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ماهنامه خبری -تحلیلی  و علمی

تغيير سکاندار بانک مرکزی

روز صنعت    و معدن  گرامی    باد

در مراسم افتتاح طرح   های شرکت ملی مس مطرح شد؛ 

 دستیابی به رتبه هفتم در ذخایر مس دنیا
 افتخارآمیز است







 م
مطالب ماهنامه بورس و بانک را

 د  ر بانک اطلاعات نشریات کشور بخوانید  
w w w. m agi ra n . c o m

ماهنامه تخصصي بورس و بانک

دکتر جهانگيِری معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد:

 افزایش ظرفیت پتروشیمی کشور 
به ۱۰۰ میلیون تن

مهمترین سیاست دولت در دوران جنگ 
اقتصادی جلوگیری از کمبود کالا بود

  

دکتر پورابراهیمی با اشاره به واقعی سازی قیمت ها:

 توزیع رانت در اقتصاد
از گذرگاه بورس کالا مسدود می شود

صاحب امتیاز- مد  یر مسئول:
 نعمت ا... شهبازی

 زیرنظر شورای سیاستگذاری 
د  بیر تحریریه:

معصومه صالحی
تحریریه: ســمیه ســاجدی، انســیه 

شهبازی،علی اشرف حضرتی 

امور اد  اری :  محمد   عسگری 
نشانی: تهران ، مید  ان هفت تیر

 خیابان قائم مقام- کوچه سام - پلاک 5
تلفن:  88810365  - 86073662 

نمابر: 88841485
مجری چاپ:  حسین د  شتی

چاپ: خاتم نو

  شرکت ملی مس 7۰ درصد از نیاز کشور
 به کود فسفاته را تأمین می کند

دکتر سعدمحمدی تاکید کرد:

شافعی رئیس اتاق ایران اعلام کرد:

انتشار صورت های مالی سازمان 
بورس واوراق بهادار برای نخستین بار

 ۴ پیشنهاد برای
 دولت سیزدهم

دکتر روحانی ریاست جمهوری اعلام کرد:

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار خبر داد: 



 م

دکتر ربیعی سخنگوی دولت تاکید کرد:

دکتر صحرایی مدیرعامل بورس تهران تشریح کرد:

دکتر شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه  اجتماعی خبر داد:

احیاء مسئولیت های 
اجتماعی اقتصادمقاومتی 
 توسط وزیر صمت 
و مدیرعامل سایپا

 

بیمهرادرسایت»بورسوبانک«بخوانید اخباربورس،بانکو
بــه اطــاع مخاطبــان محتــرم ماهنامــه علمــی، تحلیلــی و خبــری »بــورس وبانــک« و فعــالان بازارهــای مالــی مــی رســاند   کــه ســایت خبــری بــورس و بانک 
بــا هــد  ف انتشــار جد  ید  تریــن و بــه روزتریــن اخبــار و روید  اد  هــای بورس،بانــک و بیمــه هــای کشــور راه انــد  ازی شــد  ه و اخبــار و گــزارش هــای مربــوط 
بــه ایــن حــوزه را بــه صــورت روزانــه منتشــر و د  ر اختیــار عمــوم عاقــه منــد  ان قــرار خواهــد   د  اد  . مد  یــران عامــل محتــرم ســازمان هــا و شــرکت هــا و 
 همچنیــن مد  یــران محتــرم روابــط عمومــی بانــک هــا، بیمــه هــا و بورس مــی تواننــد   اخبــار مهم مرتبــط با واحــد   متبــوع خــود   را بــرای د  رج د  ر ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارســال کنند   تا پس از بررســی های معمول نســبت به انتشــار آن اقد  ام شــود  . عاقمند  ان می توانند   اخبار و گزارش های خود   را به آد  رس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارســال و د  ر صــورت لزوم برای کســب اطاعات بیشــتر با شــماره تلفــن 86073662 تماس حاصل فرمایند  . آد  رس ســایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

با خصوصی سازی شرکت های سرمایه گذاری 
سهام عدالت حجم دولت کوچک خواهد شد

مهندس یزدی زاده  مدیرعامل ذوب آهن اصفهان:

خوانساری رئیس اتاق تهران:

 مهمترین مسأله دولت آینده
 اقتصاد است

 عزم دولت برای حمایت از
 بازار سرمایه

 ابلاغیه به شرکت  های وزارت کار 
برای عرضه محصولات در بورس کالا

 ضرورت بازنگری 
در سیستم های مرتبط با تولید

دکتر زرندی معاون طرح وبرنامه وزارت صمت مطرح کرد:

 حرکت نقدینگی
 به سمت بازار سرمایه
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 تغییر سکاندار بانک مرکزی

سرمقاله 

اوایل خردادماه ســالجاری و همزمان با شروع تبلیغات 
انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوری؛ هیات وزیران 
با توجه به ورود دکتر همتی به عرصه تبلیغات انتخابات 
با استعفا و خاتمه مســئولیت وی در سمت ریاست کل 

بانک مرکزی موافقت کرد.
هیات وزیران با اعتقاد به اینکه ورود دکتر همتی به عرصه 
تبلیغات انتخابات ریاســت جمهوری مانع از حضور کافی 
وی در بانک  مرکــزی و ایفاء وظایف و مســئولیت  های 
خطیر رئیس  کل در حوزه  های حســاس پولی و ارزی و 
نظام بانکی کشور می شــود؛ با خاتمه مسئولیت وی در 
سمت ریاســت کل بانک مرکزی موافقت کردند و دکتر 
اکبر کمیجانــی قائم مقام بانک مرکــزی را به جای وی 
برگزیدند کــه از این پس مطابق قانون تمامی وظایف و 
 اختیارات رئیس کل بانک مرکزی را عهده دار خواهد بود.

در ایران بانک مرکزی در ســال ۱۳۳۹ شمسی تشکیل 
شد. پیش از آن بانک ملی عهده دار انجام وظایف آن در 

مقام بانکدار بانک ها و بانکدار دولت بود.
 قانون جامع پولی وبانکی کشور که جایگاه بانک مرکزی 
را در نظام اقتصادی معین می کند؛ در ســال ۱۳۵۱ به 
تصویب رســید و از آن زمان تاکنــون به جز اصلاحات 
ناظــر بر قانون عملیات بانکی بدون ربا در ســال ۱۳۶۲ 
همچنان به قوت خود باقی اســت. اتفاقا از همان زمان 
تصویــب این قانــون یعنی اوایل دهه ۱۳۵۰ اســت که 
 اقتصاد ایــران گرفتار تــورم دو رقمی مزمن می شــود.
البته این ســخن به معنــی برقراری رابطــه عِلیّ میان 
این دو پدیده نیســت؛ بلکه اشــاره و تاکید بر این است 
که در همان ســال ها کشورهای پیشــرفته صنعتی نیز 
گرفتار تورم های بالا شــدند که به بازنگری آنها در نقش 
بانک مرکزی در دهه بعد یعنی سال های ۱۹۸۰ میلادی 
انجامیــد، اما در ایران به دلایلی این مســأله مهم مورد 
توجه قرار نگرفت. به ســخن دیگر در زمانی که دنیا به 
طرف اســتقلال بیشــتر بانک مرکزی حرکت می کرد و 
وظیفه کنترل تورم و ایجاد ثبات در سطح قیمت ها را بر 
عهده این نهاد مهم می گذاشت؛ در کشور ما بانک  مرکزی 
عملا به ابزار دولت ها برای حل مشکلات مالی و کسری 

بودجه آنها تبدیل شد. 
نتیجه این حرکت، دامن زدن به تلاطم های شــدید در 
سطح عمومی قیمت ها و تورم مزمن دورقمی طی چهار 
دهه گذشته بوده که محیط اقتصاد کلان کشور را برای 
فعالیت های اقتصادی مولد و سالم نامطمئن کرده است.

 از این رو می توان گفت کــه یکی از مبرم ترین الزامات 
اصلاح اقتصادی در کشور باز تعریف جایگاه بانک مرکزی 

در نظام اقتصادی است.
در همین راستا مدتی است دولتیان از دو لایحه »قانون 
بانکداری« و »قانون بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران« 
ســخن می گویند، اما ظاهرا به  دلیل اشــکالاتی که در 
آنها وجــود دارد؛ هنوز این لوایح دوقلو به ســرانجامی 
نرســیده است. اخیرا نیز طرحی در کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی در دست بررسی قرار گرفته که از 
بسیاری جهات روزآمد و برخوردار از انسجام درونی است. 

طــرح قانونی »بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران« با 
رویکرد تکیه بر پیشــرفت های جدید در دانش اقتصاد، 
بانکداری مرکزی و فناوری اداره بانک نوشته شده است.

این نگاه به اهداف بانک مرکزی همراه با تاکید بر استقلال 
این نهاد با آخرین دستاوردهای بانکداری مدرن تطبیق 
می کند و مانع از آن می شــود که بانک مرکزی به ابزاری 

برای رفع مشکلات مالی و قلک دولت ها تبدیل شود.
از ســوی دیگر لازمه اســتقلال واقعــی بانک مرکزی و 
جلوگیری از اســتفاده ابزاری از آن از سوی دولت اصلاح 
ســاختاری این نهاد است که در ماده ۷ و ۸ طرح آمده و 
هیات عالی را به  عنوان یکی از اجزاء بانک مرکزی »بالاترین 
مرجع سیاســتگذاری، وضع مقررات و نظارت بر حسن 
 اجــرای قوانین ومقررات بانک مرکــزی« تعیین می کند. 
هیات عالی در واقع جایگزین شورای پول واعتبار می شود 
کــه پیش از این با ترکیب کاملا دولتی؛ اراده سیاســی 
صاحبان قدرت را بر تصمیمات کارشناسی بانک مرکزی 
تحمیل می کرد. ترکیــب هیات عالی که مهمترین رکن 
بانک مرکزی به  شــمار می آید؛ کامــلا تخصصی، فنی و 

کارشناسی خواهد بود. 
ویژگی ها و شــرایط نصب وعزل اعضاء این هیات طوری 
پیش بینی شــده کــه حتی الامکان آن را از ســیطره و 
 نفوذ صاحبــان قدرت سیاســی مصون نگــه می دارد.
ماده ۲۰ ناظر بر شفافیت و پاسخگویی هیات  عالی است و 
این هیات را موظف به انتشار عمومی مذاکرات و مصوبات 
خــود می کند. به  علاوه رئیــس کل بانک مرکزی موظف 
اســت به  صورت ادواری گزارش عملکــرد و برنامه های 
بانک مرکزی مشتمل بر سیاست های پولی وارزی، نظارت 
بانکــی، تحولات اقتصــادی و دلایل انحــراف احتمالی 
متغیرهــای هــدف از پیش بینی های ارائه شــده را به 

نمایندگان مجلس ارائه دهد. 
امید است تصویب این طرح با جدیت و نگاه کارشناسی 
در مجلس پیگیری شود و دولتیان و نمایندگان مجلس 
از تغییر غیر کارشناســی آن در جهت اهداف جناحی و 

سیاسی خودداری کنند.
ضروریست سکاندار بانک مرکزی فضای بازار پولی کشور 
را به خوبی بشناسد و با شبکه بانکی هم از نزدیک آشنا 
باشــد. علاوه بر این رئیس کل بانک مرکزی باید اقتصاد 
بدانــد و بــر صورت های مالی و تحلیل آنها نیز تســلط 
داشــته باشد. اگر کســی این ویژگی ها را توامان داشته 
باشــد؛ می تواند در ســمت های بانکی از جمله ســمت 
رئیــس کل بانک مرکزی موفق باشــد. به گــزارش بنکر 
)Banker(؛ بانک مرکــزی یک کشــور در تعریف علمی 
مسئول اعمال سیاســت های پولی، نظارت بر نهادهای 
پولی وبانکی واعتبــاری، حفظ ارزش پول ملی کشــور و 
کنترل تورم، تأمین تداوم رشــد اقتصادی و حفظ توازن 

تراز پرداخت های خارجی کشور است.
بــه عبارت دیگــر بانک  مرکزی هم مســئول انجام امور 
بانکداری دولت، هم سیاستگذار پولی و هم تعیین کننده 
تعامــلات بین  المللی مرتبط اســت. لاجــرم رئیس کل 
بانک مرکزی کسی است که باید بتواند این سه مأموریت 

مهم را با هم بر عهده گرفته و به انجام برساند.
 اتفاقا هرگاه رئیس کل بانک مرکزی دارای این خصوصیات 
 مهــم بــوده؛ بانک مرکزی موفق تر ظاهر شــده اســت. 
بنابراین مشخص اســت که بانک  مرکزی یک نهاد صرفاً 
بانکی نیســت و طبعا رئیــس آن به چهار تخصص مهم 
شامل »شــأن و جایگاه سیاســی«، »تجربه و تخصص 
بانکی«، »دانش و مقام علمــی اقتصادی« و »تجربه در 

رفتار و کردار بین المللی« نیازمند است. 
در واقع ایــن چهار خصیصه مهم بــرای فردی که قرار 
است متصدی اداره بانک مرکزی شود نه تنها لازم؛ بلکه 
ضروری است و موفقیت بانک مرکزی را در گذر از دالان 

مشکلات و حل مسائل موجود موفق می کند.
یکی از مهمترین ویژگی های برجسته که برای رئیس کل 
بانک مرکــزی باید در نظر گرفت و آن را از وزیر تفکیک 
می کند؛ بحــث اثرگذاری اســت کــه وی می  تواند در 
حوزه کلان کشــور و نیز در ســطح بین المللی داشــته 
باشــد. تصمیم ســازی و تصمیم گیری توسط رئیس کل 
بانک مرکزی به لحاظ نوع فعالیت، کارکرد، مســئولیت 
و مأموریتــی که قانونگذار برای آن تعیین کرده اســت؛ 

می تواند دارای آثار ملی و بین المللی باشد.
رئیــس کل بانک مرکــزی وظایفــی بر عهــده دارد که 
جمیع سیاســت های پولی و نیز حفظ ارزش پول ملی، 
کنترل نقدینگــی و تورم، نظارت بر بازار پول، بانک های 
دولتی وخصوصی، مؤسســات اعتبــاری و صندوق های 
قرض الحسنه از این جمله اســت. بانک مرکزی در تمام 
زمینه هایی که منجر به رشد اقتصادی می شود؛ باید بتواند 
رشــد اقتصادی را حفــظ و آن را افزایش دهد و در این 
 مسیر هم راستا با سیاست های مالی و بازرگانی عمل کند.
از مهمترین وظایفی که بر عهده رئیس کل بانک مرکزی 
است؛ توازن تراز پرداخت های خارجی کشور است. گرچه 
واردات و صادرات بر عهده یک وزارتخانه دیگر است، اما 

وظیفه توازن تراز آن بر عهده بانک مرکزی است.
رئیــس کل بانک مرکزی در وهلــه اول باید علم و دانش 
اقتصادی داشته باشد. رئیس کل بانک مرکزی در شرایط 
فعلــی در کنار تجارب و دانش اقتصادی و بانکی باید در 

حوزه بین المللی نیز دارای شناخت باشد.
 بانک مرکــزی در چنیــن شــرایطی باید فــردی را در 
رأس خود داشته باشــد که در کنار علم و تجارب لازم؛ 
 دیپلماســی را بــا اقتصاد و علم بانکــداری عجین کند.
فردی که برای بانک مرکزی انتخاب می شــود؛ همچنین 
باید یک چهره مطرح در حوزه اقتصاد بین الملل باشــد 
تا با لحاظ شــأن و جایگاه سیاســی که بانک مرکزی در 
دولت و اقتصاد کشور دارد؛ عملکرد مناسبی داشته باشد.
حال انتظار می رود با روی کار آمدن دولت ســیزدهم و 
تدابیری که توسط رئیس جمهور جدید اتخاذ می شود؛ در 
حالی که هم اکنون دکتر کمیجانی سکاندار بانک مرکزی 
است؛ بتوان در مسیر استقلال هر چه بیشتر بانک مرکزی 
حرکت کرد تا شاید مشکلات موجود در این نهاد کلیدی 
و تاثیرگذار کشــور حل شــود و بتواند بهتر و بیشتر به 

اهداف مدنظر دست یابد.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مد  یر مسئول

سکاندار جدید بانک  مرکزی
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سکاندار جدید بانک  مرکزی
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هیات  وزیران با خاتمه مأموریت دکتر همتی مؤافقت کرد؛سا

 دکتر کمیجانی
 رئیس کل بانک مرکزی شد

دکتر عبدالناصر همتــی که فعالیت های 
انتخاباتــی خود را آغاز کــرده بود؛ تمام 
توان خود را در این راه گذاشت و سرانجام 
بعد از هزار روز کلید ساختمان شیشه ای 
میرداماد را با مؤافقت هیات دولت واگذار 
کرد و دکتــر اکبر کمیجانی طی حکمی از 
ســوی رئیس جمهور به عنوان رئیس کل 
بانک مرکــزی جمهوری اســلامی ایران 

منصوب شد.
سرانجام پس از انتشار اخبار متعدد؛ روابط عمومی 
بانک مرکزی از مؤافقــت هیات وزیران با خاتمه 
مأموریت دکتر همتی در بانک مرکزی خبر داد. 
البته قبل از اعــلام این خبر دکتر همتی تاکید 
کرده بود که تا دســتور دکتر روحانی همچنان 
رئیس کل بانک  مرکزی است، اما نکته مشخص 
آن بود که داســتان جدایی دکتر همتی جدی 
اســت؛ زیرا تائید کرده کــه روحانی با برخی از 

اقتصاددانان برای جانشینی او رایزنی کرده اند. 
در ابتــدا دو گزینه جــدی بــرای جایگزینی 
رئیــس کل بانک مرکــزی مطرح بــود: دکتر 
حمیــد پورمحمدی معاون اقتصادی ســازمان 
برنامه وبودجــه و دکتر اکبر کمیجانی قائم  مقام 

کنونی بانک مرکزی، اما  دکتر پورمحمدی این 
موضوع را تکذیب کرد.حالا همه نگاه ها به دکتر 
اکبر کمیجانی معطوف شده است؛ استاد اقتصاد 
دانشگاه تهران که احتمالا جایگزین دیگر استاد 
این دانشگاه می شود. دکتر کمیجانی با تصمیم 
هیات وزیران وظایف رئیس کل را برعهده خواهد 

داشت. 
بــه گــزارش پایــگاه اطلاع  رســانی دفتــر 
هیات  دولت؛ هیات  وزیران با توجه به ورود دکتر 
عبدالناصر همتی به عرصــه تبلیغات انتخابات 
ریاســت جمهوری که مانع از حضور کافی وی 
در بانک مرکزی و ایفاء وظایف و مسئولیت های 
خطیر رئیس کل در حوزه های حســاس پول و 
ارز می شــود؛ با خاتمه مسئولیت وی در سمت 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران  ریاست کل 
موافقــت کــرد. دکتــر کمیجانــی قائم مقام 
بانک  مرکــزی از این پس و مطابق قانون تمامی 
وظایف و اختیــارات رئیــس کل بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران را برعهده خواهد داشت. 
هیات وزیــران همچنین از خدمــات و زحمات 
دکتر همتی در طول دوران تصدی ریاست وی 

بر بانک مرکزی تقدیر و تشکر کرد.

 سه دلیل اختلاف
 دکتر همتی و دکتر روحانی؟

پــس از آنکــه دکتــر همتــی در انتخابــات 
ریاست  جمهوری شرکت کرد؛ شایعاتی مبنی بر 
وجــود اختلافات میان او و رئیس جمهور مطرح 
شــد. پس از اعلام تائید صلاحیت ها و قطعیت 
حضور دکتر همتی در رقابت های انتخاباتی؛ این 
اختلافات بیش از پیش عیان شد. گمانه زنی های 
مختلفی در رسانه ها در مورد دلیل این اختلافات 
وجود داشــت و بعضــا در این زمینه مســائل 
متناقضی بیان شــده اســت. اختلاف نظر میان 
رئیس  جمهــور و دکتر همتی تا آنجا پیش رفت 
که برخی از رســانه ها خبر از عزل دکتر همتی 
از ریاســت بانک مرکزی می دادند.رســانه های 
داخلی ســه دلیل را به عنوان ریشه عزل دکتر 
همتی مطــرح کردند: اولیــن دلیلی که برخی 
رسانه ها در این زمینه مطرح کردند؛ اینکه دکتر 
روحانی از دکتر همتی درخواست کرده بود که 
در بازار ارزهای بیشتری فروخته شود تا قیمت 
دلار پاییــن بیاید، اما دکتر همتی در مقابل این 

درخواست مقاومت کرده است.
دکتر همتی در برنامــه ای در کلاب هاوس این 



9

14
00

اد 
رد

- خ
  6

1  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

شــایعه را به کلی رد کرد و گفت: دکتر روحانی 
هیچگونه دســتوری مبنی بر ارزپاشی با هدف 
پاییــن آوردن نــرخ ارز به بانک مرکــزی نداده 
اســت. دکتر همتی افزود: یکی از افتخارات من 
این است که سیاست ارزپاشی را متوقف کردم. 
درست نیســت که می گویند بانک مرکزی خود 
قیمت ارز را بالا برده است. باید ارزش پول ملی 
تقویت شــود، اما این امر با پول پاشی و ارزپاشی 
میسر نمی شود.دومین خبری که توسط رسانه  ها 
در مورد اختلافات میان رئیس کل بانک  مرکزی 
و رئیس  جمهور اعلام شد؛ عدم هماهنگی دکتر 
همتی با دکتر روحانی برای کاندیدا شــدن در 
انتخابات بود. به نظر می رســد عدم هماهنگی 
دکتر همتی با رئیس  جمهور در مورد حضورش 
در انتخابــات موجب رنجش دکتــر روحانی از 
وی شــده اســت. به عبارتی دیگر برخی منابع 
آگاه اعتقــاد دارند کــه نامــزدی در انتخابات 
ریاســت جمهوری بدون اطلاع به رئیس دولت و 
هماهنگی با برخی نهادها برای این اقدام از دلایل 
تصمیم دکتر روحانی برای تغییر رئیس کل بانک 
مرکزی در کمتر از سه ماه مانده به پایان دولت 
اســت. در واقع دکتر روحانی از اینکه رئیس کل 
بانک مرکــزی در حال فاصله گــذاری با دولت 
اســت؛ انتقاد داشته است.ســومین موضوعی 
که رســانه ها عنوان می کردند؛ اینکه با توجه به 
کاندیداتوری دکتر همتــی در انتخابات امکان 
دارد کــه رئیــس کل از برنامه هــای خود برای 
بانک مرکزی فاصله بگیرد. همچنین این امکان 
نیز وجود دارد که در حال حاضر ریاســت دکتر 
همتی بر بانک مرکــزی و کاندیداتوری وی در 
انتخابات از مصادیق تضــاد یا تعارض منافع به 
حســاب بیاید. حضور دکتر همتی در انتخابات 
ریاســت جمهوری می تواند در تعارض با وظایف 
محوله رئیس کل در زمینه سیاســت های پولی 
قرار بگیرد. به هــر حال حضور وی در انتخابات 
به عنوان رئیس یک نهاد مســتقل و تخصصی 
می توانــد اعتبار بانک مرکــزی را بیش از پیش 

خدشه دار کند.
 دکتر همتی 

در کلاب هاوس چه گفت؟
طی روزهای گذشــته گمانه زنی های متعددی 
در مــورد اختلاف نظــر میان دکتــر روحانی و 
دکتر همتی و احتمال برکنار شــدن رئیس کل 
در رســانه  ها مطرح می  شــد. همین امر موجب 
شــد که دکتر همتی نیز نسبت به این موضوع 
واکنش دهد. در جلسه پرسش وپاسخ رئیس کل 
بانک مرکزی در کلاب هاوس او به گمانه زنی  ها 
در ایــن خصــوص پاســخ داد: »رئیس جمهور 
گفتند که اگــر می خواهید در انتخابات بمانید؛ 
نمی توانید رئیس کل بانک مرکزی بمانید؛ چراکه 
روی مسائل پولی-ارزی تاثیر می  گذارد. من هم 
گفتم که فعالیت هــای انتخاباتی تاثیری ندارد، 

اما شما صاحب اختیار هستید. البته شنیده ام با 
برخی اقتصاددان ها هم برای جانشینی صحبت 
کرده اند. حال باید صبر کنیم و ببینیم ایشــان 
چه تصمیمی خواهند گرفت.« توضیحات دکتر 
همتی در کلاب هاوس شایعات در مورد احتمال 
برکناری رئیس کل را تائید می کند؛  این در حالی 
است که دکتر همتی تاکید کرد تا دستور دکتر 
روحانی؛ هنوز رئیس کل بانک مرکزی محسوب 
می شــود.وی گفت: »قائم مقام بانک مرکزی را 
خودم مشخص کردم و طبق قانون بانک مرکزی 
در مواقع غیبت و معذوریت رئیس کل؛ قائم  مقام 
می  تواند تمام اختیارات رئیس  کل را داشته باشد. 
همچنین حکم قائم  مقام هــم با رئیس  جمهور 
اســت. در دوران رقابت های انتخاباتی به دلیل 
اینکه فرصت کمتری دارم که به مســائل بانکی 
برســم؛ اختیارات خود را بــه دکتر کمیجانی 

تفویض کردم.« 
دکتر همتی در سخنان خود در کلاب هاوس نیز 
تاکید کرده بود که دو روز است در بانک مرکزی 
نیســت و دکتر کمیجانــی قائم مقام رئیس کل 
وظایف او را انجــام می دهد. از این صحبت ها تا 
قبل از اعلام خبر تغییر رئیس کل می شد اینگونه 
برداشــت کرد که احتمالا دکتر همتی روزهای 

آخر را در ساختمان میرداماد می گذراند.
 دست باز رئیس  جمهور ب

رای عزل رئیس  کل
در حــال حاضــر قانــون موجــود در زمینــه 
بانک  مرکزی کاملا دست رئیس جمهور را برای 
عزل رئیس کل باز گذاشــته است. بر اساس این 
قانون رئیس کل بانک مرکزی به پیشــنهاد وزیر 
امــور اقتصادی ودارایی و با تصویب هیات دولت 

با تائید و حکم رئیس جمهور منصوب می شود.
همچنین رئیس کل بانک مرکزی به پیشــنهاد 
رئیس جمهــور و بــا تصویب دو ســوم اعضای 
هیات دولت و با حکم رئیس جمهور عزل می شود. 
این به آن معناست که اگر رئیس جمهور خواستار 
عزل رئیــس کل بانک مرکزی بدون هیچ دلیلی 
باشد؛ موافقت دو سوم از اعضاء هیات دولت برای 
عزل او کافی اســت. قــدرت زیاد رئیس جمهور 
در عزل ونصــب رئیس کل می تواند در تعارض با 
استقلال بانک مرکزی باشد.از نگاه کارشناسان 
طرح جدید بانک مرکزی که در مجلس در حال 
بررســی اســت؛ این موضوع را بهبود بخشیده 
اســت.  بر اساس این طرح اولین راه تعبیه شده 
برای عــزل رئیس کل از طریــق رئیس جمهور 
اســت. رئیس جمهور می تواند پس از مشورت با 
اعضاء غیراجرایی هیات عالی؛ رئیس کل را عزل 
کند، اما عزل رئیس کل باید مســتند به قصور 
یا تقصیــر او در انجام وظایف یا اجرای مصوبات 
هیات عالی باشــد. اعضاء غیراجرایی هیات عالی 
موظفند نظر مشــورتی خــود را در موافقت یا 
مخالفــت با عزل رئیــس کل به همــراه ادله و 

مســتندات مربوط کتبا به رئیس  جمهور تقدیم 
کنند. سپس رئیس جمهور باید حداقل یک هفته 
قبل از صدور حکم عزل؛ دلایل و مستندات خود 
و نظرات مشورتی اعضاء غیراجرایی هیات عالی 
را کتبا به رئیس مجلس شورای اســلامی اعلام 
کند.نامه رئیس جمهور در اولین جلســه علنی 
مجلس شورای اسلامی قرائت و برای اطلاع عموم 
منتشر می شــود. این امر به آن معناست که در 
طرح جدید قانون بانک  مرکزی؛ عزل رئیس  کل 
برای رئیس  جمهــور هزینه بیشــتری خواهد 
داشت و دیگر نمی  تواند بدون دلیل و مستندات 

رئیس کل بانک  مرکزی را عزل کند.
جانشینان اصلی دکتر همتی 

در آن مقطع دو گزینه اصلی نامزد جانشــینی 
دکتــر همتی مطــرح بــود. برخی رســانه ها 
عنوان کردند که به احتمــال زیاد دکتر حمید 
پورمحمدی معاون فعلی سازمان برنامه وبودجه 
به عنوان رئیس کل جدید بانک مرکزی انتخاب 
می شــود. در مقابل اما دکتــر پورمحمدی در 
گفت وگویــی خبر برخی از رســانه ها مبنی بر 
انتصابش به ریاســت  بانک  مرکــزی را تکذیب 
کــرد. وی در این خصوص گفت: »فشــارهای 
زیادی وجود داشــت که این مسئولیت را قبول 
کنم، اما نمی توانــم کار بودجه را نیمه تمام رها 
کنم.« علاوه بر دکتر پورمحمدی از گزینه های 
دیگری نیز برای تصدی مسئولیت بانک مرکزی 
نام برده می شود. در همین راستا با حضور دکتر 
کمیجانی قائم مقام بانک مرکزی در جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت به جای دکتر همتی؛ 
گمانه  زنی جایگزینی وی بــه عنوان رئیس کل 
جدید بانک مرکــزی تقویت شــد و در نهایت 
وی با تصمیــم هیات وزیران وظایف و اختیارات 

رئیس  کل را برعهده گرفت.
رئیس کل بانک مرکزی جدید کیست؟

دکتر اکبر کمیجانی که طی حکمی از ســوی 
رئیس جمهوری سمت ریاست کل بانک  مرکزی 
را بر عهده گرفت؛ دارای مدرک دکتری اقتصاد 
اســت و از ســال ۱۳۶۳ به عنوان استاد اقتصاد 
کلان دانشگاه تهران در زمینه های اقتصاد پولی، 
اقتصــاد کلان و اقتصاد بین الملل مشــغول به 
تدریس اســت.وی در دوران ریاست کلی دکتر 
ولی اله سیف و دکتر عبدالناصر همتی به عنوان 
قائم مقام بانک مرکزی مشــغول به خدمت بوده 
و قبل از آن نیز از ســال ۱۳۷۷ تا ســال ۱۳۸۶ 
سمت معاونت اقتصادی بانک مرکزی را برعهده 
داشــته اســت.از جمله ســوابق اجرایی دکتر 
کمیجانی می توان به تصدی معاونت پژوهشــی 
دانشکده اقتصاد دانشگاه تهران )از آبان ۱۳۸۶ 
تاکنون(، مشاور اقتصادی معاونت امور اقتصادی 
وزارت امور اقتصادی ودارایی )۱۳۶۹ تا ۱۳۷۶( 
و عضویــت در هیات مدیــره بانــک خاورمیانه 

)۱۳۹۱-۱۳۹۲( اشاره کرد.



دکتر روحانی ریاست جمهوری اعلام کرد:

افزایش ظرفیت پتروشیمی کشور 
به ۱۰۰ میلیون تن

دکتر روحانی گفت: یکســال طلایی جهش 
تولید در صنعت پتروشیمی به معنای واقعی 
عملی شده و امروز ظرفیت پتروشیمی کشور 
از 56 میلیون تن به 100 میلیون تن افزایش 

یافته است.
دکتــر حســن روحانــی ریاســت جمهوری در 
آئیــن افتتــاح طرح هــای ملی پتروشــیمی در 
شصت وهشتمین پویش تدبیر و امید برای جهش 
تولید با اشاره به افتتاح سه طرح ملی پتروشیمی 
در استان های خوزســتان و بوشهر و عملی شدن 
قول افتتاح ۱۷ طرح پتروشیمی در طول یکسال 
از ابتدای ســال ۹۹ تاکنون گفــت: این دولت با 
وجود جنگ اقتصادی بی  ســابقه و پاندمی کرونا؛ 
در سخت ترین شرایط با هدایت رهبر معظم  انقلاب 
و مقاومت، حضــور و صبر مردم؛ کشــور را اداره 
کرد.وی تاکید کرد: افتتاح پنج شــنبه ها به خوبی 
نشــان داد که ملت ایران مقاوم اســت و تحریم و 
فشــار اقتصادی نمی تواند مانع آنها برای توسعه و 
پیشرفت کشور باشــد.دکتر روحانی با بیان اینکه 
باور افتتاح ۱۷ طرح عظیم پتروشــیمی در طول 
یکسال برای بسیاری ســخت بوده، اما امروز این 
قول عملی شــده اســت، افزود: اینکه دولت قادر 
بوده در یکســال طلایی جهش تولید در صنعت 
پتروشیمی را به معنای واقعی عملی کند و امروز 
ظرفیت پتروشــیمی کشــور را از ۵۶ میلیون تن 
بــه ۱۰۰ میلیون تن افزایش دهــد؛ افتخارآمیز و 
ارزشمند است.رئیس  جمهور سرمایه  گذاری سالانه 
۳ میلیارد دلار در صنعت پتروشــیمی را نشــانه 
تلاش وکوشــش وزارت نفــت، بخش خصوصی و 
همه مهندسان، کارگران و دســت  اندرکاران این 
بخش دانســت و با ابراز خوشحالی از اینکه امروز 
در کشور در مورد ضرورت و نیاز به توسعه و رونق 
تولید اتفاق  نظر وجود دارد، تاکید کرد: امروز همه 
به این نتیجه رســیده  اند که توسعه وتولید؛ اصل 
اســت و گفتمان اصلی در کشــور رشدوتوســعه 
است.رئیس  جمهور با تاکید بر اینکه ملت ایران در 
طول ۴۲ ســال گذشته از همه سیاسیون، احزاب 
و جناح ها جلوتر بوده اســت، اظهار داشــت: ملت 

ایــران حتی در گفتمان، نحــوه تعامل با جهان و 
همچنین چگونگی رابطه با کشــورهای منطقه و 
جذب سرمایه امور را بهتر می فهمد.دکتر روحانی 
گفت: رشدوتوســعه بدون جذب سرمایه، اقتصاد 
دانش بنیان و اراده دولت و ارکان نظام برای تعامل 
سازنده با دنیا امکانپذیر نیست و همه بخش ها باید 
در کنار هم قرار بگیرند تا کشــور در مســیر رشد 
قرار گیرد.رئیس  جمهور با اشــاره به اینکه وزارت 
نفت از آغاز دولت یازدهم از پیشــتازان توسعه در 
کشور بوده اســت، گفت: قبل از دولت یازدهم در 
بخش هایی مانند بنزین وگازوئیل واردکننده بودیم 
و امــروز در این حوزه ها خودکفــا و صادرکننده 
هســتیم. در همین راســتا اگر پتروشیمی نبود؛ 
شــاید در ۳ و نیم سال جنگ اقتصادی به زحمت 
می افتادیم؛ این در حالی است که امروز ۳۴ درصد 
صادرات غیرنفتی کشــور متعلق به پتروشیمی، 
فولاد و دیگر صادرات غیرنفتی اســت که به جای 

نفت جایگزین شده اند.
دکتر روحانی افزود: اینکه ترامپ، بولتون و پمپئو 
شکست خورده  اند و دنیا به حیرت افتاده است؛ به 

خاطر این بود که ملت ایران با همه توان به صحنه 
آمده و مقاومت کردند.رئیس  جمهور خاطرنشــان 
کرد: در هشــت ســال دولت یازدهم و دوازدهم 
حــدود ۱۳۰ میلیــارد دلار و تقریبا ۵۹ درصد به 
صادرات غیرنفتی کشــور اضافه شــده است و به 
واســطه افتتاح های بزرگ در طول این سال  ها و 
در پنجشــنبه ها بود که طرف های مقابل امروز به 
وین آمده  اند و قبول دارند که باید همه تحریم های 
اصلی از جمله تحریم نفت، پتروشیمی، کشتیرانی، 
بیمــه، بانک مرکزی و بانک  ها را بردارند که در این 
راستا توافق اصلی انجام شده و مواردی را در حال 

گفت وگو هستیم تا به توافق نهایی برسیم.
دکتــر روحانــی در پایان گفت: دولــت به دنبال 
شکســت کرونا و تحریم هاســت و با واکسن های 
خریداری شــده و تولیدات داخلــی امیدواریم در 
پایان دولــت اطمینان نســبی در موضوع کرونا 
حاصل شود و تا پایان دولت همچنین تحریم ها را 
شکست خواهیم داد که این افتخاری برای صبوری 
مردم است. ما هر چه داریم از مقاومت ملت ایران 

و هدایت های مقام معظم رهبری است.
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دکتر ربیعی سخنگوی دولت تاکید کرد:

 عزم دولت برای حمایت
 از بازار سرمایه

دکتر ربیعی گفت: متضرر شدن هموطنان در 
بازار ســرمایه را نه تنها فراموش نکردیم و نه 
تنها بی توجه نبودیم؛ بلکــه همواره از موارد 
نگرانی های دولت بوده و تا روز آخر دولت از هر 
فرصتی برای حمایت بازار سرمایه دریغ نکردیم 

و نخواهیم کرد.
دکتر علی ربیعی سخنگوی دولت در نشست خبری 
که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد؛ در پاسخ به 
سؤالی مبنی بر اینکه برنامه های دولت برای تقویت 
بازار ســرمایه تا قبل از پایان دولت دوازدهم محقق 
می شود یا خیر؟ گفت: متضرر شدن هموطنان را نه 
تنها فراموش نکردیم و نه تنها بی توجه نبودیم؛ بلکه 
همواره از مــوارد نگرانی های دولت بوده و تا روز آخر 
دولت از هر فرصتی برای حمایت بازار ســرمایه دریغ 
نکردیــم و نخواهیم کرد.وی بــا بیان اینکه آنچه که 
رئیس جمهور گفتند؛ مسأله روند تکاملی بازار سرمایه 
طی این سال ها و افزایش نقش بازار سرمایه در اقتصاد 
ایران بود، افزود: در یک اقتصاد ســالم بازار ســرمایه 
نقش خود را یافته و به رغم همه فرازونشــیب ها راه 
خود را پیدا کرده است. آیا این قابل انکار است؟دکتر 
ربیعی با اشاره به اینکه ابتدای سال ۹۲ شاخص بورس 
حدود ۴۰ هزار واحد بوده و امروز حدود یک میلیون 
و ۱۰۰ هزار واحد رســیده اســت، تاکید کرد: تعداد 
کدهای بورســی ابتدای ســال ۹۲ حدود ۷ میلیون 
بودند و امروز بدون احتســاب سهامداران عدالت به 
۳۷ میلیون رسیده است. بازار سرمایه به تامین  کننده 
نیازهای ســرمایه گذاری در کشور تبدیل شده است. 
همگی اینها زیرساخت هایی است که برای سالم سازی 

اقتصاد ایران به وجود آمد.
دکتر ربیعی خاطرنشان کرد: اما متاسفانه عده ای از 
هموطنــان صرفا در مقطع اوج گیری بورس وارد این 
بازار شدند و امروز مسأله ما حمایت از این افراد است. 
افرادی که در درازمدت در بورس بودند؛ هیچگاه متضرر 
نشدند. به رغم اینکه نقش دولت ها در همه کشورها 
در بازار سرمایه نقش ضامن نیست و نقش حامی گری 
دارد؛ با این حال بایــد از این افراد حمایت کنیم که 
البته در این خصــوص تصمیماتی هم گرفته ایم. به 
عنوان مثــال افرادی که به دعــوت دولت به بورس 

آمدند و سهام  صندوق های دولتی را خریداری کردند؛ 
سیاست های جبرانی اتخاذ کردیم و سهام جبرانی به 
آنها تعلق خواهد گرفت.سخنگوی دولت عنوان کرد: 
هفت تصمیم مهم در دولت و سران قوه گرفته شد و 
پس از امضاء مقام معظم رهبری ابلاغ می شود. اخیرا 
نیز در جلســه ســران قوه چند تصمیم جدید اتخاذ 
کردیم و این مسیر تا پایان دولت ادامه خواهد داشت.
دکتر ربیعی افــزود: حتی برخی از تصمیمات اتخاذ 
شده دولت برای بازار سرمایه به زیان مالی دولت بود. 
دولت از محل درآمدهای خــود برای جبران زیان و 
تثبیــت بازار اقدام خواهد کرد. شــما هم می  دانید و  
منتقدان هم می  دانند که اقتصاد دوران تحریم و فشار 
در دوران تحریم و افزایش قیمت ارز و بی  ثباتی بازار 
باعث شد که مردم برای حفظ دارایی های خود به هر 
طریق ممکن اقدام کنند.وی گفت: متاسفانه عده ای 
از هموطنان که به دنبال حفــظ دارایی خود بودند، 
متضرر شــدند؛ وگرنه بازار سرمایه رو به تکامل است 
و همچنان خواهد بود و دولت از هیچ تلاشی در این 
خصوص دریغ نخواهد کرد.سخنگوی دولت در پاسخ 
به این سؤال که آیا نامه  نگاری رئیس مجلس و دستور 

به رئیس کل بانک مرکزی درباره رمزارزها قانونی است، 
تصریح کرد: رئیس  مجلس طی نامه ای مفصلی مسأله 
را مطرح و از رئیس کل بانک مرکزی خواسته بود که 
نسبت به مسدود کردن درگاه های پرداخت اقدام کند. 
البته در جلسه شورایعالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا گفتند که منظورشان چنین چیزی نبوده است. 
ضمن  اینکه این درخواست رئیس قوه از یک مسئول 

اجرایی جنبه عملی ندارد و قانونی نیست.
دکتر ربیعــی ادامــه داد: در حالی کــه رئیس کل 
بانک مرکزی هم طی مصوبه ای اعلام کرد که موضوع 
رمزارزهــا ابعاد مختلفــی دارد و بانک  مرکزی اقدام 
شــتاب زده ای در این زمینه انجــام نخواهد داد، اما 
کارگروهی با مسئولیت بانک مرکزی در دولت تشکیل 
شده اســت که در حال بررســی نحوه اقدام در این 
زمینه هستند که نیاز به تصمیم دولت ومجلس دارد.

سخنگوی دولت در پایان گفت: در جلسه شورایعالی 
هماهنگی اقتصادی ســران قوا و در ستاد اقتصادی 
این موضوع بررســی شد. دادن نظم  و انضباط به این 
فعالیت ها و جلوگیری شدید از سوء استفاده؛ سیاست 

دولت در این زمینه است.
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دکتر جهانگیری با اشــاره به تدابیر دولت برای واردات محصولات 
موردنیاز مردم در شــرایط تحریم گفت: در دوران جنگ اقتصادی 
مهمترین سیاست دولت این بود که کالا به وفور در کشور باشد و در 
هیچ کالایی مردم با کمبود و یا قحطی مواجه نباشند. البته در جنگ 
اقتصادی با فشــارهای دیگری نظیر گرانی مواجه شدیم، اما حجم 
قابل  توجهی از نیازها در زمینه محصولات باغی، زراعی و شیلات در 

داخل کشور تولید شد.
دکتر اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در مراسم افتتاح دوازدهمین 
کنفرانس ملی اقتصاد کشــاورزی ایران که به شــکل ویدئو کنفرانس برگزار 
شــد؛ به تغییرات آب وهوایی و کاهش نزولات جوی و خشکسالی در سال آبی 
۱۴۰۰-۱۳۹۹ اشــاره کرد و با تاکید بر اینکه مســأله آب یکی از اصلی ترین 
چالش های پیش روی کشور به ویژه بخش کشاورزی است، گفت: طی ۴۰ سال 
گذشته به دلایل مختلفی نتوانسته ایم به جایگاه خود در بازار انرژی دست پیدا 
کنیم. در مقاطعی ایران ۱۰ درصد تولید نفت جهان را در اختیار داشته است، 
اما امروز ایران از صد میلیون بشــکه تولید نفت در حدود ۴ میلیون در شرایط 
غیرتحریمــی می تواند نفت تولید کند. ایران می تواند با برنامه ریزی بیش از ۷ 

تا ۱۰ میلیون بشــکه نفت تولید کند. این یک ضرورت است و هر کس مانع از 
آن شود؛ می خواهد ایران را از سرمایه خدادادی خود محروم کند.وی در ادامه 
افزود: صاحبنظران و مراکز علمی ودانشگاهی کشور که نقش تعیین کننده ای 
در گره گشــایی از مشکلات پیش روی کشور دارند؛ باید وارد صحنه شده و در 
این خصوص راهکارهای علمی ارائه دهند.معاون اول رئیس  جمهور با اشاره به 
تدابیر دولت برای واردات محصولات موردنیاز مردم در شــرایط تحریم گفت: 
در دوران جنگ اقتصادی مهمترین سیاست دولت این بود که کالا به وفور در 
کشــور باشد و در هیچ کالایی مردم با کمبود و یا قحطی مواجه نباشند. البته 
در جنگ اقتصادی با فشــارهای دیگری نظیر گرانی مواجه شــدیم، اما حجم 
قابل توجهــی از نیازها در زمینه محصولات باغی، زراعی و شــیلات در داخل 
کشور تولید شــد.وی با تاکید بر اینکه هر دولتی با هر گرایش و جهت  گیری 
نیازمند تقویت بخش کشاورزی اســت، گفت: یکی از مهمترین رویکردهای 
اقتصاد مقاومتی اســتفاده از ظرفیت داخلی کشــور بود که بخش کشاورزی 
در آن دســتاوردهای مناسبی داشت و در دیگر مؤلفه  ها نیز نظیر صادرات نیز 
نتایج به دست آمده قابل  توجه است. تلاش کردیم تا تراز ارزی منفی در حوزه 

کشاورزی کاهش یابد که این روند باید ادامه پیدا کند.
تبیین فرصت های طلایی پیش  روی کشور

معاون اول رئیس  جمهور با تبیین فرصت  های طلایی پیش  روی کشــور گفت: 
فرصت نخست اســتفاده از ذخایر عظیم نفت وگاز و منابع معدنی است. امروز 
با توجه به سیاســتگذاری هایی که در ســطح بین المللی در خصوص گازهای 
گلخانه  ای در حال اجراســت؛ پیش بینی می کنیم که طی ۲۰ ســال آینده به 
نقطه ای برســیم که محدودیت ها برای استفاده از انرژی نفت وگاز بیشتر شود 
و ایجاد گازهای گلخانه ای مشــمول تحریم ها و مجازات های بین المللی شود. 
در ایــن مقطع بایــد تلاش کنیم تا این ذخایر تبدیل بــه ثروت و ظرفیت در 
روی زمین برای توسعه کشور شــود.دکتر جهانگیری دومین فرصت توسعه 
ایران را برخورداری از جمعیت جوان توصیف کرد و گفت: در ۲۰ ســال آینده 
این جمعیت به سمت پیر شــدن حرکت می کند؛ بنابراین در این مقطع باید 
دغدغه ما به جای بیکاری جوانان استفاده از ظرفیت  های آنان باشد که بتوانند 
به توسعه ایران کمک کنند. در غیر این صورت و با سالمندی جمعیت؛ کشور 
با مشــکلات بزرگتری روبه رو خواهد شد.معاون اول رئیس  جمهور با اشاره به 
اینکــه موقعیت جغرافیایی ایران و بهره   برداری از آن ســومین فرصت طلایی 
برای توســعه است، اظهار داشت: طی ســال  های گذشته به دلیل تنش های 
بین المللی همواره مسیرهای ترانزیتی ریلی، هوایی و جاده ای و حتی خطوط 
لوله از مسیرهایی غیر از ایران عبور کرده و کشور دور زده شده است، بنابراین 
باید تلاش کنیم تا طی۲۰ ســال آینده این خطوط ترانزیتی در کشــور احیاء 
شــوند. قطعاً عبور این مسیرها مؤلفه قدرت اســت تا دیگر نتوانند به راحتی 
ایران را تحریم کنند.وی اســتفاده از فناوری  های روز و مدرن را فرصت چهارم 
پیش روی کشور دانست و با اشاره به استعداد جوانان تحصیلکرده کشور تصریح 
کرد: شرکت های دانش بنیان کشورمان ظرف مدت کوتاهی توانستند تجهیزات 
موردنیاز کشور برای مقابله با کرونا را تولید کنند؛ به گونه ای که توانستیم امروز 

صادرکننده این تجهیزات به دنیا باشند.

دکتر جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در کنفرانس ملی اقتصاد کشاورزی ایران تاکید کرد:

 مهمترین سیاست دولت در دوران 
جنگ اقتصادی جلوگیری از کمبود کالا بود
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وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان 
اینکه اصل شــفافیت مهمترین عاملی 
است که موفق شدیم به کمک آن به سود 
قابل  توجهــی در فعالیت های اقتصادی 
برسیم، گفت: هشت سامانه شفافیت در 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی استقرار 
یافته است؛ به گونه ای که سال گذشته به 
تمام شرکت ها بخشنامه ای ابلاغ کردیم 
که تمــام کالاهایی که قابلیت عرضه در 
بــورس کالا را  دارند؛ باید در بورس کالا 
عرضه شــوند که این هدف در برخی از 

شرکت ها اجرایی شده است.
دکتر محمد شــریعتمداری وزیر تعاون، کار و 
رفاه  اجتماعی در همایــش تجلیل از عملکرد 
بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه این وزارتخانه 
با اشاره به شعار ســالجاری مبنی بر »تولید؛ 
پشتیبانی ها، مانع زدایی ها« گفت: باید تلاش 
کنیم که از جهش تولید برای افزایش سرمایه 
اجتماعــی و بالابردن وحدت ملی اســتفاده 
کنیم؛ چراکه در ســایه وحدت ملی است که 
می توانیم در مسیر رشد و پایندگی ملت ایران 

ادامه دهیم.
وی گفــت: معاونت اقتصــادی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعــی در ابتدای ســالجاری با 
سیاســتگذاری صحیح و فرماندهی مناسب 
برای تحقق این شعار گام برداشت و برنامه های 
لازم را به بنگاه های زیرمجموعه ابلاغ کرد و در 
پایان نیز طی ماه های اخیر بنگاه های اقتصادی 
را ارزیابــی و شــاخص بهــره وری بنگاه های 
اقتصادی را اندازه گیری کرد. این کار جدیدی 
بود که در زیرمجموعه واحدهای وزارت تعاون 

انجام شد.
دکتر شــریعتمداری ادامه داد: جهش تولید 
و رشــد پایدار در سطح کلان اتفاق نمی افتد؛ 
مگر اینکــه در حوزه هــا و لایه های گوناگون 

زمینه های این امر را فراهم کنیم.
وی  تاکیــد کرد: اگر بخواهیم جهش تولید را 
به صورت مستمر ادامه دهیم و به رشد پایدار 
در ســطح کلان در کشــور نائل آییم؛ باید در 
جنبه های حوزه های نهادی، ساختاری و سطح 

خرد تحولاتی را ایجاد کنیم.

وزیر تعــاون، کار و رفاه  اجتماعی با بیان اینکه 
اصل شفافیت مهمترین عاملی است که موفق 
شــدیم به کمک آن به ســود قابل توجهی در 
فعالیت های اقتصادی برســیم، گفت: هشت 
سامانه شفافیت در وزارت تعاون استقرار یافته 
اســت؛ به گونه ای که سال گذشــته به تمام 
شرکت ها بخشــنامه ای ابلاغ کردیم که تمام 
کالاهایی که قابلیت عرضــه در بورس کالا را 
دارند؛ باید در بورس کالا عرضه شــوند و این 
هدف در برخی از شرکت ها اجرایی شده است.

دکتر شریعتمداری تصریح کرد: نظام حکمرانی 
مطلوب اجازه نمی دهد که حکمرانی شرکتی 
را با دخالت در انتصاب مدیران مخدوش کنیم، 
اما متاسفانه در کشور ما این موضوع رواج دارد 
و فشارهای سیاسی و قوا موجب شده است که 
در تصمیم گیری در نظام بنگاهداری از طریق 

حکمرانی شرکتی مناسب باز مانده ایم و باید 
با فشار و تحمل مشقات فراوان با سلایق خود 
در انتخاب مدیران شایســته در سطوح پایین 
قدم برداریم و در ســطوح بالا نیز زیر بار فشار 

قرار نگیریم.
وی گفت: نظام بنگاهداری ما اینگونه است که 
هر بنگاه  اقتصادی که در هر گوشــه ای شکل 
می گیرد؛ باج گیری های محلی شروع می شود.

دکتر شــریعتمداری در پایــان تاکید کرد: ما 
بــه هیچوجه با موضوع ایفاء مســئولیت های 
اجتماعی بنگاه ها مخالف نیستیم و مطمئنیم 
که مردم باید از مواهب بنگاه ها بهره مند شوند، 
اما این مســأله با باج خواهی متفاوت اســت و 
اینگونه نمی شــود بنگاهداری کرد و همه این 
مســائل به جرایم تبدیل می شــود تا در قوه 

قضائیه با متخلفان برخورد شود.

دکتر شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه  اجتماعی خبر داد:

 ابلاغیه به شرکت  های وزارت کار 
برای عرضه محصولات در بورس کالا
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دکتر پورابراهیمی با اشاره به واقعی سازی قیمت ها:

 توزیع رانت در اقتصاد
 از گذرگاه بورس کالا مسدود می شود

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس می  گوید که اقدامات فعلی 
برای رهایی از قیمت  گذاری دستوری کالاها از جمله محصولات 
معدنی  و سیمان به پایان توزیع ناعادلانه رانت در اقتصاد کشور 
منجر می شود که گذرگاه این رویداد مهم و ملی بورس  کالاست. 
دکتر پورابراهیمی همچنین گفت که طرح  های جذاب بورس کالا 

برای حوزه مسکن به زودی عملیاتی می شود.
دکتر محمدرضــا پورابراهیمی رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس به 
جایگاه کنونی بازار ســرمایه اشاره کرد و اظهار داشت: در مجلس بعد از 
قانون سال ۸۴ و از زمان تشکیل ساختار بازار سرمایه به شکل جدید؛ به 
دنبال این بودیم تا بتوان در بخش اوراق بهادار و نیز حوزه کالایی شرایط 
را در اقتصاد کشــور به گونه  ای مهیا کنیم که بســتر بازار سرمایه باعث 
ایجاد شــفافیت در نظام اقتصادی شود.وی گفت: توسعه ابزارها، نهادها 
و بازارها از جمله اهداف قانون جدید بود که خوشبختانه اتفاقات بسیار 
مثبتی در هر سه بخش رقم خورد و خروجی آن مسائل قابل  توجهی بود 
که در حوزه  های مختلف ایجاد شده است.دکتر پورابراهیمی خاطرنشان 
کرد: اقداماتی کــه اخیرا در بورس کالا در حال انجام اســت؛ از جمله 
عرضــه محصولات زنجیره تولید فولاد که بــا تلاش  های صورت گرفته 
سرعت پیدا کرده است؛ به عنوان مأموریت مهم توسعه فعالیت های بازار 
ســرمایه تلقی می شــود و اثر مثبت این رویدادها در بورس کالا به کل 

اقتصاد بر می  گردد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس افزود: اگر به دنبال پیشــرفت بازار 

سرمایه و وجود اقتصادی شفاف در کشور هستیم؛ باید اتفاقاتی در بازار 
سرمایه کشور رخ دهد و معاملات مجموعه  ای از کالاها به ویژه کالاهای 
اساسی کشور که پایه پذیرش آنها در دنیا وجود دارد؛ در ایران عملیاتی 
شــود.وی با اعتقاد بر اینکه این اقدامات اکنون در کشــور با تأخیر در 
حال انجام است، گفت: بازار سرمایه زیرساخت  های لازم برای میزبانی از 
عرضه کالاهای شــرکت  ها را فراهم کرده و در کنار آن بورس کالا نیز بر 
ظرفیت  های خود افزوده است؛ بنابراین انتظار ما این بود تا دولت زودتر 
از اینهــا اقدامات فعلی و رهایی بخش  های مختلف از قیمت  گذاری را به 
مرحله اجرا می  رســاند که البته شــرایط فعلی را نیز باید به  فال نیک 
گرفت.دکتر پورابراهیمــی همچنین گفت: اگرچه این اقدامات با تأخیر 
در حــال انجام اســت، اما ما از فعالیت  ها و حمایت  هــای دولت در این 
زمینه اســتقبال می  کنیم و تحلیل ما این است که رویکرد عرضه کالاها 
در بورس از جمله محصولات معدنی و ســیمان مثبت و به نفع اقتصاد 
کشور باشــد.وی درباره تاثیر عرضه محصولات معدنی در بورس کالا بر 
واقعی ســازی قیمت ها اشــاره کرد و افزود: در حوزه محصولات فارغ از 
اینکه محصولات جزء معدنی ها، فرآورده خام و ... هستند؛ باید مکانیزم 
عرضه وتقاضای آنها بر اســاس رویکرد شفافیت منتهی به قیمت گذاری 
منصفانه ای باشد که از آن به عنوان »کشف قیمت« نام می بریم.به اعتقاد 
دکتر پورابراهیمی کشف قیمت محصولات در تقابل عرضه وتقاضا مانع از 
رانت و فساد می شود که این موضوع گام مهمی در راستای شفاف سازی 
در نظــام اقتصادی کشــور بوده که گذرگاه آن بورس کالاســت.رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس با تاکید بر اینکه عرضه محصولات معدنی 
در بورس کالا بر رشــد تولید و ســرمایه گذاری بخش معدن تاثیرگذار 
خواهد بود، گفت: هر اطلاعاتی که وارد ســاختار بازار سرمایه می شود؛ 
می تواند برنامه ریزی های لازم را برای وضعیت عرضه وتقاضای آن، میزان 
نیاز داخلی کشــور و توســعه فعالیت ها ایجاد و در نهایت زمینه رشــد 
تولید و ســرمایه گذاری را فراهم کند.وی با تاکید بر اینکه امروز یکی از 
مهمترین موضوعات تولید؛ تامین مواداولیه اســت، گفت: اکنون ریسک 
تامین مواداولیه برای بســیاری از حوزه های تولیدی باعث ایجاد چالش 
شــده است. در این زمینه باید بتوانیم با استفاده از ابزارهای  مالی بورس 
کالا؛ تعهدات عرضه کننــدگان و مصرف  کنندگان را به گونه ای مدیریت 
کنیم تا ریســک های موجود در تولید به حداقل ممکن برسند که این 

رویداد می تواند مزیتی بزرگ برای اقتصاد کشور محسوب شود.
حذف قیمت  گذاری و حمایت از تولید

وی در ادامــه به قیمت گذاری دســتوری اشــاره کــرد و گفت: وجود 
قیمت گذاری دســتوری یکی از مشکلاتی است که از گذشته در اقتصاد 
کشــور با آن روبــه رو بودیم و هنوز هم با آن مواجه هســتیم که البته 
این موضوع به ضرر تولیدکننده و مصرف  کننده است.دکتر پورابراهیمی 
تصریح کرد: مفهوم حذف قیمت گذاری دستوری در مکانیزم بورس کالا 
این اســت که انتفاع قابل  توجهی به تولید باز گردد.وی گفت: به عنوان 
مثال طی ســال  های گذشته در حوزه فولاد ســالانه حدود هفت هزار 
میلیارد تومان رانت در اقتصاد کشور توزیع شد و به دست دلالان رسیده 

است؛ بنابراین تولیدکننده و مصرف  کننده هیچ انتفاعی از آن نبرده  اند.
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دکتر سلامی اقتصاددان و تحلیلگر 
بازار ســرمایه معتقد است: دولت 
هر چه کمتر در امور بازار ســرمایه 

دخالت کند؛ موفق تر خواهد بود.
بازار ســرمایه  در چهار ســال گذشته 
تحولات تاریخی را تجربه کرده اســت و 
حالا دیگر حداقل ۵۰ میلیون نفر با بالا 
و پایین شدن آن خوشحال یا مضطرب 
می شــوند. رئیس دولت سیزدهم که در 
کارزار رقابــت انتخاباتی با کاندیداهای 
ریاســت جمهوری به تالار بورس رفته 
بود؛ در وعده هــای انتخاباتی خود بارها 

به بورس پرداخت.
دکتر غلامرضا ســلامی اقتصــاددان و 
تحلیلگر بازار ســرمایه در این خصوص 
توضیح داد: دولت فقط باید سهم  خواهی 
خــود را کم کند. هر چه دولت کمتر در 
امور بازار سرمایه دخالت کند یا به دنبال 
ابزاری بــرای رونق آن باشــد؛ موفق تر 

خواهد بود.
وی تاکید کرد: بازار ســرمایه کشــور 

نماینده اقتصاد است و تا زمانی که رشد 
اقتصادی نداشته باشیم؛ قیمت سهم در 
بورس هم به خودی خــود یا با توصیه 
و تهدید دولت ها بالا نمــی رود. اگرچه 
عاملــی مثل تورم هــم می تواند قیمت 
سهم ها را بالا ببرد، اما این افزایش قیمت 
واقعی نیســت و کمکی به تعمیق بازار 

سرمایه نمی کند.
دکتر ســلامی ادامه داد: افزایش تولید 
کشــور چــه در بخــش کالا و چه در 
بخش خدمات تنها مسیری است که به 
بهبود وضعیت بازار سرمایه می انجامد. 
دولت آینده هــم اگر واقعا در این حوزه 
دغدغه مند اســت؛ باید به بخش واقعی 
اقتصاد با گسترش بنگاه ها، رونق تولید 
و دوســتی با جهان خدمت کند. به طور 
حتم هر نوع تلاشــی غیر از این راه ها به 
نتیجه نمی رســد و قیمت ها اگر هم در 
بورس بالا رود؛ سود آن به جیب عده ای 

دیگر می رود.
وی همچنین در پاسخ به این سؤال که 

آیا دولــت آینده می تواند بر چالش های 
موجود در این حوزه پیروز شــود، گفت: 
آقای رئیسی ســابقه اقتصادی کمتری 
داشــتند و برای پاسخ به این سؤال باید 
گفت که همه چیز بســتگی به این دارد 
که تیم اقتصادی این منتخب چه کسانی 

خواهند بود؟ 
دکتر سلامی در پایان خاطرنشان کرد: 
در ظاهر امر به نظر می رسد که شعارهای 
ایشان با علم اقتصاد در تضاد نبوده است، 
اما اگر قرار باشــد که تیم جدید چرخ را 
از نــو اختراع کند و یا به دنبال توســعه 
اقتصاد اسلامی باشــد؛ ممکن است به 
انباشت مشــکلات منجر شــود. نباید 
فراموش کنیم که تنهــا اقتصاد رقابتی 
برنده اســت. امیدوارم اقتصاددان هایی 
که واقعا اقتصاد را می شناسند؛ در کابینه 
دولت بعدی جای داشته باشند. پیشنهاد 
می کنم کــه از تجربه افرادی مثل دکتر 
طیب نیا یا حتی دکتر همتی استفاده و 

اختلاف نظرها کنار گذاشته شود

دکتر سلامی اقتصاددان و تحلیلگر بازار: 

دولت هر چه کمتر در بازار سرمایه 
دخالت کند؛ موفق تر خواهد بود

دکتر سلامی اقتصاددان و تحلیلگر بازار: 

دولت هر چه کمتر در بازار سرمایه 
دخالت کند؛ موفق تر خواهد بود

دکتر سلامی اقتصاددان و تحلیلگر 
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هر چه کمتر در امور بازار ســرمایه 
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می شــوند. رئیس دولت سیزدهم که در 
کارزار رقابــت انتخاباتی با کاندیداهای 
ریاســت جمهوری به تالار بورس رفته 
بود؛ در وعده هــای انتخاباتی خود بارها 

به بورس پرداخت.
دکتر غلامرضا ســلامی اقتصــاددان و 
تحلیلگر بازار ســرمایه در این خصوص 
توضیح داد: دولت فقط باید سهم  خواهی 
خــود را کم کند. هر چه دولت کمتر در 
امور بازار سرمایه دخالت کند یا به دنبال 
ابزاری بــرای رونق آن باشــد؛ موفق تر 

خواهد بود.
وی تاکید کرد: بازار ســرمایه کشــور 

نماینده اقتصاد است و تا زمانی که رشد 
اقتصادی نداشته باشیم؛ قیمت سهم در 
بورس هم به خودی خــود یا با توصیه 
و تهدید دولت ها بالا نمــی رود. اگرچه 
عاملــی مثل تورم هــم می تواند قیمت 
سهم ها را بالا ببرد، اما این افزایش قیمت 
واقعی نیســت و کمکی به تعمیق بازار 

سرمایه نمی کند.
دکتر ســلامی ادامه داد: افزایش تولید 
کشــور چــه در بخــش کالا و چه در 
بخش خدمات تنها مسیری است که به 
بهبود وضعیت بازار سرمایه می انجامد. 
دولت آینده هــم اگر واقعا در این حوزه 
دغدغه مند اســت؛ باید به بخش واقعی 
اقتصاد با گسترش بنگاه ها، رونق تولید 
و دوســتی با جهان خدمت کند. به طور 
حتم هر نوع تلاشــی غیر از این راه ها به 
نتیجه نمی رســد و قیمت ها اگر هم در 
بورس بالا رود؛ سود آن به جیب عده ای 

دیگر می رود.
وی همچنین در پاسخ به این سؤال که 

آیا دولــت آینده می تواند بر چالش های 
موجود در این حوزه پیروز شــود، گفت: 
آقای رئیسی ســابقه اقتصادی کمتری 
داشــتند و برای پاسخ به این سؤال باید 
گفت که همه چیز بســتگی به این دارد 
که تیم اقتصادی این منتخب چه کسانی 

خواهند بود؟ 
دکتر سلامی در پایان خاطرنشان کرد: 
در ظاهر امر به نظر می رسد که شعارهای 
ایشان با علم اقتصاد در تضاد نبوده است، 
اما اگر قرار باشــد که تیم جدید چرخ را 
از نــو اختراع کند و یا به دنبال توســعه 
اقتصاد اسلامی باشــد؛ ممکن است به 
انباشت مشــکلات منجر شــود. نباید 
فراموش کنیم که تنهــا اقتصاد رقابتی 
برنده اســت. امیدوارم اقتصاددان هایی 
که واقعا اقتصاد را می شناسند؛ در کابینه 
دولت بعدی جای داشته باشند. پیشنهاد 
می کنم کــه از تجربه افرادی مثل دکتر 
طیب نیا یا حتی دکتر همتی استفاده و 

اختلاف نظرها کنار گذاشته شود.
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دکتر زرندی معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح کرد:

 ضرورت بازنگری 
در سیستم های مرتبط با تولید

معــاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با تاکید بــر ضرورت بازنگری در 
سیستم  های مرتبط با تولید گفت: سیستم 
تولید و نظام اداری مرتبط با آن یک طراحی 
دوباره لازم دارد؛ چراکه هر دســتگاه بر 
اساس قوانین خود عمل می کند؛ لذا نیازمند 

تغییر در این موضوع هستیم.
دکتر ســعید زرنــدی در خصــوص مهمترین 
برنامه هــای وزارت صنعت، معــدن و تجارت در 
مورد مانع زدایی و پشتیبانی از تولید؛ با بیان اینکه 
الگوی سه ســال گذشته در وزارت صمت شامل 
پنج ســطح در بخش های درون و برون سازمانی 
بوده اســت، گفت: اولین ســطح درون بنگاهی 
شامل محیط خرد بنگاهی است. سطح دوم همان 
محیط صنعتی و زنجیره تامین اســت که موارد 
متعددی از جملــه بهره وری عوامل تولید، منابع 
انرژی، شرایط تقاضا، صادرات  و واردات، ساختار 
بازار و زیرساخت های پشتیبانی را در برمی گیرد.
معاون طرح وبرنامه وزارت صمت ســطح سوم را 
مربوط به سیاست های صنعتی، معدنی و تجاری 

مانند قیمت   گذاری، مشوق ها، تنبیهات، ابزارهای 
تجاری و اولویت های صنعتــی نام برد و تصریح 
کرد: سطح چهارم؛ سیاست های کلان اقتصادی 
را شــامل می شــود که همان فضای کسب وکار، 
قوانین ومقررات و سیاست های پولی ومالی است 
و بالاتریــن ســطح در رده حاکمیت اســت که 
فراروندها، دیپلماســی سیاســی چارچوب های 

فرهنگی و روابط بین المللی را شامل می شود.
 شناسایی موانع اصلی تولید
 و برنامه ریزی برای رفع آنها

دکتر زرندی با تاکید بر اینکه این پنج ســطح در 
کنار هم مجموعه سیاســت های توسعه صنعتی 
را شــکل می دهند؛ اعِمال تغییر در هر سطح را 
مؤثر در سایر سطوح دانست و اظهار داشت: برای 
برطرف کردن موانع ابتدا باید موانع شناســایی 
شــوند.  بر همین اســاس وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت در ابتدای ســال و در قالب برگزاری 
یک نظرســنجی از بخش خصوصــی؛ اقدام به 
احصــاء موانع در حــوزه تولید کرد. بر اســاس 
نتایج به دست  آمده از این نظرسنجی؛ عدم ثبات 

اقتصادی، تورم بالا و نبود نقدینگی به عنوان سه 
مانع اصلی و مهم شناسایی شدند. عواملی مانند 
تحریم ها، ارز دونرخی، جذابیت بیشــتر در سایر 
بازارها )نسبت به حوزه تولید(، تغییرات  مقررات 
ارزی و عدم ورود ســرمایه جدید به بخش تولید 
نیز از دیگــر مواردی بود که در نظرســنجی به 

عنوان مانع اعلام شدند.
طبق توضیحات معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بررسی های انجام شده روی نتایج 
نظرسنجی انجام شده بخش های مختلفی مانند 
بانک  مرکزی، مالیات، ســازمان تامین اجتماعی، 
حفاظــت محیــط زیســت، پالایش وپخــش 
فرآورده  هــای، منابع طبیعی، غــذا و دارو، منابع 
آب، توانیر و گاز به عنوان دستگاه ها و بخش های 
مرتبط با چالش ها و مسائل حوزه تولید شناخته 
شدند که بیشــترین نیاز را به بازنگری فرآیندها 
در حوزه تولید دارند و در حوزه اختیارات وزارت 
صمت نیز زیرســاخت های شهرک های صنعتی، 
فرآیند صدور مجوز، رفع موانع صادرات وواردات، 
سهمیه بندی ها و تخصیص ارز به کالاها مواردی 
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بود که از نظر فعــالان حوزه تولید نیاز به اصلاح 
دارند.

 نیازهای بخش خصوصی
 مرتبط با وزارت صمت

وی در ادامــه مقررات زدایی، ارائه مشــوق های 
سرمایه گذاری، تفکیک بخش تولید از بازرگانی، 
تفویض اختیار به تشکل ها، اصلاح ساختار فعلی 
وزارتخانه و ارائه اولویت های سرمایه گذاری را به 
عنوان درخواست های بخش خصوصی از وزارت 
صمت اعلام کرد و افزود: ســه جهت  گیری اصلی 
برای اســتفاده از ظرفیت جامعه در تولید شامل 
مشارکت مردم در اداره امور تولید، سرمایه گذاری 
خرد و خرید کالای ساخت داخل باید موردتوجه 

قرار گیرد.
 تدوین بسته های مختلف

 در زمینه حمایت و مانع  زدایی از بخش تولید
دکتر زرندی در بخش دیگر صحبت های خود به 
تدوین بسته های مرتبط با حمایت و مانع زدایی 
از تولید در سه سطح وزارتخانه، دولت و مجلس 
اشاره کرد و گفت: این پیشنهادها شامل دو بخش 
داخل وزارتخانه و خارج از وزارتخانه هســتند که 
برای داخل وزارتخانه تدوین برنامه سال ۱۴۰۰ و 
تشکیل کارگروه بهبود فضای کسب وکار انجام شد 
و برای خارج از وزارتخانه نیز دو بسته پیشنهادی 
در سطح دولت و مجلس و همچنین بسته رویه ها 
و مقررات محل صدور مجوزها در وزارت صمت در 

سطح هیات مقررات  زدایی تدوین شد.
 استفاده از ظرفیت بورس

 از اقدامات درون سازمانی وزارت صمت
وی در ادامه از اجرای برنامه ها و اصلاح فرآیندها 
در داخل وزارتخانه خبر داد و تاکید کرد: برای این 
کار به تفکیک حوزه  های مختلف صنعت، معدن، 
بازرگانی داخلی و تجارت خارجی در ســطح اول 
گلوگاه های بهبود فضای کســب وکار شناسایی 
شــد، در گام دوم تدوین بسته گلوگاه  های داخل 
وزارت صمت و در مرحله سوم برگزاری جلسات 
کارشناســی و بعد از آن طرح در جلسات نهایی 
بهبود فضای کســب وکار و نهایتا ابلاغ مصوبات 
توســط وزیر صمت انجام شــد.تفویض اختیار و 
حذف کارتابل فنی از ســتاد، حل شــدن مسأله 
تیــک صادراتی در حــوزه معادن، اســتفاده از 
ظرفیت بــورس، حوزه عوارض، دســتورالعمل 
رمزارزها و تسهیل صدور مجوزها، مسائل مربوط 
به شــهرک ها و ســهمیه  پتروشــیمی از جمله 
مواردی بود که دکتــر زرندی به عنوان اقدامات 
درون سازمانی از آنها یاد کرد که ۱۰ ابلاغیه  نیز در 
این راستا تدوین و برخی از آنها ابلاغ شده است.

 ضرورت بازنگری در سیستم
 تولید و نظام اداری مرتبط با آن

وی در ادامه از نهایی شــدن بســته  پیشنهادی 
در ســتاد اقتصادی دولت خبر داد و با اشــاره به 
شــکل گیری هماهنگی ها در حوزه های مختلف 

بانک مرکــزی، مالیات، تامین اجتماعی و گمرک 
افزود: اقداماتی که انجام شــده اســت؛ گره های 
زیادی را حل می کند، اما سیســتم تولید و نظام 
اداری مرتبط با آن یک طراحی دوباره لازم دارد. 
با حذف یــک فرآیند در یک دســتگاه و انتقال 
مسئولیت آن به یک بخش علاوه بر اجرا و انجام 
آن مســئولیت که برای اینکار بازچینش ساختار 
کلان اداری نیاز داریم؛ چراکه هر دســتگاهی بر 
اســاس قوانین خود عمل می کند. امیدواریم با 
یک نگاه جدید بتوانیم تولید را از تنگناهایی که 

دستگاه های بیرونی ایجاد کرده اند؛ نجات دهیم.
 استقبال وزارت صمت

 از عرضه سیمان در بورس کالا 
معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
به عرضه سیمان در بورس کالا اشاره کرد و گفت: 
در صورتــی که انجمن  های مربوطه موافق با این 
اقدام یعنی عرضه مستمر سیمان در بورس کالا 
باشــند؛ وزارت صمت هم از اجرای آن استقبال 
می کند و هیچگونه مخالفتی با عرضه سیمان در 
بورس کالا نخواهد داشــت.وی همچنین گفت: 
رویکرد کلــی وزارت صمت توصیــه به صنایع 
برای اســتفاده از ظرفیت  های بورس کالا اســت 
و هیچگونه مخالفتــی را برای عرضه محصولات 
در این بــازار نداریم. در زمینه محصولاتی که به 
تازگی راهی بورس می شوند؛ تشخیص کلی برای 
اجــرای آن با نظر تولیدکنندگان و تشــکل های 
مربوطه رقم می خورد؛ لذا این روزها شاهد عرضه 
ســیمان در بورس کالا خواهیم بود.دکتر زرندی 
خاطرشــان کرد: سیاســت کلی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت موافقت با ورود تولیدات  بیشــتر 
به بورس کالاست تا از طریق عرضه محصولات در 
یک فضای شفاف بتوان شاهد شفافیت در انجام 
معاملات و کشــف نرخ منصفانه کالاها باشــیم.
معاون طرح وبرنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت 
اظهار داشــت: به طور طبیعی نمی توان گفت که 
یک بازار هیچگونه ایرادی ندارد و بورس کالا نیز 
از این قاعده مستثنی نیست؛ به طوری که اصلاح 
برخــی فرآیندها که به بهبــود جریان معاملات 
کمک کند؛ می  تواند در دســتور کار قرار گیرد و 
به هموار شدن هر چه بیشــتر مبادلات کالایی 
کمک کند. البتــه باید تاکید کرد که موجودیت 
بورس کالا به عنوان پدیده ای مبارک در اقتصاد 
کشور تلقی می شــود و باید نهایت استفاده را از 
آن در خدمت به رشــد و توسعه اقتصادی برد.به 
اعتقــاد وی عرضه محصــولات در بورس کالا به 
عنوان فرصتی مناســب در کشور تلقی می شود 
که می توان شــاهد مزایــای آن در اقتصاد بود و 
فرصت های مناسبی را برای صنعت و تولید کشور 

فراهم کند.
منافع ابزارهای مالی به همگان می  رسد

دکتر زرندی با بیان اینکــه بورس کالا می تواند 
فضای شفافی را فراهم کند تا طرفین عرضه وتقاضا 

بتوانند در یک محیط رقابتــی، قانونمند و قابل 
نظارت محصــولات را در آن معامله کنند، گفت: 
یکی از مزایــای عرضه محصولات در بورس کالا 
این است که محصولات بر اساس ایجاد ابزارهای 
مالی می  توانند از فرآیند قیمت  گذاری مستثنی 
شــوند. البته این موضوع از جمله مزایایی تلقی 
می   شــود که همه از طریــق آن منتفع خواهند 
شد.به گفته وی در مجموع سیاست کلی وزارت 
صمت اســتفاده بیشــتر از ظرفیت  های بورس 
کالاست.دکتر زرندی خاطرنشــان کرد: اکنون 
و در کوتاه تریــن زمان ممکن کمــک کردیم تا 
محصولات جدیدی وارد بورس کالا شوند که در 
این میــان بورس هم باید با افزایش ظرفیت های 
خود و در صورت نیاز نسبت به طراحی و معرفی 
ابزارهای جدید اقدام کند تا شاهد افزایش عمق 
معاملات در بورس کالا و کمک به صنایع باشیم.  

مخالفت با هر نوع قیمت  گذاری دستوری
معــاون وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت به 
قیمت گذاری دســتوری اشــاره کرد و گفت: ما 
مخالف قیمت  گذاری با هر شــکلی هستیم؛ مگر 
مواردی که از یارانه های مستقیم مانند ارز ۴۲۰۰ 
تومانی استفاده می کنند.دکتر زرندی گفت: اخیرا 
جلسه ای با مسئولان سازمان بورس و بورس کالا 
برگزار شــد که در این جلسه هیچ مصداقی برای 
ورود وزارت صمــت  به قیمت گذاری دســتوری 
وجود نداشــت.وی ادامه داد: مواردی هم که در 
گذشته در زمینه قیمت  گذاری دستوری مطرح و 
اقدام شده بود؛ توسط وزیر صمت منتفی و مسائل 
موجود در این زمینه مرتفع شــد؛ لذا اکنون در 
وزارت صمت هیچ موضوعی برای قیمت  گذاری 
دســتوری وجود ندارد.دکتر زرندی خاطرنشان 
کرد: فقط موضوعــی در زمینه قیمت  گذاری در 
حوزه خودرو وجود دارد که توســط بورس اوراق 
بهادار مطرح شــد کــه اختیار آن هــم مربوط 
به بیرون از وزارتخانه و شــورای رقابت اســت؛ 
چراکــه وزارت صنعت، معــدن و تجارت اکنون 
چندان در قیمت  گذاری خودرو دخیل نیســت.
معــاون وزیر صنعــت، معدن و تجــارت با بیان 
اینکه برای لغو قیمت  گذاری دســتوری خودرو 
باید همه  پارامترهای لازم فراهم شود، گفت: در 
صورت قرار گرفتن همه شرایط بازار در کنار هم 
یعنی شــکل گیری بازار رقابت کامل؛ با هر گونه 
قیمت  گذاری دستوری خودرو مخالفت خواهیم 
کــرد. این نکته را هــم تاکید داریــم که وقتی 
می  گوییم بازار رقابت کامل؛ اجازه افزایش بی  رویه 
قیمت هم داده نمی  شــود.وی در پایان با تاکید 
بر عرضه محصولات معدنی از جمله ســنگ  آهن 
در بورس کالا افزود: عرضه ســنگ   آهن در بورس 
کالا از هفته  های قبل آغاز شــده است و به طور 
حتم این اقدام نیز همچون ورود سیمان به بورس 
کمک خواهد کرد تا قیمت ها منطقی  تر شــوند و 

انگیزه برای تولید افزایش یابد .



18

14
00

اد 
رد

- خ
  6

1  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

دکتر دهقان  دهنوی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار خبر داد: 

انتشار صورت های مالی سازمان 
بورس واوراق بهادار برای نخستین بار

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار از انتشار 
صورت های مالی تصویب شــده ســال 99 
این ســازمان  برای مشاهده عموم خبر داد و 
گفت: در راستای ارتقاء شفافیت؛ صورت  های 
مالی تصویب شده ســال گذشته سازمان 
بورس واوراق بهادار برای نخســتین  بار برای 
مشــاهده عموم مردم و فعالان بازار منتشر 

شد.
دکتــر محمدعلی دهقان  دهنوی در این خصوص 
گفت: موضوع جلســه اخیر شــورایعالی بورس 
برگزاری مجمع سالانه سازمان بورس واوراق بهادار 
بود که طی آن گزارش هیات مدیره سازمان بورس 
به شورایعالی بورس و همچنین گزارش حسابرس 

قانونی سازمان بورس واوراق بهادار ارائه شد.
وی خاطرنشــان کــرد: از نکات برجســته این 
جلســه این بود که گزارش حسابرســی سازمان 
بورس واوراق بهادار هیچ بند حسابرسی نداشت و 
به  اصطلاح پاک بود. این گزارش ها به نحو مطلوبی 
ارزیابی  شده و مورد تائید قرار گرفت و نهایتاً پس 
از ارائه؛ اعضای شــورایعالی بورس ضمن تقدیر و 
تشــکر از ســازمان بورس به سبب مطلوب بودن 
گزارش ارائه  شــده؛ صورت های مالی را تصویب 

کردند.

رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار یکی دیگر از 
نکات مثبت گزارش ارائه  شده را واریز بخش عمده 
درآمدهای ســازمان بورس وشرکت های تابعه آن 
به صندوق تثبیت بازار دانســت و گفت: از نکات 
مهم این گزارش این بود که در سال ۹۹ به دنبال 
توسعه فعالیت در بازار و افزایش معاملات؛ درآمد 
ســازمان از محل کارمزدها قابل توجه بود که در 
حدود ۹۰ درصد از این درآمد به  صورت داوطلبانه 
توسط ســازمان بورس به  حساب صندوق تثبیت 
بازار واریز شده و در راستای حمایت از بازار به کار 

گرفته شده است.
وی خاطرنشان کرد: علاوه بر سازمان بورس واوراق 
بهادار؛ شرکت ســپرده گذاری و مدیریت فناوری 
و رایــان بورس نیــز که به  عنوان شــرکت های 
زیرمجموعه ســازمان بــورس از محل کارمزدها 
درآمد کســب می کننــد؛ به ســهم خود بخش 
قابل توجهی از درآمدشــان را به صندوق تثبیت و 
توســعه بازار واریز کرده اند که این منابع نیز برای 
حمایت از بازار به کار گرفته شــده است.به گفته 
دکتــر دهقان  دهنوی علاوه بــر منابع واریزی به 
صندوق تثبیت؛ سود سنوات گذشته صندوق نیز 
از سوی سازمان بورس دریافت نشده  و در راستای 
حمایت از بازار و صرف حمایت از بازار شده است.

 گام مهم سازمان بورس 
در مسیر ارتقاء شفافیت

رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار انتشار عمومی 
این گزارش ها را به عنوان یک تصمیم مهم از سوی 
سازمان بورس به منظور شفافیت اعلام کرد و گفت: 
همانطور که پیش  از ایــن تصمیم گرفته بودم؛ در 
راستای ارتقاء شــفافیت صورت های مالی سازمان 
برای نخســتین  بار برای عموم مردم و فعالان بازار 
منتشــر شــد و از این طریق فعالان بازار، نهادهای 
مالی، اشــخاص حقیقی وحقوقی می توانند گزارش  
عملکرد ســازمان را مشــاهده کنند. با این اقدام 
ســازمان بــورس واوراق بهادار نیز ماننــد هر نهاد 
عمومــی دیگری که باید اصل شــفافیت را رعایت 
کند؛ عملکرد مالی خود را در معرض دید و قضاوت 
عموم مردم قرار می دهد که در این ساختار بر میزان 

شفافیت بازار سرمایه افزوده خواهد شد.
وی با تأکید بر این نکته که سازمان بورس به  عنوان 
یک  نهاد عمومی غیردولتی هیچ الزامی برای انتشار 
این صورت های مالی ندارد، افزود: با توجه به  ضرورت 
افزایش شفافیت در بازار سرمایه این تصمیم توسط 
سازمان بورس واوراق بهادار اتخاذ شد. ضمن  اینکه 
این موضوع همواره یکی از خواسته های فعالان بازار 
ســرمایه بود؛ به  طوری  که طی سال های گذشته 
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همواره بر روی انتشــار صورت های مالی ســازمان 
بورس تأکید داشــتند، اما بنا به دلایلی انجام  نشده 
بود. خوشبختانه ما امســال برای اولین  بار این کار 
را انجام دادیم.دکتر دهقان دهنوی در پاسخ به این 
سؤال که آیا در کنار گزارش سالانه؛ گزارش های سه  
ماهه و شــش  ماهه سازمان نیز منتشر خواهد شد، 
گفت: فعلًا گزارش حسابرسی شده و تصویب  شده 
سالانه منتشر می شود و انشــاءالله در آینده سعی 
می کنیم که گزارش های فصلی و غیره را نیز منتشر 
کنیم. هدف نهایی این است که همانند شرکت هایی 
که تحت نظارت ســازمان بورس واوراق بهادار قرار 
دارند؛ سازمان نیز مانند آنها این گزارش ها را منتشر 

کند.
 ارائه دو طرح ویژه حمایتی از بازار سرمایه

 در شورای مشورتی سازمان بورس
بر اســاس این گزارش همچنین در نشست رئیس 
ســازمان بورس واوراق بهــادار با اعضاء شــورای 
مشورتی بورس؛ موضوعات و سرفصل های مربوط 
به »بســته سیاستی پشــتیبانی و مانع  زدایی بازار 
ســرمایه از تولید« و »طرح ارتقاء جایگاه و عملکرد 
بازار سرمایه« ارائه شد و مورد بحث وبررسی اعضاء 
شورا قرار گرفت.رئیس سازمان بورس واوراق بهادار 
محور این نشست را بررسی طرح »بسته سیاستی 
پشتیبانی و مانع زدایی بازار سرمایه از تولید« و طرح 
»ارتقاء جایگاه و عملکرد بازار سرمایه« عنوان کرد 
و افزود: بازار ســرمایه طی دو ســال گذشته شاهد 
تحولات بسیاری بود و از لحاظ اندازه، حجم فعالیت 
و حضور مردم رشــد چشمگیری داشته که همین 
تحولات سریع برخی از معادلات را تغییر داده است.

وی با تاکید بر این نکته که ساختار، نیرو و امکانات 
ســازمان بورس بایــد با اندازه و حجــم امروز بازار 
سرمایه و مسائلی که با آن روبه رو است مورد بازبینی 
و متناسب  ســازی قرار گیرد، خاطرنشان کرد: این 
ظرفیت  ها نه تنها در ســاختار سازمان بورس؛ بلکه 
باید در همه ارکان بازار ایجاد شــود تا به نیازهای 

موجود پاسخ مناسبی داده شود.
دکتر دهقان دهنوی با اشاره به ارائه دو طرح کلی در 
این حوزه از سوی سازمان بورس واوراق بهادار اظهار 
داشت: یکی از این طرح ها در مرکز پژوهش سازمان 
بورس با هدف آسیب شناسی مسائل و چالش های 
بازار ســرمایه پیرامــون ایفاء نقش پشــتیبانی و 
مانع زدایی از تولید تهیه شده و طی آن راهکارهایی 
برای بیش از ۴۰ تا۵۰ مورد از چالش ها و مســائل 

بازار سرمایه پیش بینی شده است.
وی ادامه داد: در اقدامی دیگر مقرر شــد در طرحی 
با عنوان طرح ارتقاء جایگاه و عملکرد بازار سرمایه؛ 
لــزوم و نحوه تدوین برنامه بهبود جایگاه و عملکرد 
بازار ســرمایه مطرح و مســائل و مشــکلات طرح 
شــده در قالب کارگروه  هــای تخصصی و با حضور 
کارشناســان، صاحبنظران، فعالان بازار سرمایه و 
مدیران بخش  های مختلف مورد بررسی قرار گیرد.

دکتــر دهقان  دهنوی افــزود: از ایــن رو در ادامه 

جلسات شــورای مشــورتی نظرات و پیشنهادات 
اعضاء شــورا طرح و اولویت موضوعات مطرح شده 
مورد بررسی قرار گرفت. ضمن  اینکه موارد دیگری 
نیز از ســوی اعضاء شــورا به عنوان موضوعاتی که 
باید در این مقطع زمانی از ســوی ســازمان بورس 
در اولویت قرار گرفته و پیگیری شود؛ توسط اعضاء 
مورد طرح قرار گرفت.وی از جمله پیشــنهادات و 
اولویت  های ارائه شده در این جلسه را به این ترتیب 
اعلام کرد: تنظیم روابط درون بازار سرمایه، تقویت 
روابط ارکان بازار و روابط بورس  ها با سازمان بورس، 
تســهیل فرآیندهای مربوط به تامین مالی، تقویت 
نقش نظارتی سازمان بورس در بازار سرمایه، بهبود 
سامانه  های نظارتی، توسعه آموزش و فرهنگ سازی، 
بهبود ســاختار سازمانی و منابع انســانی سازمان 
بورس، بین المللی شــدن بازار ســرمایه، توســعه 
ابزارهای مشــتقه و کمک به تقویت و بازگشــت 

اعتماد سرمایه گذاران به بازار سرمایه. 
 منافع عرضه سیمان در بورس کالا

 به تولید و سهامداران می  رسد
در همین راســتا دومین جلســه میــز صنعت به 
میزبانی ســازمان بورس واوراق بهــادار همزمان با 
عرضه موفق آمیز ســیمان در بــورس کالا برگزار 
شــد و مشکلات و چالش های این صنعت به همراه 
راهکارهای پیشــنهادی مورد بحث وبررســی قرار 
گرفت.در این جلســه دکتر دهقان دهنوی با اشاره 
به معاملات ســیمان در بورس کالا؛ این رویداد را 
فرصتی جدید برای صنعت سیمان خواند و گفت: 
امید می رود که با برگزاری این جلســات برخلاف 
گذشته تجربه ای موفق در عرضه سیمان در بورس 
کالا رقم بخورد تا منافع آن در نهایت به سهامداران 
بورس و فرابورس برسد. ســهامداران در مدیریت 
شــرکت ها و تصمیم گیریها نقش زیادی ندارند، اما 
سازمان به عنوان وکیل سهامداران باید پیگیر منافع 

آنها باشد.
در ایــن جلســه کــه با حضــور رئیس ســازمان 
بورس واوراق بهــادار، مدیران  عامــل بورس کالا و 
فرابورس ایران و مدیران ارشد صنعت سیمان برگزار 
شد؛ مدیران شرکت های فعال در صنعت سیمان از 
جمله شرکت سیمان تهران، شرکت سیمان فارس، 
شرکت سیمان ســاوه،  هلدینگ سیمانی غدیر و 
سرمایه گذاری توسعه صنایع سیمان نیز به صورت 

مجازی و از طریق ویدئو کنفرانس حضور داشتند.
بر اساس این گزارش مقرر شد با تداوم این جلسات 
برای صنعت ســیمان مقدمات لازم برای تشکیل 
کنسرسیوم صادرات ســیمان و بهبود فرآیندهای 
پذیرش محصول شرکت  های ســیمانی در بورس 

کالا فراهم شود.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار در خصوص 
دلایــل راه اندازی میز صنعت ســیمان گفت: بازار 
سرمایه طی ســال  های اخیر جایگاه خاصی از نظر 
حضور گسترده سهامداران پیدا کرده است. اهمیت 
بازار سرمایه به حدی است که امروزه در موضوعات 

سیاسی روز از جمله انتخابات حجم بالایی از مطالب 
مطرح شده؛ مربوط به بورس است که این موضوع 

حاکی از جایگاه مهم بازار سرمایه در کشور است.
وی افزود: از ســوی دیگر صنعت ســیمان نیز یک 
صنعت مهم و استراتژیک اســت و سرمایه  گذاری 
قابل  توجهی در این صنعت در کشــور انجام شده، 
اما این صنعت گرفتار مشــکلاتی است که باید در 
یک تعامل دو طرفه با بازار ســرمایه برطرف شود؛ 
از ایــن رو راه  اندازی میز صنعــت به عنوان یکی از 
راهکارهای مدنظر برای ایجاد تعامل بیشــتر بازار 
سرمایه و صنعت پیشنهاد شد.دکتر دهقان  دهنوی 
خاطرنشان کرد: این میز در قدم اول نقش مشورتی 
دارد و از طریق تعامل ارکان مختلف بازار ســرمایه؛ 
چالش ها و مشــکلات این صنعت بررســی خواهد 
شــد. در این میز تمامی تولیدکنندگان ســیمان، 
انجمن  هــای مربوطــه، بدنه علمی وپژوهشــی و 
نهادهای مالی از جمله تامین ســرمایه  ها می توانند 
حضور یابند. ضمن آنکه می توان از نظرات نهادهای 
سیاستگذار از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
مرکز پژوهش های مجلس و نمایندگان مجلس در 

این جلسات بهره برد.
وی افزود: این جلسات باید منجر به تهیه و تدوین 
راه  حل های مشــخص برای رفع مشــکلات شده و 
مشخص شــود که چه قوانین ومقرراتی برای رفع 
چالش های موجود موردنیاز است تا در نهایت با رفع 
این چالش   ها و رشد و توسعه صنعت؛ بازار سرمایه 
نیز منتفع شود.   وی هدف دوم از برگزاری این میز 
را تجمیع نظرات و تقویت توان نیروی کارشناسی 
دانســت و گفت: میز صنعت با ایــن هدف برگزار 
می  شود تا نظرات کارشناسی را جمع  آوری کند. در 
تمام دنیا نیز مرســوم است که نظرات کارشناسی 
در قالب جلســات، گفتگو، مذاکره، نشســت ها و 
همایش های متعدد تبدیل به یک خواسته عمومی 
شــده و نهایتا برای آن پاسخی مناسب تهیه شود. 
از این رو تلاش خواهد شــد که در میز صنعت نیز 

راهکارهای لازم تهیه وتنظیم شود.
رئیس ســازمان بــورس واوراق بهــادار گفت: هر 
تصمیمی که در کشــور برای صنایع بورسی اتخاذ 
می شود؛ به این معنی است که بر منافع سهامداران 
تاثیر گذاشته اســت. از این رو برای سهامدار مهم 
است که تصمیمات اتخاذ شده در راستای منافع او 
بوده یا خیر و ما می   توانیم در قالب میزهای صنعت 
این پیــام را به خوبی منتقل کنیــم. وی در ادامه 
ســومین زمینه بهره مندی از میز صنعت را تامین 
مالی دانست و گفت: هر صنعتی نیاز به تامین مالی 
دارد و بازار سرمایه در حال حاضر مهمترین کانال 
تامین مالی در کشور است و استفاده از ظرفیت  های 
بازار ســرمایه برای هر صنعت موضوع مهمی است 
که می توان در این جلسات به بررسی آن پرداخت. 
به همین دلیل نیز نخســتین میــز صنعت برای 
پالایشی  ها و دومین میز صنعت برای سیمان برگزار 

شد.
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دکتر صحرایی مدیرعامل بورس تهران تشریح کرد:

حرکت نقدینگی به سمت بازار سرمایه
مدیرعامل بورس تهران با اشــاره به اینکه 
مؤلفه  های اقتصادی بــازار روند مثبتی دارد 
و قیمت کامودیتی ها رو به رشــد اســت، 
همچنیــن قیمت نفت تثبیت شــده و نرخ 
فروش محصولات شــرکت  ها نیز قابل توجه 
اســت، تاکید کرد: با توجه به حمایت های 
همه  جانبه  ای که حاکمیــت انجام داد، یعنی 
دولت در رأس و ســایر قوا نیز در حمایت از 
بازار وارد عمل شــدند؛ مقــررات خوبی در 
راستای حمایت از سهامداران خرد تصویب 
و منابع مالی مؤثری به شکل  های مختلف به 

بازار تزریق شده است.
وی در ادامه افزود: در همین راستا آخرین رقم مبلغ 
۱۰۰۰ میلیارد تومانی بود که صندوق توسعه  ملی به 
صندوق تثبیت تزریق کرده است و این روزها شاهد 
آن هستیم که به تناسب شرایط بازار و در راستای 

نقدشوندگی بازار اقدامات لازم انجام می شود.
مدیرعامل بــورس تهران ضمن بیــان اینکه بازار 
سرمایه دوران تثبیت را می گذراند، گفت: با توجه به 
حمایت های همه جانبه ای که حاکمیت انجام داد، 
یعنی دولت در رأس و سایر قوا نیز در حمایت از بازار 
وارد عمل شدند؛ مقررات خوبی در راستای حمایت 
از سهامداران خرد تصویب و منابع مالی مؤثری به 
شکل های مختلف به بازار بورس تزریق شده است 
و آخرین رقم مبلــغ ۱۰۰۰ میلیارد تومانی بود که 
صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت تزریق کرده 
اســت و این روزها شاهد آن هستیم که به تناسب 
شرایط بازار و در راستای نقدشوندگی بازار اقدامات 
لازم انجام می شود.مدیرعامل بورس تهران در پاسخ 
به این سؤال که ســرانجام انتشار ۲۴ هزار میلیارد 
تومان اوراق تبعی چه شــد؟ توضیــح داد: برنامه 
ورود منابع به بازار اقدام بســیار مفیدی است که با 
تلاش دکتر محمدعلی دهقان  دهنوی و با مشارکت 
حقوقی  های بزرگ بازار و نهادهای مالی آغاز شــده 
است.وی با اشاره به اینکه عمده شرکت  های بزرگ و 
بنیادی که وزن اصلی ارزش بازار را تشکیل می  دهند 
پــای کار آمده  اند، افزود: تاکنــون در بورس تهران 
انتشار ۱۳۵۰ میلیارد تومان اوراق تبعی قطعی شده 
است که به زودی روی نمادهای شستا، فولاد کویر، 
شرکت های هلدینگ خلیج فارس  و چند نماد دیگر 
اجرا و مســتقیما از سهام سهامداران خرد حمایت 
خواهد شــد. ابزار این کار هم اوراق اختیار فروش 
تبعی است که از سال ۹۱ در بازار سابقه اجرا دارد.

مدیرعامل بــورس تهران کف تضمیــن برای این 
اوراق را  ۲۰ درصد دانســت و گفت: سهامدار عمده 

یا منتشــرکننده این اوراق به کسانی که این سهام 
را تا یکســال دیگر حفظ کنند؛ اطمینان داده است 
کــه حداقل ۲۰ درصد بازدهی را دریافت می  کنند. 
این اتفاق چند ویژگی دارد. از جمله بیانگر آن است 
که بنگاهی که این اوراق را منتشــر کرده؛ نســبت 
بــه عملکرد خود در حوزه تولیــد کالا و خدمات و 
ســودآوری مجموعه خود مطمئن است.وی افزود: 
دیگر مزیت این اســت که افزایش قیمت احتمالی 
سهم نیز متوجه سهامدار خرد خواهد بود. به همین 
دلیــل از اوراق اختیار فروش تبعــی به عنوان ابزار 
هیبریدی یاد می  شــود.به گفتــه دکتر صحرایی 
همچنیــن تاکنون از مبلغ ۲۴ هزار میلیارد تومانی 
که برای اوراق اختیار فروش تبعی پیش بینی شده 
اســت؛  انتشار هزار و ۵۰ میلیارد تومان دیگر هم از 
ســوی شرکت ها درخواست شــده بود که اجرایی 
می شود. ثبهســا، ثامید، ونوین، وقرن و وبهمن به 
عنــوان نمادهــای دارایی پایه انتخاب شــده  اند و 
ســهامداران عمده این منابــع را در مجموعه خود 
صرف حمایت می  کنند.به گفته مدیرعامل شرکت 
بورس اوراق بهادار تهران درخواست انتشار ۳۵۰۰ 
میلیارد تومان دیگر هم ارســال شــده که مدارک 
این شــرکت  ها در حال بررسی اســت و زمانی که 
تعهداتشان انجام شــد؛ اخبار مربوط به آن توسط 
معاونت بازار اعلام می شــود.وی با بیان اینکه این 

موضوع به طور مســتمر در حال پیگیری اســت تا 
اجرایی شود، افزود: البته به طور معمول شکل گیری 
چنین روندهایی با مشــکلاتی  هم مواجه می  شود، 
اما اگر ســهامدارانی که متعهد به انجام آن هستند 
اقدامات لازم را اجرایی نکنند؛ شرکت بورس تهران 
این موارد را به بازار اعلام می  کند.مدیرعامل بورس 
تهران با اشاره به اینکه مؤلفه  های اقتصادی بازار روند 
مثبتی دارد و قیمت کامودیتی ها رو به رشد است، 
قیمت نفت تثبیت شــده و نرخ فروش محصولات 
شرکت  ها نیز قابل  توجه است، تاکید کرد: در چنین 
شــرایطی ضروری است شرکت  ها علاوه بر وظایف 
شرکت  داری خود از منافع سهامدارانشان حمایت 
کنند. یا اگر می  بینند که سرمایه سهامداران به ویژه 
ســهامداران خرد بی آنکه مؤلفه های بنیادی بازار 
دستخوش تغییر شده باشد تحت تاثیر قرار گرفته 
اســت؛ در راستای حفظ ثروت سهامداران اقدامات 
لازم را انجام دهند. این کار در دنیا معمولا از طریق 
سهام خزانه انجام می شود.دکتر صحرایی در پایان 
گفت: در کشور ما نیز با انتشار اوراق اختیار فروش 
تبعی به سهامداران خرد اطمینان داده می شود که 
هم از مزایای حداقل بازده ســایر گزینه های بدون 
ریســک مانند ســپرده های بانکی و هم با افزایش 
قیمت ها از ســود نقدی حاصل از سهامداری خود 

برخوردار می شوند.
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دکتر هامونی مدیرعامل شرکت فرابورس تاکید کرد:

عزم فرابورس برای تسریع در روند 
پذیرش شرکت های پروژه محور

 
 
 

مدیرعامل شرکت فرابورس ایران در جلسه 
پذیرش شرکت تجلی توسعه معادن وفلزات 
در فرابــورس با تاکید بر تســریع روند 
گفت:  پروژه محور  شــرکت های  پذیرش 
اتفاق خوبی در بازار سرمایه در حال وقوع 
است و حضور مجموعه های توانمند برای 
شکل گرفتن این حرکت می تواند موفقیت 
این امر را به عنوان نخستین گام ها تأمین 
کند. پذیره نویسی »تجلی« را به منزله یک 

عرضه اولیه واقعی می  دانم.
در شرایطی که به دلیل مشکلات و افت وخیزهای 
قیمتی اقبال عمومی برای ســرمایه گذاری در بازار 
ســرمایه از وضعیت مســاعدی برخوردار نیست؛ 
شــکل گیری اقدامات کارشناسی شــده و نوآورانه 
می تواند با تأمین سود مناسب برای سرمایه گذاران؛ 
اعتماد و اطمینان مردم را به این بازار التیام بخشد. 
از جمله این اقدامات که از مدت ها پیش مطرح شده 
است؛ موضوع شکل گیری شرکت های پروژه محور 
ســهامی عام اســت که می تواند با تزریق مستقیم 
نقدینگی به جریان تولید از یکسو حرکت چرخ های 
توسعه صنایع را تسریع کرده و از سوی دیگر بازدهی 
و ســودآوری قابل قبولی را برای ســهامداران این 
شــرکت ها به ارمغان آورد. در این راستا مدیرعامل 
شرکت فرابورس ایران بر عزم این سازمان در تسریع 

روند پذیرش شرکت های پروژه محور تاکید کرد.
دکتر امیر هامونی مدیرعامل شــرکت فرابورس در 
جلسه پذیرش شرکت تجلی توسعه معادن وفلزات 
در فرابورس گفت: اتفاق خوبی در بازار ســرمایه در 
حال وقوع است. حضور مجموعه  های توانمند برای 
شکل گرفتن این حرکت می  تواند موفقیت این امر 
را به عنوان نخستین گام  ها تأمین کند. پذیره  نویسی 
»تجلی« را به منزله یک عرضه اولیه واقعی می دانم.
مرتضی علی اکبری مدیرعامل شــرکت »تجلی« 
نیز در این جلســه از همکاری مســئولان بورس، 
ایمیدرو و شــرکت  های ســرمایه  گذار عمده برای 
پیشــبرد این کار تشکر کرد و افزود: در حال حاضر 
در اجرای چندین پروژه بزرگ تولید فولاد، کلاف، 
آهن  اسفنجی، کنســانتره و گندله مشارکت داریم 
و پروژه  هــای دیگری نیــز در حوزه  های تولیدی و 
حمل ونقل ترکیبی در برنامه قرار دارد. گزینش همه 
این طرح  ها بر اساس بازدهی و سودآوری بالای آن و 

حاصل مطالعات گسترده بوده است.
وی همچنین به استقبال و پشتیبانی شرکت های 
بزرگی همچون سرمایه گذاری توسعه معادن وفلزات، 
چادرملو و گل گهر برای شــکل گیری »تجلی« به 
عنوان اولین شــرکت پروژه محور در حوزه صنعت 
اشــاره کرد و افزود: به علت تــازه بودن این کار در 
بازار سرمایه روند انجام کارهای قانونی مشکل بود 
و مسلما شــرکت های دیگری از این دست مسیر 
ســاده تری خواهند پیمود.علی اکبری پیش  بینی 
کرد که رتبه نقد شــوندگی سهام تجلی بالا خواهد 
بود؛ چراکه در همین مرحله هم شرکت  های بزرگ 

خواهان خریداری سهام بیشتری از آن هستند.
وی همچنیــن از برنامه افزایش ســرمایه ۶۲۰۰۰ 
میلیارد ریالی شــرکت برای تامین منابع موردنیاز 
پروژه  ها خبر داد کــه از این میزان تنها ۱۵ درصد 
آن از طریق واگذاری ســهام به عموم مردم تامین 

خواهد شد.
دکتر امیرحســین نــادری مدیرعامــل هلدینگ 
ســرمایه  گذاری توســعه معادن وفلزات نیز در این 
جلسه از لزوم شکل  گیری شرکت  های پروژه  محور 
سهامی عام برای پشــتیبانی واقعی از تولید تاکید 
کرد و گفت: مدیران و فعالان اقتصادی وظیفه دارند 
که بسترهای مناسبی فراهم کنند تا مردم با امنیت 

 خاطر و اطمینان به بازدهی و سودآوری مناسب در 
زنجیره تولید سرمایه گذاری کنند. 

وی افزود: بیش از ۶۰ نوع عنصر معدنی در کشور ما 
وجود دارد که این مزیت نســبی در جهان کم نظیر 
است. با برنامه ریزی و اجرای درست می توان از این 
نعمت خدادادی در راستای افزایش ثروت عمومی 
و جذب سرمایه های مردم در مسیر تولید استفاده 
کــرد. دکتر نادری گفت: در حال حاضر قیمت  های 
جهانی فــولاد و محصولات معدنــی در وضعیت 
بســیار خوبی قرار دارد و موقعیت مناســبی است 
تا با ســرمایه گذاری در طرح های توسعه از طریق 
شرکت هایی همچون »تجلی« از فرصت پیش   آمده 
به بهترین شکل استفاده کنیم. همچنین لازم است 
با نگاهی درازمدت روی فلزات اســتراتژیک آینده 
همچون فلز لیتیوم و امثال آن سرمایه  گذاری شود.

مدیرعامــل هلدینــگ ســرمایه  گذاری توســعه 
معادن وفلــزات تاکید کرد: اگر متناســب با درک 
عمومــی اطلاعات لازم به مردم داده شــود؛ قطعا 
امکان برگشــت بورس به وضعیت خوب گذشــته 
وجــود دارد و این امر مســتلزم هماهنگی تمامی 
بخش ها در بهره گیری از پتانســیل های موجود و 
همکاری دولت در کــم کردن تصدیگری و تمرکز 

بر پشتیبانی و سیاستگزاری کلی است.



22

14
00

اد 
رد

- خ
  6

1  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

دکتر سلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران مطرح کرد:

عزم شستا برای افزایش شفافیت اقتصادی کشور
تداوم همکاری  ها برای عرضه کالاها و املاک شستا در بورس کالا

ایران  کالای  بــورس  شــرکت  مدیرعامل 
می گوید: عزم جدی شــرکت سرمایه گذاری 
تامین  اجتماعی به منظور افزایش شــفافیت 
در عملکرد و فروش شــرکت های تابعه خود 
مثال  زدنی بوده و می  تواند الگوی مناســبی 
برای سایر شــرکت های دولتی وعمومی در 
راستای حرکت در مسیر شفافیت اقتصادی 

در کشور باشد.
دکتر حامد ســلطانی نژاد مدیرعامل شرکت بورس 
کالای ایران با اشاره به امضاء تفاهمنامه مابین بورس 
کالا و شستا در سال گذشته اظهار داشت: همکاری 
در توســعه معامــلات کالا و اوراق بهادار مبتنی بر 
کالا از سوی شســتا و شرکت های زیرمجموعه آن 
در بورس کالای ایران موضوع اصلی این تفاهمنامه 
به شمار می رفت که از همان روزهای ابتدایی امضاء 
تفاهمنامه شاهد همکاری مطلوب و جدیت بالای 
شســتا برای عرضه محصولات جدیــد و پذیرش 

شرکت  های زیرمجموعه آن در بورس کالا بودیم. 
وی گفــت: تفاهمنامه بورس کالا و شســتا بر پایه 
ســه محور اصلی امضاء شد که محور اول و دوم به 
عرضه محصولات و عرضه املاک شرکت های تابعه 

شســتا با هدف افزایش شفافیت اختصاص داشت 
و محور ســوم نیز تسهیل ضمانت های شرکت های 
عرضه کننده شســتا در بورس کالای ایران بود که 
تاکنون اقدامات مناسبی در راستای عملیاتی شدن 
هر ســه محــور تفاهمنامه انجام شــده و در حال 

پیاده سازی است.  
مدیرعامل شــرکت بورس کالای ایران با تقدیر از 
مجموعه شســتا به دلیل عزم جــدی و همکاری 
مناســبی که با بورس کالا داشــته اســت، گفت: 
هم  اکنــون در کنار پذیرش شــرکت ها و کالاهای 
جدید؛ موضوع عرضه املاک شرکت های شستا در 
حال پیگیری است تا گامی مهم در راستای افزایش 

شفافیت اقتصادی برداشته شود.  
اثرگذاری شستا در ثبت رکوردهای جدید معاملاتی 
دکتر سلطانی نژاد با بیان اینکه اقدامات اخیر شستا 
جهشــی در معاملات بورس کالا ایجاد کرده است، 
گفت: اخیرا نیز شرکت  های سیمانی تابعه شرکت 
ســرمایه گذاری تامین اجتماعی اقــدام به عرضه 
محصــولات خــود در بورس کالا کردنــد تا اثرات 
تفاهمنامه مذکور به طور مستقیم در اقتصاد کشور 

نمایان شود.  

مدیرعامل بورس کالای ایران در ادامه به اثرگذاری 
رشــد عرضه محصولات شستا در ثبت رکوردهای 
جدید معاملاتی بورس کالا در سالجاری اشاره کرد 
و گفت: ارزش معاملات بورس کالا طی اردیبهشت 
ماه ســالجاری از ۴۰۶ هزار میلیــارد ریال در بازار 
فیزیکی فراتــر رفت که این رقم در تاریخ معاملات 

بورس کالا بی  سابقه بوده است.
دکتر سلطانی نژاد افزود: در این میان ارزش معاملات 
محصولات زیرگروه های شستا تا پایان اردیبهشت 
ماه به حدود ۲۰ هزار میلیارد ریال رســید که رشد 
بیــش از ۱۰۰ درصدی در حجــم و ۴۹۰ درصدی 
در ارزش معاملات این گروه را نشان می  دهد. نکته 
حائزاهمیت در این حوزه؛ افزایش سهم بازار فرعی از 
۳ درصد به ۸ درصد ارزش کل معاملات بورس کالا 
تا پایان اردیبهشت ماه است که عمده این جهش به 
دلیل پذیرش و عرضه محصولات شرکت های شستا 

در بازار فرعی رقم خورده است. 
وی با بیان اینکه همکاری نزدیک میان بورس کالا 
و شســتا تداوم دارد، تصریح کرد: پس از پذیرش  ها 
و معاملات موفق شــرکت  های تابعه شســتا طی 
هفته  های اخیر؛ فعالیت  های این مجموعه با بورس 
کالا گسترده تر شده و به دنبال آن تصمیمات لازم 
برای عرضه سیمان و باقی محصولات به بورس کالا 

اتخاذ شده و در حال اجراست.
به گفته مدیرعامــل بورس کالای ایران عزم جدی 
شستا برای حداکثرسازی شفافیت در شرکت های 
تابعه خود آغاز یــک روند و اقدام مثبت در اقتصاد 
کشــورمان اســت که امیدواریم سایر شرکت  های 
دولتــی و عمومــی نیز بــه منظور بهبــود فضای 
کسب وکار و شــفافیت؛ عرضه محصولات خود در 

بورس کالا را در دستور کار قرار دهند.
دکتر ســلطانی نژاد در پایان گفت: بررســی عرضه 
محصــولات مختلف طی ســال  های گذشــته در 
بورس کالا بیانگر رشــد تولید در این بخش هاست؛ 
به گونه  ای که با ایجاد یک روند شــفاف اقتصادی 
و جذاب برای شــرکت ها به همراه واقعی ســازی 
قیمت ها؛ شاهد رشد ســرمایه گذاری ها در تولید و 
اجرای طرح های توســعه ای در بخش های محتلف 
بوده ایــم که این موضوع قدرت بالای توجه به نظام 

بازار برای تولید را نشان می دهد.
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نقوی مدیرعامل بورس انرژی مطرح کرد:

 رقابت داغ برای خرید بنزین
 در بورس انرژی

مدیرعامل بورس انرژی ایران با اشــاره 
به رقابت بر ســر خرید بنزین در رینگ 
صادراتی این بــورس گفت: دلیل اصلی 
فروش کامل محموله آن هم با رشد 27 
درصدی قیمت نســبت به قیمت پایه؛ 
وجود مکانیزم رقابــت در بورس انرژی 

است.
علی نقوی افزود: ساختارهای شفاف معاملاتی 
می توانند بازدهی بالا و ســودآوری بهتری در 
روند فروش فرآورده های حوزه نفت وگاز برای 
کشور به ارمغان بیاورند؛ از این رو عرضه منظم 
و مســتمر این محصولات به توســعه تجارت 
نفت وگاز و همچنین شفافیت در کشف قیمت 

کمک خواهد کرد.
رینــگ صادراتی بورس انــرژی در ۲۴ خرداد 
ماه شــاهد عرضه ۵۰ هزار تن بنزین اکتان ۸۷ 
بود. در این عرضه که نسبت به عرضه  های قبل 
چشمگیرتر بود؛ ۱۳ مشتری به رقابت پرداختند. 
قیمت پایه بنزین اکتان عرضه شده ۴۴۰ دلار 
تعیین شده بود، اما با توجه به تقاضای موجود 
و رقابت بین خریداران کل محموله عرضه شده 
با نــرخ ۵۵۸ دلار به فروش رفت که ۲۷ درصد 
نسبت به قیمت پایه رشد داشت. موضوعی که 
مدیرعامل بورس انرژی ایران به آن اشاره کرد 
و گفت: ســازوکار معاملاتی بورس انرژی باعث 
افزایش رقابت و شــفافیت در فروش صادراتی 

فرآورده های نفتی شده است.
نقوی در گفت  وگویــی در مورد عرضه مذکور 
توضیح داد: دلیل اصلی فروش کامل محموله 
با رشــد ۲۷ درصدی قیمت نسبت به قیمت 
پایه را می  توان وجود مکانیزم رقابت در بورس 
انرژی دانســت. طبعا اگر این معامله خارج از 
بورس انجام می شد؛ امکان رقابت در این سطح 
وجود نداشــت. همکاری مستمر شرکت ملی 
پالایش وپخش در عرضه  های منظم و مستمر 
بنزین و ســایر فرآوردهای پالایشگاهی نیز در 
رونــد رو به بهبود معامله فرآورده  های نفتی از 

طریق بورس انرژی مؤثر بوده است. 

وی با بیان اینکه آمار معاملات دو سال گذشته 
فرآورده هــا از طریق مکانیزم شــفاف بورس 
نشان می دهد که ساختارهای شفاف معاملاتی 
می توانند بازدهی بالا و ســودآوری بهتری در 
روند فروش فرآورده های حوزه نفت وگاز برای 
کشور به ارمغان بیاورند، اظهار کرد: به همین 
دلیل اگر شــرکت های تابــع وزارت نفت نیز 
مشابه شرکت ملی پالایش وپخش محصولات 
خــود را در رینگ صادراتی بــورس انرژی به 
صورت منظم و مســتمر عرضه کنند؛ شاهد 
توسعه تجارت نفت وگاز و همچنین شفافیت 
در کشف قیمت خواهیم بود؛ همانطور که این 
اتفاق در بازار فروش بنزین، گازوئیل، نفت، گاز 

مایع و ... ایجاد شده است.  
مدیرعامل بورس انــرژی ادامه داد: هم  اکنون 
بــرای محصولاتــی همچــون نفت  کــوره، 
میعانــات گازی و گازوئیــل در حجم  های بالا 
نیز مشتریان خواهان خرید از رینگ صادراتی 
بورس هســتند و امیدواریم که بــا توجه به 
پیگیری های صورت گرفته؛ عرضه مســتمر 

و منظــم نفت خام و ایــن فرآورده  ها را هم در 
بورس داشــته باشیم. اگر این فرآورده و امثال 
آن به بورس بیایند؛ رقابت شفاف تعیین کننده 
قیمت خواهد بود و دیگر شبهه ای که در مورد 
ارائه تخفیف در معاملات خارج از بورس مطرح 

می  شود؛ پیش نمی آید.
نقوی با تاکید بر اینکه در بســتر معاملاتی 
بــورس انرژی تمامی خریداران در شــرایط 
برابر و بر اســاس شرایط اعلامی در اطلاعیه 
عرضه می  توانند وارد معامله شوند، گفت: این 
در حالی است که در معاملات خارج از بورس 
این شرایط برقرار نیست. دیگر مزیت فروش 
محصولات از طریق بورس انرژی این اســت 
که کارنامه فروش به صورت دقیق وشــفاف 
قابل مشــاهده اســت. نهادهای نظارتی به 
راحتــی کل فرآیندها را رصــد می کنند و 
تصویری واقعی وشفاف از عملکرد شرکت ها 
به بازار و سیاستگذاران و کارشناسان مخابره 
می شــود و جلوی فســاد معاملات خارج از 

بورس را می  گیرد.
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اقتصاد کشور در چهار دهه اخیر به  رغم 
اهداف توسعه ای دولت ها از نگاه فعالان 
اقتصادی سیر نزولی را طی کرده است؛ 
روندی که باعث شده در طول 10 سال 
گذشته میانگین رشد اقتصادی تقریبا 
صفر شود و شاخص فقر نسبی مدام به 

سمت بدتر شدن حرکت کند.
بر این اســاس  فعالان اقتصــادی در اولین 
نشســت خود بعد از انتخاب رئیس جمهور 
منتخب الزامات رشــد اقتصــادی و توقف 
روند کنونــی را در گرو الزام نگاه واقع بینانه 
دولت آینده به شرایط و منابع موجود مطرح 
کردند. آنها همچنین بر اولویت دادن به نگاه 
اقتصادی در انتصاب و انتخاب اســتانداران 
و ســفرا تاکیــد کردند و از انتصــاب افراد 
دارای اهلیــت حرفه ای و نه سیاســی برای 
وزارتخانه های اقتصادی در راســتای توفیق 
رئیس جمهوری و دولت آینده سخن گفتند. 
به اعتقــاد پارلمان بخــش خصوصی الزام 
دیگــر در جریان بهبود اوضــاع اقتصادی؛ 

حذف شــکاف تکنولوژیک است که منجر 
به عقب ماندگی تولیدات داخلی از بازارهای 

جهانی شده است.
از نگاه آنها تقویت تولید نه در گرو بالا بردن 
مصرف داخلی؛ بلکه در تداوم تقویت حضور 
محصولات ایرانی در بازارهای جهانی است. 
پایان سیاســت های یک بام و دو هوایی در 
بخش انرژی  و واقعی سازی قیمت حامل های 
انرژی؛ پیشنهاد چهارم برای دولت سیزدهم 
اســت. فعالان بخــش خصوصــی در این 
گردهمایی بر ضرورت شنیده  شدن صدای 
فعالان اقتصادی با هدف پرهیز از اشتباهات 

گذشته در عرصه اقتصاد نیز تاکید کردند.
انتصاب افراد غیرسیاسی در بخش اقتصاد

در سی امین جلســه هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی مشهد؛ 
غلامحسین شافعی رئیس اتاق بازرگانی ایران 
به عدم رشد اقتصادی کشور متأثر از وعده ها 
و برنامه هایــی که بــا واقعیت های موجود 
همخوانی ندارد، اشاره کرد و گفت: پارلمان 

بخش خصوصی ایــران با همین دغدغه در 
نظر دارد که  بسته ای از پیشنهادات کارآمد 
اقتصادی را به انضمام یک بررســی جامع و 
آسیب شناســانه از تمامی عواملی که باعث 
شده تا در قریب به چهار دهه گذشته اقتصاد 
کشور به ســیر نزولی دچار شود؛ گردآوری 
کــرده و ایــن جمع بنــدی را در اختیــار 

رئیس جمهور منتخب قرار دهد.
به گفته شــافعی در طول ۱۰  سال  گذشته 
میانگین رشــد اقتصادی تقریبا صفر بوده 
است. هر چند که مؤلفه هایی نظیر ثبات در 
بخش اقتصاد، نرخ ارز، تــورم و... نیز مکرر 
به  عنوان اولویت دولت ها مطرح شده است، 
اما ماحصل اتفاقات؛ افُت در این بخش ها را 

نشان می دهد.
وی افزود: با وجود تاکید بر حمایت از اقشار 
ضعیف و دهک های پایین جامعه در برنامه 
رفاهی دولت ها؛ شــاهدیم که مکررا شرایط 
اقتصادی برای این گروه ها دشــوارتر شده 
است. در مقاطع کوتاهی دولت ها توانسته اند 

شافعی رئیس اتاق ایران همزمان با انتخاب رئیس جمهور جدید اعلام کرد:

 ۴ پیشنهاد 
برای دولت سیزدهم
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تا حدی بر فقر مطلق فائق آیند، اما شاخص 
فقر نسبی مدام بدتر شده است.

به اعتقاد شافعی دولت آینده باید یک نگاه 
واقع بینانه به شرایط و منابع موجود داشته 
باشــد؛ در غیر این  صــورت روند مذکور 
تداوم می یابد. بر این اساس پارلمان بخش 
خصوصی به دولت آینده پیشنهاد  می دهد 
که در انتصاب و انتخاب »اســتانداران« و 
»ســفرا« نگاه اقتصادی را بر نگاه سیاسی 

اولویت دهد.
رئیس اتاق ایران افزود: طبیعتا این تاکید ما 
برای انتخاب مدیران تصمیم ساز در حوزه 
اقتصاد نیز وجود دارد. بــر این باوریم که 
توفیق رئیس جمهــوری و دولت آینده در 
گرو کابینه ای اســت که او معرفی خواهد 
کرد. نوع نگرش اعضاء این کابینه می تواند 
متضمن میزان تحقق وعده های انتخاباتی 
عنوان شده؛ باشد. در نتیجه رئیس جمهور 
منتخب بهتر اســت که افراد دارای اهلیت 
حرفه ای )نه سیاسی( را برای وزارتخانه های 
اقتصادی مدنظر قــرار دهد. اگر این مهم 
انجام شــود و هماهنگــی لازم نیز میان 
بخش خصوصی، دانشــگاهی و دولت در 
تصمیم ســازی ها شــکل بگیرد؛ مطمئن 
باشید که توفیقات جدی در عرصه اقتصاد 
و بهبود معیشــت مردم را شاهد خواهیم 

بود.
بــر اســاس گــزارش اتــاق بازرگانــی 
خراســان رضوی؛ شــافعی در این نشست 
بــه چالش های موجــود در بخش صنعت 
کشــور نیز اشاره کرد و گفت: کوتاهی ها و 
کم کاری های گذشته؛ اثرات خود را امروز 
در بخش صنعت و تولید نشان  می دهد که 
یکی از نمونه های آن؛ شــکاف تکنولوژی 
اســت. عدم بهره گیری از دانش روز باعث 
شده است تا تولیدات ما از بازار های جهانی 
عقب بمانند و قیمت تمام شده تولید برای 
صنعتگر ایرانی بیشــتر از رقبای جهانی او 
باشــد. تداوم این روند به کمرنگ  شــدن 
حضور محصــولات ایرانــی در بازارهای 
جهانی، از دست رفتن فرصت ها و خسران 

بخش تولید منجر خواهد شد.
بــه گفته رئیس اتاق ایــران تقویت تولید 
الزاما در گــرو بالا بردن مصــرف داخلی 
نیست؛ بلکه باید حضور محصولات ایرانی 

را در بازارهای جهانی تقویت کنیم.
شافعی در ادامه افزود: مسأله مهم دیگری 
که باید مورد توجــه رئیس جمهور آینده 
قرار بگیرد؛ از میان رفتن اعتمادعمومی به  
عنوان یک سرمایه اجتماعی است. کاهش 
مشــارکت می تواند به شکست تلاش های 

مشفقانه به واســطه عدم همراهی جامعه 
منجر شود.

مدیریت ناکارآمد یارانه های انرژی
در این نشســت رئیس اتاق ایران با انتقاد 
از سیاســت های یک بام و دو هوا در بخش 
انرژی کشور  متذکر شد: امروز روند مصرف 
انرژی و عدم مدیریت آن ما را به مرز بحران 
رسانده است. در سمت دیگر همان موضوع 
شــکاف تکنولوژی و عدم به  روزرســانی 
زیرســاخت ها در بخش انتقــال انرژی یا 
ضعف عملکرد در تولید انرژی های  نو باعث 
شــده است تا هدررفت و اتلاف عظیمی را 

نیز در بخش انتقال شاهد باشیم.
وی در ادامــه گفت: تــداوم وضع موجود 
در سنوات آتی کشــور ما را با چالش های 
جدی تر مواجه خواهد کرد. متاسفانه عدم 
 واقعی سازی قیمت انرژی باعث شده است 
تا یارانه ای که به این بخش تعلق می گیرد؛ 
بیشتر افراد برخوردار را منتفع سازد و قشر 
کم درآمد و دهک های پایین جامعه سهم 
کمتری از یارانه انرژی داشته باشند و روند 

مدیریت مصرف نیز دشوارتر شود.
شــافعی همچنین تاکید کرد:  از ســوی 
دیگر آن گــروه از فعالان بخش خصوصی 
که تولید انرژی های نوین انجام  می دهند؛ 
مطالبــات هنگفتی از دولــت دارند و در 
آستانه ورشکستگی هستند. اگر به میزان 
یارانه هایــی که بــه بخش انــرژی تعلق 
می گیرد، زمینه ســرمایه گذاری در حوزه 
انرژی های نو فراهم شده بود؛ امروز جهش 

بزرگی را در منابع این بخش داشتیم.
سید حســین  نشســت  ایــن  در 
احمدی  سلیمانی رئیس کمیسیون معدن و 
صنایع  معدنی اتاق بازرگانی خراسان رضوی 
نیز گفــت: یکی از مســائل عمده اقتصاد 
کشور ما، یارانه های پنهان و پیدای انرژی 
است؛ یارانه هایی که بخش مولد از آن سهم 

درستی ندارد.
وی تاکید کرد: زمانی می توانیم با کارآفرین 
از توســعه صحبت کنیم که خط تولید او 
با قطعی انرژی مواجه نشــود. واقعی شدن 
قیمت انرژی می تواند به مدیریت مصرف 
در تمامــی بخش ها منجر شــده و توامان 
جبــران هزینه های انرژی برای دهک های 
پاییــن جامعه با کمک دولت انجام پذیرد. 
امــروز یارانه ای که به بخــش انرژی تعلق 
می گیــرد و مانع از واقعی شــدن بهای آن 

می شود؛ با عدالت فاصله دارد.
احمدی ســلیمانی افزود: امــروز منابع ما 
بی رویه مصرف  می شــود و اقتصاد رانتی 
باعث شده است تا یکی از مصرف ارزان این 

منابع سود کند و سایر حوزه ها تحت فشار 
محدودیت هــا قرار بگیرنــد. واقعی کردن 
قیمت ها باعث  می شــود تــا هر بخش به 
قــواره خود از انــرژی و منابع بهره بگیرد. 
پدیده انرژی دزدی بــرای تولید رمزارزها 
موضوع دیگری اســت که باید به  درستی 
بــر آن نظارت و با آن برخورد شــود.  رضا 
حمیدی رئیس کمیسیون مسئولیت های 
اجتماعی اتاق بازرگانی خراسان رضوی نیز 
در همین خصوص گفت: اتاق بازرگانی باید 
یک بسته پیشــنهادی در موضوع منابع و 
انرژی به دولت آینده ارائه کند؛ بســته ای 
که در آن بحران آب و ضرورت منابع تولید 

انرژی مدنظر باشد.
وی افزود: امروز شــاهدیم به  رغم بحرانی 
که در بخش آب با آن مواجه هستیم؛ هنوز 
سیاســت های غلطی در بحث مصرف آب 
به  کار گرفته  می شــود که باید با تدبیری 

درست این روندها اصلاح و متوقف شوند.
اجرای کامل قانون بهبود کسب و کار

در این جلسه محمدحسین روشنک رئیس 
کمیســیون تجارت اتاق بازرگانی مشهد 
نیــز گفت: مطالبه مهم بخش خصوصی از 
ســیزدهمین رئیس جمهور ایران؛ اجرای 
کامل قانون بهبود محیط کسب و کار است.

وی افزود: بخش خصوصی مطالباتی  دارد 
که در دولت جدید باید شــنیده و پاســخ 
گفته شــود، اما نگرانی و دغدغه اصلی ما؛ 
چالــش تضاد منافــع در بخش خصوصی 
اســت که اثرات منفــی آن می تواند همه 
را متأثر ســازد. به  جای چندصدایی باید 
وحدت رویه در پیش گرفت تا مطالبه گری 

مؤثر رخ دهد.
روشــنک تاکید کرد: رقابت های سیاسی 
نبایــد مــا را در موضعــی قــرار دهد که 
نســبت به تلاش هــای صــورت  گرفته و 
دستاوردهای حاصل شده؛ غفلت کنیم یا 
از روی بی انصافی چشــم بر آنها بپوشیم. 
سیاه نمایی ها می تواند شرایط امروز اقتصاد 

کشور را پیچیده تر کند.
 غلامعلی رخصت رئیس کمیسیون صنعت 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
خراســان رضوی نیز به چالش های بخش 
تولیــد و صنعت در کشــاکش تحریم ها 
و خودتحریمی هــا اشــاره کــرد و افزود: 
امیدواریم دولت سیزدهم توجهات ویژه ای 
را بــه بخــش خصوصی معطــوف دارد و 
معتقدیم برای انتخــاب وزرای اقتصادی 
دولت؛ نظــر نهادی همچون اتاق بازرگانی 
که فراگیرترین ســاختار تشــکلی بخش 

خصوصی است را اخذ کند.
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خوانساری رئیس اتاق تهران:

 مهمترین مسأله دولت آینده
 اقتصاد است

بیســت وچهارمین جلســه هیات 
نماینــدگان اتاق تهــران با حفظ و 
به  بهداشــتی  پروتکل های  رعایت 
صورت حضوری و با شرکت اعضاء در 

ساختمان اتاق تهران برگزار شد.
در ابتدای این جلســه مسعود خوانساری 
رئیس اتاق تهران با ابراز خوشحالی نسبت 
به برگزاری جلسه حضوری و شرکت اعضاء 
گفت: بعد از ماه ها شــاهد حضور دوستان 

در جلســه به صورت حضــوری و البته با 
رعایت پروتکل های بهداشــتی هستیم. 
امیدوارم هرچه زودتــر کرونا منتفی و یا 
واکسیناسیون در کشــور سریع تر انجام 
شــود تا بتوانیم شــاهد ایمنی در کشور 
باشــیم و جلســات اتاق را هم بتوانیم به 

همین صورت حضوری برگزار کنیم. 
وی با بیان اینکه مهمترین موضوع امروز 
کشور برگزاری انتخابات ریاست جمهوری 

اســت، ادامه داد: مهمترین مسأله دولت 
آینده قطعا اقتصاد است. البته متاسفانه در 
مناظره های انتخاباتی کمتر به چالش های 
اصلی اقتصادی پرداخته شــد و هر کدام 
از کاندیداها بیشــتر یک مدینه فاضله را 
طراحی کردند و قول وقرارهایی گذاشتند، 
اما کمتر پرداخته شد که به چه صورت و با 
چه هزینه و درآمدی می خواهند این کارها 
را انجام دهند؟ حتما مشکلات اقتصادی 
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بزرگی ســر راه کسانی که دولت آینده را 
در دست می گیرند؛ وجود خواهد داشت.

خوانساری تاکید کرد: ما در این مدت سعی 
کردیم با کار تحقیقی که انجام دادیم؛ به 
عنوان »بنای ایــران« چالش های مهم و 
تا اندازه ای راهکارها را خدمت کاندیداها 
ارائه دهیم و حتما بعد از اســتقرار دولت 
هم تلاش می کنیم کــه انتظارات بخش 
خصوصی و آنچه به ذهنمان می رســد را 
به عنوان چالش های اقتصادی و راهکارها 
در اولین فرصت به دولت آینده ارائه دهیم. 
امیدواریــم دولت آینده بــا انتخاب تیم 
هماهنگ به خصوص در مسائل اقتصادی 
بتواند از پس مشــکلاتی که در طول این 

سال ها به وجود آمده است؛ برآید. 
رئیس اتاق تهران در ادامه به بیان گزارشی 
از چند شاخص اقتصادی پرداخت و گفت: 
مهمتریــن بحث؛ موضوع بودجه اســت. 
بودجــه از ۵۷۱ هزار میلیــارد تومان در 
سال ۱۳۹۹ به ۱۳۷۴ هزار میلیارد تومان 
در ســال ۱۴۰۰ رسیده اســت که ۱۴۰ 
درصد افزایش را نشان می دهد. اگرچه در 
بودجه پیش بینی شده است که ۳۴۰ هزار 
میلیارد تومان آن در صورت تحقق درآمد 
در بودجه خواهد آمد، اما آنچه که تجربه 
نشان داده؛ این اســت که وقتی مصارف 
تعیین می شــود؛ قطعا انجام می شود. در 
صورتی که حتــی رقم ۳۴۰ هزار میلیارد 
تومان هم بر فرض محال در بودجه نیاید؛ 
ما شاهد ۸۱ درصد افزایش بودجه نسبت 

به سال ۹۹ خواهیم بود.
وی گفت: پیش بینی می شــود با توجه به 
این حجــم افزایش بودجه ما با کســری 
بودجه بالایی مواجه باشــیم. به خصوص 
تا زمانی که دولت جدید بخواهد مســتقر 
شود؛ حداقل ۵ ماه از سال گذشته است و 
احتمال اینکه شاهد کسری بودجه بالایی 

باشیم؛ بسیار زیاد است. 
خوانســاری در ادامــه به مشــکلاتی که 
کسری بودجه برای اقتصاد ایران به همراه 
داشته است، اشــاره کرد و گفت: کسری 
بودجه طی ســال های گذشته باعث شده 
اســت که ما هم رشــد پایــه پولی و هم 
نقدینگی بالایی را در اقتصاد کشور شاهد 
باشــیم. نقدینگی در سال ۹۱؛۴۶۰ هزار 
میلیارد تومان بوده که در پایان سال ۹۹ 
به ۳۴۷۶ هزار میلیارد تومان رسیده است؛ 
به همین دلیل ما تورم های بســیار بالایی 

را طی سال های گذشــته شاهد بوده ایم. 
در همین راستا در اردیبهشت ماه امسال 
تورم به ۴۱ درصد رسیده است و این تورم 
تا پایان ســال یک تورم دو رقمی خیلی 

بالایی خواهد بود.
وی در بخش دیگــری از صحبت هایش 
به افزایــش فاصلــه طبقات اجتماعی و 
اثرات تورم و نقدینگی بر آن اشــاره کرد 
و گفت: کاهش رشــد اقتصــادی، تورم و 
افزایش نقدینگی باعث شــده اســت که 
طبق گزارش مؤسسه عالی پژوهش های 
سازمان تامین اجتماعی فاصله طبقاتی در 
کشــور افزایش پیدا کنــد و جمعیت زیر 
خط فقر از ۱۵ درصد به حدود ۳۰ درصد 

برسد. 
خوانساری به کاهش شدید سرمایه گذاری 
هم اشاره کرد و گفت: بنگاه های اقتصادی 
به علت شرایط تورمی و موانع کسب وکار 
کــه در طول ســال های گذشــته با آن 
رو به رو بوده اند؛ از سرمایه گذاری اجتناب 
می کننــد. برای اولین بار طی ســال های 
۹۸ و ۹۹ رشد ســرمایه گذاری نسبت به 
استهلاک منفی شده که این موضوع زنگ 
خطر بســیار بزرگی برای اقتصاد کشــور 
اســت. اگر آسیب شناسی نشود که علت 
عدم سرمایه گذاری و فرار نخبه ها چیست؛ 
آسیب جدی به اقتصاد کشور وارد خواهد 
شــد و هر چقدر هم این عدم رســیدگی 
طولانی تر شــود؛ حتما حل مشــکلات 

سخت  تر می شود.
وی گفت: مشــکل بعدی اقتصاد کشــور 
بیکاری اســت. متاســفانه در سال ۹۹ با 
توجه به رشــد کند اقتصاد و منفی بودن 
آن و بحث کرونا از میزان اشــتغال کاسته 
شــد و از ۲۴ میلیــون و ۳۰۰ هزار نفر به 
۲۳ میلیــون و ۳۰۰ هزار نفر رســید که 
کاهش یک میلیون نفری اشتغال را نشان 
می دهد. البته مقدار زیادی از آن طبیعتا 

به کرونا ارتباط دارد. 
خوانساری همچنین به شاخص تاب آوری 
هم اشــاره کــرد و گفت: طبــق گزارش 
مؤسســه اف ام آی؛ ایران از نظر تاب  آوری 
اقتصادی با امتیاز ۱۶/۱ از ۱۰۰ امتیاز رتبه 
۱۲۸ را در بین ۱۳۰ کشــور جهان دارد؛ 
این در حالی است که رتبه ترکیه ۶۰ است 
و ما تنها از دو کشــور در انتهای فهرست 
جلوتر هستیم.  متاسفانه شاهد هستیم که 
اقتصاد مقاومتی در کشــور طراحی شده 

است، اما کمتر به آن عمل می شود. علاوه 
بر این بررسی ها نشــان می دهد که رتبه 
ایران در سال گذشته از نظر کاهش ارزش 
پول یا افــت ارزش پول ملی در مقام اول 
قرار داشته و به خاطر این بوده که سالیان 
سال است که تورم وجود داشته است، اما 
متناســب با آن ارز قیمت واقعی خود را 
پیدا نکرده بود و یکباره با رها شــدن فنر 
ارز اتفاقی که رخ داد؛ کاهش شدید ارزش 

پول ملی بود.
رئیس اتاق تهران در ادامه صحبت هایش 
دو خبــر خــوب هم اعلام کــرد و گفت: 
گزارش گمرک از دو ماهه ابتدایی ســال 
۱۴۰۰ بیانگر آن است که ارزش کالاهای 
وارداتی وصادراتــی ۳۸ درصد نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل رشد داشته و در 
حدود ۱۲/۸ میلیارد دلار بوده اســت. در 
ایــن مدت میزان صــادرات با ۴۸ درصد 
رشد ۶/۳ میلیارد دلار بوده است و میزان 
کالاهای وارداتی ۲۹/۵ درصد رشد داشته 
و ۶/۵ میلیارد دلار ارزشش بوده است. این 
اعداد نشــان می دهد که اگر کمی فضا را 
باز کنیم و مشــکلاتی که طی سال های 
گذشــته برای برگشــت ارز به خصوص 
ارزهای صادراتی اتفاق افتاد، برطرف شود؛ 
حتمــا می توانیم افزایش بیشــتری را در 

بحث صادرات داشته باشیم.
بر اســاس این گزارش در جلسه گذشته 
هیات نمایندگان اتــاق تهران رئیس کل 
گمرک اعلام کــرد: توقف کالا در گمرک 
که پیش از کرونا ۲۰ روز بوده؛ حالا به ۵۰ 
روز رسیده است و گزارشی هم اتاق درباره 
رسوب کالاها تهیه کرده است که به زودی 
ارائه خواهد شــد. برآوردی که رئیس کل 
گمرک اعلام کرده اســت؛  نشان می دهد 
هر روز توقف کالا باعث رشد یک درصدی 
قیمــت کالا می شــود و با توجــه به این 
عدد ببینید چــه حجمی از عدد و رقم ها 
متاسفانه بر اقتصاد کشور تحمیل می شود. 
خبر خــوب دیگر اینکه رشــد اقتصادی 
کشــور طبق پیش بینی بانــک جهانی 
امســال بیش از ۲ درصــد خواهد بود که 
خوب است. اگرچه با توجه به کمبودهایی 
که طی سال های گذشــته وجود داشته 
است، رقم بالایی نیست، اما به علت اینکه 
رشد است؛ امیدوارم بتواند هم درصدی از 
بیکاری موجود را کاهش دهد و هم اینکه 
کسب وکارها شرایط بهتری داشته باشند.
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آقای رئیســی رئیس  جمهور منتخب ملت در 
دولت ســیزدهم؛ لاجرم بیش از هر موضوعی 
در طول چهار ســال آینده با مســأله اقتصاد 
ســروکار خواهند داشــت. یکی از مهمترین 
مشــکلات اقتصاد ایران در طــول دهه های 
گذشته؛ تفاوت نگرش فعالان اقتصادی بخش 
خصوصی و دولتمردان به مفاهیم و مســائل 

اساسی نظام اقتصادی کشور است.
در این چند ســطر کوشیده ام مختصرومفید 
تصویری از نگرش فعالان بخش خصوصی به 
این مفاهیم و مسائل ارائه کنم؛ با این امید که 
این طــرح نظر مقدمه  ای برای گفتگوی مولد 
میان دولت و بخــش خصوصی جهت رونق 

تولید و تحقق توسعه پایدار باشد.
تورم: فعالان بخش خصوصــی و دولتمردان 
در ایــن نکته متفق  القول  اند کــه تورم بلای 
معیشــت ملت و مانع تقویت تولید است، اما 
بر خلاف عموم دولتمردان که تورم را ناشــی 
از گرانفروشــی فعالان اقتصادی می دانند؛ ما 
معتقدیــم که عمده    ترین عامــل تورم افزون 
بودن خرج دولت نســبت به دخل اوســت. 
بنابراین برای مهار تــورم؛ انضباط مالی را بر 

امور دولت حاکم بفرمایید.
نظام بانکی: اهل سیاســت برای دهه  ها نظام 
بانکی را بــه مثابه کانال توزیــع پول دولت 
دیده  اند، اما فعالان بخــش خصوصی گمان 
می کنند که این نگاه ریشــه فســاد در نظام 
بانکــی و مــروج رانــت و موجب ســرکوب 
بهره  وری در نظام تولیدوتجارت اســت. بانک 
کسب وکار خریدوفروش »اعتبار« است و مثل 
هر کسب وکار دیگری بهترین عملکرد آن در 
شرایطی حاصل می  شــود که مداخله دولت 
در نظم طبیعی فعالیت هایش به حداقل  های 

ضروری کاهش یابد.
ارز: اینکه سیاستمداران ارز را منبعی راهبردی 

برای مدیریت اقتصاد کشور می بینند؛ میراث 
شــوم اقتصاد تک  محصولی نفتی و توســعه 
مرکزگرای مبتنی بر آن اســت. بازار ارز برای 
رســیدن به ثبات نیازمند تعمیــق از طریق 
توســعه ابزارهای مشتقه، تســهیل شرایط 
برای تقویت تجــارت خارجی و البته )همان 
ترجیع  بند تکــراری یعنی( پرهیــز دولت از 

مداخلات نمایشی و غیرکارشناسی است.
بورس: بخش مهمی از رشد اقتصادی مبتنی بر 
کارآفرینی ناشی از خلق امکان معامله ریسک 
در نظــام اقتصادی اســت و بورس مهمترین 
زمینه نهادی برای انجام این معاملات اســت. 
سیاستمداران مسئول سودوزیان سهامداران 
و وضعیت شاخص بورس نیستند. کافی است 
معاملات شفاف، منصفانه و آزادانه در بورس را 
تضمین کنید تا بورس به کارکرد حقیقی خود 
یعنی خلق ارزش افزوده از طریق فراهم کردن 
زمینه معامله ریســک و کمک به تامین مالی 

بنگاه ها بازگردد.
مجوزها و مقررات  زایی: مقررات  زایی غیرضرور 
دهه  هاســت که به نام حفاظت از حقوق ملت 
انجام می شود، اما در واقع چاه ویلی است که 
آبی برای معاش ملت و ارتقاء عملکرد اقتصاد 
ندارد و تنها خاصیت آن نان رساندن به مشتی 
فاسد در حاشیه بدنه دولت و گروهی رانت  جو 
در فعــالان بخش خصوصی اســت. اگر عزم 
کمک به شــکوفایی تولیــد و معاش مردم را 
دارید؛ این چاه را کــور کنید که راه به دوزخ 
دارد.تجارت خارجی: تجارت خارجی ضرورتی 
اجتناب ناپذیر برای رشد اقتصادی پایدار است. 
بدون تعارف و پرده پوشی امروز مشکل اصلی 
تجارت خارجی ایران؛ بیرون از زمین اقتصاد 
و در دست سیاستمداران است. بنابراین موانع 
سیاسی پیوستن ایران به نظام مالی بین المللی 
و حضــور در بازارهای جهانی را حدف کنید؛ 

فعــالان بخــش خصوصــی راه  و روش فتح 
بازارها و شکوفایی تجارت خارجی را به خوبی 

می دانند.
قیمت گذاری: در واقع شکل خاصی از همان 
مقررات  زایــی غیرضروری اســت، اما آنقدر 
مهم اســت که باید جداگانه به آن پرداخت. 
نظام قیمت  گذاری هم مانند ســایر اشــکال 
مقررات زایی غیرضرور با شعار حمایت از مردم 
ساخته شده است، اما در واقع بخش مهمی از 
مافیای فساد در نظام اقتصادی و عامل اصلی 
ســرکوب انگیزه های تولید است. خلع بازار از 
کارکرد و جایگاه کشف قیمت و سپردن آن به 
نهادهای بروکراتیک؛ اقتصاد را از انجام کارکرد 
اصلی خود یعنی تخصیص بهینه منابع برای 
تحقق رشد پایدار باز می  دارد. برهم زدن رسم 
کهنه مداخله دولت در قیمت گذاری قدرت و 
اراده عظیمی می خواهد، اما اگر توفیق یابید؛ 

کاری کرده اید کارستان.
خودکفایــی: خودکفایی از دید بســیاری از 
سیاســتمداران موجب قدرت کشــور است، 
اما در واقع ایده ای خطرناک اســت بر اساس 
فهمی غلط از ماهیت اقتصاد. آنچه اقتصاد به 
آن نیاز دارد؛ تاب آوری اســت و نه خودکفایی 
و تاب آوری. همانطور که در سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی اشــاره شــده است؛ حاصل 
توازن میان درونزایی و برونگرایی. خودکفایی 
حتی اگر به فرض محال ممکن باشد؛ موجب 
کاهش کارایی و تاب آوری اســت و اقتصاد و 
کشــور را مستعد آســیب های بسیار جدی 
می کند.تولید، سرمایه گذاری و بهبود فضای 
کسب وکار: حرف و شعار در مورد این مباحث 
زیاد است، اما بهترین کاری که هر دولتی برای 
کمک به این حوزه می تواند انجام دهد؛ اصلاح 
رفتارهای خود در مورد مسائلی است که پیش 

از این در مورد آنها سخن گفتیم.

 مفید و مختصر
با آقای رئیس جمهور

دکتر حسین سلاح  ورزی/ نائب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران
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دوران جدیدی در کشور شروع شده است. شروع 
مجدد زندگی سیاسی؛ موقعیت مناسب جدیدی 
به وجود می آورد تا جامعه خود را با آن هماهنگ 
کند. من خوشــحالم که به  رغم اختلاف نظرهای 
بســیار زیاد بالاخره رئیس جمهور انتخاب شد تا 
چهار ســال آینده را به ترتیبی متفاوت از گذشته 

اداره کند. اما چگونه؟
به  جای نگاه کردن به ســابقه سیاسی-اقتصادی 
رئیس جمهور برای قضاوت به گذشــته خودمان 
نگاه کنیم. شــاید مهمتــر از رئیس جمهور؛ ملت 
است که باید نگاهش را به اقتصاد و سیاست تغییر 
دهد. در ابتدای انقلاب چه کردیم؟ من که در آن 
زمان از آمریکا برگشته و در دانشگاه مشغول شده 

بودم و با جوانان دانشجو بسیار سروکار داشتم.
همه از فساد نالان بودند و دلشان می خواست که 
فساد را از میان ببرند و معتقد بودند که اگر فساد از 
بین برود؛ فرصت های شغلی بهتر می شود و توزیع 

درآمد و ... از این نوع استدلال ها.
امــا در عمل چه کردیم؟ به قــول معروف آمدیم 
ابرویش را درست کنیم؛ چشم آن را صدمه زدیم 
یا حتــی کور هم کردیم. مبارزه با فســاد تبدیل 
شــد به مبارزه با ثروت، ثروتمند و .... چرا؟ چون 
جریان های چپ که سازماندهی تظاهرات را بهتر 
بلد بودند؛ در جریان انقلاب نفوذ کافی پیدا کردند 
و بــه تدریج مخالفت با پولدار، کارخانه دار، تاجر و 
... جنبــه عمومی پیدا کرد. قطعا مردم این چنین 
نمی خواستند. زیرا در طول زندگی دیده بودند که 
اگر لبنیاتی ســر  کوچه آنها مغازه خود را از یکی 
به دوتا تبدیل کند؛ می تواند خدمات گسترده تری 
بدهد و اگر به تدریج قادر شــود گاوداری خود را 
ایجاد کند؛ قطعا ماست و شیر بهتری هم به مردم 
محله و کم کم شــهر ارائه می دهد. صاحب مغازه  
ما حالا پولدارتر شــده بود و خدمات گســترده تر 
و بهتــری هم مــی داد. مردم هم بــا او مخالفتی 
نداشــتند؛ حتی بــرای پسرشــان کار هم تولید 

می کرد و از او ممنون بودند.
در دوران دهــه ۱۳۴۰ اقتصاددانان و صنعتگران 
بزرگ شروع به ایجاد کارخانه هایی کردند و بخش 

دولتی و خصوصی هر دو فعال شدند.

لبنیاتی سرکوچه ما هم کارخانه ای تأسیس کرد 
و جریانــات پول نفت دهــه ۱۳۵۰ به این جریان 

سرعت بخشید.
هیچکدام از این حرکت ها مشکلی ایجاد نکرده بود، 
اما مردم از موقعی نگران شدند که نمی دانستند در 
آن کارخانه ها چه می گذرد و پول های به  دســت 
آمده چگونه تقسیم می شود؟ سهم طبقات مردم 
در این گسترش چگونه تعریف می شود و حتی این 
احساس به وجود آمد که لبنیاتی سرکوچه ارتباط 
نزدیک تری با آنان داشت تا کارخانه ای که صدها 
کیلومتر دورتر است و ثروتی را به وجود آورده که 
نه مالیات روشــنی می دهد و نه کالای خود را به 

قیمت مناسبی ارائه می کند.
بنابراین توزیع نابرابر، عدم شــفافیت و وابستگی 
فعالیت ها به صاحبان قدرت حداقل سه عامل مهم 
در عصبانیت و عدم رضایت مردم بودند و اتفاقاتی 
افتاد که هم ســن های من به خوبی به یاد دارند و 
جوانــان ما آثار آن را لمــس می کنند و برخی از 
آنها آرزوی رفتن به ســرزمینی را دارند که عاری 
از سه عامل فوق باشــد و در نتیجه جریان عادی 
توســعه در آن جاری باشد. حال که روز نو شده و 
رئیس جمهور جدید آمده؛ خوب اســت یک بار به 
چگونگی بازگشــت به یک جریان عادی زندگی 

اقتصادی فکر کنیم.
۱( برای ایجاد شفافیت؛ نظام مالیاتی باید تصحیح 
شــود و هر فرد مسئول باشد درآمد و هزینه خود 
را ســالانه اعلام کند. این کار در همه دنیا صورت 
می گیرد و در ایران هم اگر اجرا نشود؛ از شفافیت 
خبری نخواهد بود. ضمن  آنکــه مکانیزمی برای 
ســالم زیســتن مأموران مالیاتی نیز باید تدارک 
دیده شــود. هر چند که اکثر آنان پاک و تمیزند، 
اما زمانی که محیط آلوده باشــد؛ انگ زدن بسیار 

آسان می شود.
۲( هیــچ جریان یــا فعالیت اقتصــادی نباید به 
صاحبان قدرت وصل باشد. هیچ اشکالی ندارد که 
فرد ثروتمندی در صندلی اداره مثلا یک اســتان 
قرار گیرد، اما راه ســالم آن است که تمام اموالش 
را در دوره تصدی در اختیار دیگری )همانند روال 
معمول در همه کشورهای توسعه یافته( قرار دهد تا 

برایش اداره کند و به علاوه سیستم مالیاتی پرونده 
خاص برای آن اموال از نظر نظارت بگشاید. این امر 

تضاد منافع را نیز تا حدود زیادی خنثی می کند.
۳( برای بهبود توزیع نابرابر ثروت فراموش نشــود 
که برخی اوقــات تمرکز ثروت برای جامعه مفید 
است )مانند لبنیاتی سرکوچه که گاوداری هم به 
 وجود می آورد(، اما به شرط آنکه سیستم مالیاتی 
قادر باشــد که عملیات او را دنبال و مالیات حقه 

دولت را دریافت کند.
توجه داشته باشیم که در یک جامعه متعادل هم 
ثروتمند داریم و هم کم ثروت و هم فقیر؛ بنابراین 
نظام دولت وظیفه دارد که دســت فقرا را بگیرد و 
با کمک به سرمایه گذاری امکان اشتغال به وجود 

آورد.
چــه اشــکالی دارد که دولت بگویــد من ترتیب 
پرداخــت وامی را به تو می دهم  کــه بهره آن ۵ 
درصــد کمتر از نرخ معمول اســت، اما تو موظف 
هســتی که نصف کارکنانــت را از میان آنان که 
من به تو معرفی می کنــم؛ اختیار کنی. به نظرم 
بسیارند صاحبان حرفه و هنر که حاضرند چنین 
کاری را انجــام دهند. البته دولــت نباید به هیچ 
بخــش تولیدی یا خدماتی مواداولیه یا ســوخت 
ارزان تر از نرخ بازار بدهد؛ مگر آنکه طی قراردادی 
از او بخواهد که در مقابل مثلا سوخت ارزان  فلان 
خدمت را به طبقه محروم که دولت معرفی خواهد 

کرد؛ ارائه دهد.
پرداخت هزینه مستقیم )یارانه( تا آنجا که ممکن 
اســت؛ باید فقط و فقط بــه دهک های یک و دو 
جامعه محدود شــود. پرداخت یارانه از طریق نرخ 
ارز کامــلا غلط و اشــتباه اســت و قیمت گذاری 

کالاوخدمات عملی است ضد توسعه.
برای آنکه سه جریان بالا به حرکت درآیند و برای 
مردم نان و آبی فراهم شــود؛ باید روابط با جهان 
عادی شود. ما آدم های ترسناکی نیستیم؛ بنابراین 
چرا شــرایطی را به وجود آوریم که ما را ترسناک 
جلوه دهد؟ پس عادی زندگی کنیم و اجازه دهیم 
مردم هم عادی زندگی کننــد و تجارت عادی با 
همســایگان یا دورتر با چین و اروپا به یک جریان 

عادی تبدیل شود. بیایید عادی شویم.

دوران جدید ایران

بیایید عادی شویم
دکتر مهدی بهکیش/ کارشناس اقتصادی
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دکتر ندری کارشناس مسائل اقتصادی: 

راهکارهای مهار موتور نقدینگی
روندصعودینقدینگیچهدلیلیداردوچگونهکنترلمیشود؟

به  با اشاره  اقتصادی  یک کارشناس 
دلایل صعودی شدن نقدینگی گفت: 
برای کنترل نقدینگی علاوه بر لزوم 
اســتقلال بانک مرکزی؛ یک راهکار 
دیگر افزایش نرخ بهره در بازار بین 

بانکی است.
حجم نقدینگی طی سال های اخیر همواره 
روند رو به رشدی را تجربه کرده است. در 
این خصوص رئیس کل بانک مرکزی نیز به 
تازگی به جدیدترین آمار رشــد نقدینگی 
اشاره کرده و افزوده است: حجم نقدینگی 
در پایان ســال ۹۹ با ۴۰.۶ درصد افزایش 
نســبت به پایان ســال ۹۸ همراه بود که 
نسبت به رشد ســال ۹۸ )۳۱.۳ درصد(، 
۹.۳ واحــد درصد افزایش نشــان داد. به 
گفته وی رشد نقدینگی در سال ۹۹ عمدتاً 
از محل افزایش خالص دارایی های خارجی 

بانک مرکزی صورت گرفته است.  
در باب چرایی رشد نقدینگی طی سال های 
اخیر و راهکار مهار موتور نقدینگی؛ دکتر 

کامران ندری از اساتید اقتصاد معتقد است 
که ابتدا باید به ریشــه های رشــد حجم 
نقدینگــی طی ســال های اخیر پرداخت 
و سپس به ســراغ راه حل مهار نقدینگی 
اشاره داشت.اســتاد اقتصاد دانشگاه امام 
صادق )ع( یادآور شــد: در ســال ۹۹ به 
دلیل تحریم  ها و کســری بودجه شــدید 
دولت، نیازهــای مالی و هزینه های دولت 
بسیار زیاد بود؛ بنابراین دولت یک بخش 
از درآمدهای خود را از طریق فروش منابع 
ارزی صندوق توسعه ملی به بانک مرکزی 
تامیــن کرد.وی افزود: البتــه این ارزهای 
صندوق در حساب های ما مسدودوبلوکه 
شــده بود؛ در نتیجه خالــص دارایی های 
خارجــی بانک مرکزی را افزایــش داد و 
از ســوی دیگر بانک مرکــزی نیز امکان 
اینکه از این ارزها استفاده کند و عملیات 
خنثی ســازی را انجام دهد را نداشت؛ به 
همین خاطر متناســب با ارزهایی که به 
شکل اسمی وسوری )حداقل در آن مقطع 

در ترازنامــه بانک مرکزی قــرار گرفت(؛ 
بانک مرکزی به اصطلاح ریال چاپ کرد و 
در اختیار دولت قرار داد و در نتیجه حجم 
پایه پولی افزایــش پیدا کرد. همچنین از 
یک کانال دیگر که دولت می تواند از منابع 
بانک مرکزی استفاده کند؛ حساب تنخواه 
اســت که فکر می کنم دولت در ســقف 
مقدار از آن استفاده کرد و به احتمال زیاد 
نتوانسته اســت منابعی که از این حساب 
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تنخــواه دریافت کرده را بــا بانک مرکزی 
تسویه کند؛ لذا اینها عواملی بود که باعث 
شد در سال گذشــته پایه پولی به شدت 
افزایــش پیدا کند.دکتر نــدری افزود: در 
رابطــه با ضریب تکاثری هم خب اتفاقاتی 
افتاد. مهمترین آن این بود که بانک  مرکزی 
نســبت ذخیره قانونی را در یک مقطعی 
در ســال گذشــته تا حدودی پایین آورد 
تا بانک  ها بتوانند تســهیلات بیشتری را 
پرداخت کنند و در یک مقطعی نرخ بهره 
در بازار بین بانکی به شــدت کاهش پیدا 
کرد. خب این کاهش نرخ بهره در بازار بین 
بانکی؛ هزینه تامین کسری ذخایر را برای 
بانک ها پایین می  آورد؛ به همین دلیل به 
خصوص در نیمه اول ســال قبل ضریب 
تکاثری به شدت افزایش پیدا کرد و خلق 
پولی که توسط بانک ها صورت گرفت؛ بالا 
رفت. یعنی هم رشد پایه پولی و هم رشد 

ضریب تکاثری را داشتیم.
به گفته وی مجموع این دو اثر باعث شد که 
در سال ۹۹ رشد نقدینگی قابل  ملاحظه  ای 
را شاهد باشــیم که در نوع خود می  توان 

گفت که رشد بسیار بالایی بود.
دکتر ندری در پاســخ به این ســؤال که 
چطور می  شــود این روند صعودی رشــد 
نقدینگی را در اقتصاد کنترل کرد؟ اظهار 
داشت: واقعیت این است از بانک  مرکزی  ای 
که از اســتقلال کافی برخوردار نیست و 
نمی تواند خیلی مقاومت کند؛ به خصوص 
اگر حکم قانونی هم برای برداشــت های 
دولت تحت پوشش فروش منابع صندوق 

توســعه ملی از بانک مرکزی وجود داشته 
باشــد؛ نباید انتظار کنترل کامل و دقیق 
نقدینگــی را داشــت؛ زیــرا  مقاومت در 
برابر این فشــارها کار بسیار سختی است. 
ایــن موضوع حتــی توســط رئیس کل 
بانک مرکزی در پســت های اینستاگرامی 
و مصاحبه هایش اشــاره شده و وی از این 
رویه انتقاد کرده است. وی همچنین تاکید 
کرد: بنابراین دولتی که کسری بودجه دارد 
و بانک  مرکزی که اســتقلال لازم را ندارد؛ 
کار خاصی نمی توانند انجام دهند و دولت 
هــم در تامین هزینه های جــاری خود با 
کسری مواجه شده است؛ در نتیجه حاصل 
جمع این دو فاکتور رشد بالای نقدینگی 
را نشان می دهد.استاد اقتصاد دانشگاه امام 
صادق )ع( با اشــاره به مــوارد فوق گفت: 
اگر ما بخواهیم از این مشکل و معضل در 
بلندمدت خلاص شویم؛ راهکار مؤثر برای 
کنترل نقدینگی در اقتصاد ایران این است 
که اولا بانک مرکزی بایــد به اندازه کافی 
استقلال داشته باشد و تسلیم این فشارها 
نشــود؛ زیرا به لحاظ حقوقی و قانونی اگر 
بانک مرکزی استقلال کافی داشته باشد؛ 
بــرای اینکه به وظایف خــود عمل کند و 
بتوانــد به اهدافی که بــرای بانک مرکزی 
تعیین شده که مهمترین آن کنترل تورم 
است، دست پیدا کند؛ موفق  تر خواهد بود 

و به اصطلاح دستش بازتر است.
دکتر ندری همچنین خاطرنشــان کرد: 
یک راهــکار دیگر افزایش نــرخ بهره در 
بازار بین بانکی اســت. البته بانک  مرکزی 

کشورمان در این حوزه هم دستش خیلی 
باز نبوده است. یعنی فشارهای متعددی به 
بانک مرکزی وارد می شــد که این نرخ در 
بازار بین بانکی افزایــش پیدا نکند. خب 
طبیعتا وقتی نرخ بهره منفی باشــد و در 
بازار بین بانکی پایین باشد؛ رشد نقدینگی 

را شاهد خواهیم بود.
وی در ادامــه افزود: وقتی نــرخ بهره در 
اقتصاد افزایــش پیدا می کنــد؛ در واقع 
دولت مجبور است که حساب هزینه های 
خود را داشــته باشد. چون در این شرایط 
متوجه می شــود که تامین کسری برایش 
پرُهزینه می شود و وقتی که تامین کسری 
برایش پرُهزینه باشد؛ مجبور می شود که 
هزینه اش را پایین بیاورد. مثل این اســت 
که شــما قصد خرج زیاد و افزایش هزینه 
داشته باشید، منابع هم ندارید و وقتی به 
سراغ بانک می روید؛ بانک به شما می گوید 
که وام می دهم منتهی نرخ آن ۳۰ درصد 
اســت. خب شــما از آن هزینه  های زیاد 

پیشمان می  شوید.
دکتر ندری در پایان تاکید کرد: وقتی نرخ 
بهره واقعی را پایین می آوریم؛ خب تمایل 
دولت برای هزینــه و خرج کردن افزایش 
پیدا می کند. البته ایــن وضعیت نه فقط 
برای دولت؛ بلکه همه مردم اتفاق می افتد؛ 
بنابراین نرخ بهره مســأله بســیار مهمی 
است و متاسفانه دست بانک مرکزی برای 
اســتفاده از این متغیر سیاستی بسته بود 
و تاثیر زیادی بر رشــد نقدینگی در سال 

۹۹ داشت.
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حجم نقدینگی در ســال گذشته در 
حالی به دلیل بی تدبیری  رکورد 50 
ســال اخیر را شکست که به دلایلی 
عامل مهم تشــدید تورم و کوچک 
شدن ســفره مردم است و مدیریت 
آن باید در دســتور کار مهم دولت 

سیزدهم قرار گیرد.
بر اســاس این گزارش یکی از مهمترین 
معیارهای اندازه گیری حجم یک اقتصاد 
برای سیاســتگذاری اقتصادی؛ نقدینگی 
موجود در کشــور است. این مفهوم که به 
معنای کل حجم اســکناس ها و اعتبارات 
افراد در نزد بانک هاست؛ از گذشته تاکنون 
با رشد نامتعارف خود شرایط نابسامانی را 
برای راهبری قطار اقتصاد ایران به وجود 
آورد. همانطور که در نمودار زیر مشاهده 
می کنید؛ رشد نقدینگی در هر سال نسبت 

به سال قبل مشخص شده  است.

پس از انقلاب  جمهوری  اســلامی در ایران 
نقدینگی در اقتصاد به طور متوسط سالانه 
حدود ۲۵ درصد افزایش یافته است و در 
سال ۹۹ رشد نقدینگی سقف تاریخی ۴۰ 
درصد خود را شکســت. بر اساس آخرین 
آمارهای منتشر شده؛ حجم کل نقدینگی 
کشور در اواخر سال ۹۹ در حدود ۳۵۰۰ 
همت )هزار میلیارد تومان( برآورد شــد 
که نسبت به دولت های قبلی یک رکورد 
بی ســابقه به حســاب می آید.در ۸ سال 
دولت آقای روحانی عدد نقدینگی از ۴۶۰ 
هزار میلیارد تومان به ۳,۴۲۱ هزار میلیارد 
تومان در پایان سال ۱۳۹۹ افزایش یافت 
که بیشترین میزان افزایش نقدینگی طی 
پنجاه ســال اخیر یعنی از ۱۳۵۲ تاکنون 
است که البته در نمودار بالا آمار نقدینگی 
از ســال ۱۳۵۸ تاکنون نمایش داده شده 
است.نزدیکترین رقیب به این آمار؛ رشد 

نقدینگی در زمان دولت مرحوم هاشمی 
رفسنجانی بود که حجم آن از ۱.۵ همت 

به ۱۱.۶ همت در پایان سال ۷۵ رسید.
 نقدینگی چیست و چگونه

 افزایش می یابد؟
نقدینگــی در یک کشــور غالباً توســط 
بانک ها خلق می شــود و با نسبتی از پایه 
پولی انتشــار می یابد. بــه عبارتی دیگر 
بانک ها در ازای اعطای تسهیلات به مردم 
یا به شــرکت ها و نهادهــا تعهداتی را به 
وجود می آورند کــه برای تحقق آنها باید 
پول جدید خلق کنند. پول جدید، اما نه به 
صورت اسکناس؛ بلکه در قالب اعتبارات و 
تسهیلات مختلف به افراد واگذار می شود. 
از آنجا که بانک مرکــزی تاکنون نظارت 
مؤثری بر بانک ها نداشــته؛ خلق پول در 

بانک ها رشد شتابانی گرفته است.
علاوه بر این بر اســاس قانون رسمی کشور  

 نقدینگی چگونه رکورد
 ۵۰ ساله را شکست؟
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بانک   مرکزی یک نهاد مستقل  نبوده و زیرنظر 
دولت فعالیت می کند. این مســأله موجب 
می شود تا بانک  مرکزی به یک منبع تأمین 
مالی قدرتمنــد و امن برای مصارف دولتی 
تبدیل شــود. این اتفاقات سبب شده است 
تا حجم عظیمی از اعتبارات و مســکوکات 
در اقتصاد؛ به پروژه های غیربهینه تخصیص 
یابــد و یا صرف پرداخت هزینه های معوقه 
دولت شــود. حجم نقدینگی بــه تنهایی 
معنــای خاصی به همراه نمــی آورد؛ مگر 
آنکه در کنار دیگر شــاخص های اقتصادی 
آن را بررســی کنیم. یکی از شاخص هایی 
که ارتباط مســتقیم با ایــن متغیر پولی 
اقتصاد دارد؛ نرخ تورم اســت.به بیان دیگر 
برخــی اقتصاددانان تــورم را یک پدیده 
پولی به حســاب می آورند و افزایش آن را 
مسبب اختلال در سیاست های پولی کشور 
می دانند. به گفته بســیاری از کارشناسان 
اقتصادی ایران؛ مهمترین علت ایجاد تورم 
طی چند دهه اخیر کسری بودجه و افزایش 
نقدینگی برای جبران های جزیی آن است. 
همچنین افزایش ســاختاری و روزافزون 
هزینه های دولت نه تنها از میزان استقراض 
دولت از بانک  مرکزی کم نکرده؛ بلکه مقدار 

آن همچنان در حال افزایش است.
 بهمن نقدینگی

 چگونه مهار می شود؟
اما برای حل چالــش نقدینگی در اقتصاد 
کشــور چه اقداماتی می تــوان انجام داد؟ 
می توانیــم از چند منظر موضوع نقدینگی 
را بررسی کنیم. رویکرد کنترلی نقدینگی، 
رویکــرد هدایــت آن و رویکــرد کاهش 
نقدینگــی که در این گــزارش به اختصار 
هر کدام از این رویکردها را مورد بررســی 
اجمالی قرار خواهیم داد.اولین رویکرد؛ نگاه 
هدایت  کننده به نقدینگی کشور است. در 
این مســیر صرفنظر از افزایش حجم پول 
و اعتبارات در کشور؛ تمرکز سیاستگذار بر 
هدایت مسیر حرکت نقدینگی است.لازم 
به توجه است که بدانیم افزایش نقدینگی 

رخدادی منفی نیســت. تنها زمانی اثرات 
مخرب از خود برجای می گذارد که پشتوانه 
افزایش آن تولید نباشد. یا به عبارت دیگر 
نقدینگی جدید صرف سرمایه گذاری برای 
افزایش تولید و فعالیت های مولد در اقتصاد 
نشود. در این حالت اعتبارات و مسکوکات 
به ســمت فعالیت های سفته  بازانه هدایت 
خواهند شد و تورم به بار می آورند.یکی از 
اقدامات مهم در راستای هدایت نقدینگی؛ 
سرمایه گذاری روی صنایع مختلف سودده 
و همچنین بهبود زیرســاخت برای تولید 
کالاهــای صادراتی اســت.در حال حاضر 
کشورهای همســایه ایران که بیش از ده 
کشور هســتند؛ فرصت بسیار خوبی برای 
تجارت کالاها و خدمات مختلف به شــمار 
می آیند. اکنون سهم صادرات ایران در بازار 
این کشــورها حدود ۲ درصد بوده است؛ 
در حالی که می تواند رقم بیشــتری باشد.

رویکرد دوم به مســأله نقدینگی؛ پیمایش 
مســیر کنتــرل نقدینگی اســت. در این 
رویکرد هدف اصلی سیاســتگذاری ها بر 
محور کنترل میزان نقدینگی موجود برای 
حفظ ثبات در ســایر متغیرهای اقتصادی 
اســت.مهمترین اقدام در راستای کنترل 
نقدینگی؛ جلوگیــری از افزایش بی رویه 
اعتباردهــی بانک هــا به نهادهــا و افراد 
اســت. ترازنامه بانکی که طی ســال های 
اخیر افزایش بی رویه داشــته  است؛ یکی 
از نتایــج افزایش اعتبارات بانکی به دلایل 
مختلف اعم از جلوگیری از ورشکســتگی، 
بنگاهداری شــرکت های وابسته به بانک، 
شرکت بانک در فعالیت های سفته بازانه و 
… شناخته می شود.اکنون بر اساس قانون 
جدیدی که در پاییز سال گذشته ابلاغ شد؛ 
یک میزان مشخص برای رشد دارایی های 
بانک ها در نظر گرفته شــده است که برای 
بانک هــای تخصصی دولتی میــزان ۲.۵ 
درصــد در هر ماه و برای ســایر بانک ها و 
مؤسسات اعتباری ۲ درصد در هر ماه مجاز 
اعلام شده اســت.کنترل ترازنامه بانکی از 

وظایف مهم بانک مرکزی طی ســال های 
آتی است که می تواند یکی از زمینه کاهش 
نقدینگی را به وجود آورد و مســیر کاهش 
تورم و کســری بودجه را هموارتر ســازد.

اما رویکرد ســوم از جنــس اقدامات برای 
کاهش نقدینگی در اقتصاد اســت. در این 
میان سیاســت های انقباضی برای کاهش 
حجم نقدینگی پررنگ می شــوند. انتشار 
اوراق بلندمدت با سررسیدهای طولانی تر 
و همچنین امــکان افتتاح ســپرده های 
ســرمایه گذاری برای بانک ها )سپرده های 
بیش از یک  ســال( از جمله سیاست های 
انقباضی به منظور کاهــش نقدینگی در 

کشور به شمار می آیند.
مطالبه مهم از رئیس جمهور جدید

البته این اقدامات به تنهایی کارکرد خاصی 
ندارند و تنها ریســک انفجار نقدینگی طی 
ســال های آتی را به تعویق می اندازند. برای 
جلوگیــری از وقوع این اتفاق باید نقدینگی 
جمع شــده را صــرف کمــک بــه بهبود 
پیشــران های اقتصادی کنیم تــا بتوانیم 
ضررهای بزرگ شــدن حجم اسمی اقتصاد 
را جبــران کنیم.بنابراین مهمترین مطالبه 
از رئیس جمهور جدیــد در حوزه اقتصاد و 
به خصوص برای کنتــرل نقدینگی به ویژه 
با توجه به نقشــی کــه می تواند در کاهش 
تورم داشــته باشد؛ مسأله برنامه ریزی برای 
هزینه کردهای منطقی و بهینه، جلوگیری از 
اعطاء بی رویه اعتبارات و نظارت مستقیم بر 
عملکرد بانک ها و توجه ویژه به مسأله تولید 
و بهبــود زیرســاخت های آن برای حرکت 
قطار اقتصاد و به تبع آن افزایش اشــتغال 
اســت.اگرچه نامزدهای انتخابات به صورت 
جســته وگریخته در تبلیغات خود بر لزوم 
کنترل رشــد نقدینگی تاکید کرده اند، اما 
هیچیک از آنها برنامه خود برای نیل به این 
هدف را تبیین نکرده اند. بر این اساس انتظار 
می رود که رئیس جمهــور منتخب یکی از 
اقدامات اولویت  دار خود را برنامه  ریزی برای 

حل این چالش مهم اقتصادی قرار دهد.
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دکتر شکوری می گوید: طی سال های گذشته 
و بر اساس اعداد و ارقام؛ 84 درصد از میزان 
سرمایه گذاری در حوزه معدن و صنایع معدنی 
کاهش پیدا کرده است. در این میان با ورود 
محصولات معدنی به بورس کالا و کنار رفتن 
قیمت گذاری دســتوری؛ یکی از انگیزه های 
اصلی ســرمایه گذاری و تولید یعنی بازدهی 
مطلوب به این صنعت بــر می گردد و حتی 
می توان انتظار داشــت که در میان مدت با 
نمایان شدن اثرات این رویداد؛ شاهد لیدری 

سهام معدنی ها در بازار سهام باشیم.
رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
ایران عنوان کرد: سال  هاســت که کنسانتره، گندله و 
حتی سنگ آهن در داخل کشور با نصف قیمت جهانی 
در حال معامله بودند که در نهایت سبب ایجاد رانت در 
بخش هایی از زنجیره فولاد شد.دکتر شکوری با بیان 
اینکه دولت همواره مصمم به قیمت گذاری دستوری 
بود و به هیچ عنوان با وجــود واکنش و مخالفت های 
صورت گرفته از ســوی فعالان بــازار از این تصمیم 
خود عقب نشینی نمی کرد، گفت: خوشبختانه اخیرا 
تصمیمی در راستای استفاده از مکانیسم بورس کالا 
اتخاذ شده اســت تا عرضه و تقاضا تعیین کننده نرخ 
محصولات زنجیره فولاد باشــد؛ ایــن به معنای نگاه 
یکسان به کل زنجیره اســت. وی عرضه محصولات 
معدنی در بورس کالا را اقدام مثبتی دانســت و گفت: 
اخیرا مشــاهده می شود دولت که کنســانتره را ۱۶ 
درصد شــمش فولاد تعیین کرده بود؛ با تغییر همراه 
شــده و اکنون به بالای ۲۰ درصد رسیده است. این 
اتفاق بدین معناست که قیمت ها با عرضه محصولات 
در بورس کالا در حال نزدیک شدن به واقعیت هستند.
رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
ایران با تاکید بر اینکه تاکنون اجحاف زیادی در حق 
معدن و محصولات معدنی کشور صورت گرفته است، 
گفت: متاسفانه در بلندمدت اجحاف   های انجام شده 
به کل زنجیره فولاد می رســد و باید با اتخاذ برنامه و 
نگاه بلندمدت در کل زنجیره به تعادل و متوازن سازی 

تولیدات این بخش بپردازیم.
دکتر شــکوری با اشــاره بــه اینکه اعــداد و ارقام 

نشــاندهنده آن اســت کــه ۸۴ درصــد از میزان 
ســرمایه گذاری در حــوزه معــدن و صنایع معدنی 
کاهش پیدا کرده است، خاطرنشان کرد: البته اتفاق 
خوشــایندی که می تواند امیدواری در زنجیره فولاد 
را بــالا ببرد؛ عرضــه محصولات معدنــی در بورس 
کالاست که سبب می شود انگیزه برای سرمایه گذاری 
در ابتدای زنجیره فولاد بیشــتر شده و در آینده هم 
فولادی ها از این اقدام منتفع خواهند شد.وی به تاثیر 
عرضه محصولات معدنی در بورس کالا بر رشد تولید 
و ســرمایه  گذاری اشــاره کرد و گفت: طبیعی است 
که یکی از انگیزه های اصلی ســرمایه گذاری کسب 
سودوبازدهی اســت. زمانی که در مجموعه ای مانند 
معدن و صنایع معدنی سود پایین باشد؛ کسی رغبت 
چندانی برای سرمایه گذاری در این صنعت را نخواهد 
داشت. همانطور که فعالان معدنی طی سال های اخیر 
تمایلی برای توســعه فعالیت های خود نشان ندادند.
دکتر شکوری خاطرنشان کرد: اما زمانی که قیمت ها 
متعادل و به قیمت های جهانی نزدیک می شــود؛ با 
بالا رفتن حاشیه سود علاقه برای توسعه فعالیت ها و 
سرمایه گذاری ها افزایش پیدا می کند که به دنبال این 

اقدام راه برای توســعه این صنعت و تمرکز بر فروش 
محصولات در بورس کالا بیشتر می شود.

رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
ایران به بهبود ضرر و زیان سهام شرکت های معدنی 
در بازار بورس از طریق عرضه محصولات معدنی به 
بورس کالا اشاره کرد و گفت: همانطور که اشاره شد؛ 
برخی از محصولات تولید شــده با ۵۰ درصد قیمت 
جهانی در بازار عرضه می شوند که این موضوع به طور 
طبیعی در حاشــیه سود شرکت ها تاثیرگذار خواهد 
بود و می توان آن را اجحاف دولت در حق سهامداران 
این شرکت ها دانست.دکتر شکوری در پایان با تاکید 
بر اینکه با عرضه محصــولات معدنی در بورس کالا 
زمینه افزایش قیمت ها و بالا رفتن حاشــیه ســود 
شــرکت های معدنی را فراهم می کند، اظهار داشت: 
این موضوع به مراتب بر ارزش ســهام شرکت ها نیز 
تاثیرگذار خواهد بود و باعث تمایل صاحبان سرمایه 
برای ورود به بازار ســهام و خرید ســهام معدنی ها 
می شــود. با چنین اتفاقی در شــرکت های معدنی 
می توان انتظار داشت که در میان مدت شاهد لیدری 

سهام معدنی ها در بازار سهام باشیم.

دکتر شکوری با اشاره به عرضه محصولات معدنی در بورس کالا:

معدنی ها می توانند به لیدر 
بازار سهام تبدیل شوند
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ابتدای  تــا  ســرمایه گذاری  صندوق های  برترین 
خردادماه 1400 اعلام شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بازار سرمایه )سنا(؛ سامانه 
هوشــمند رتبه بندی صندوق  های سرمایه گذاری پردازش 
اطلاعات مالی پارت بر اســاس آخریــن اطلاعات مربوط 
به پایان اردیبهشــت مــاه ۱۴۰۰؛ برتریــن صندوق های 

سرمایه گذاری را مشخص کرده است.
بر اساس این گزارش؛ صندوق های سرمایه گذاری آسمان 
خاورمیانه )سبدگردان آسمان(، سپهر اندیش نوین )تامین 
سرمایه نوین( و تجربه ایرانیان )کارگزاری بانک آینده( به 
ترتیب رتبه اول تا ســوم گــروه صندوق  های مختلط را به 

خود اختصاص داده اند.
گروه صندوق های ســهامی نیز شــاهد رتبه اول تا ســوم 
صندوق های ســرمایه گذاری مشترک پیشتاز )سبدگردان 
انتخاب مفید(، آســمان یکم )ســبدگردان آسمان( و افق 

ملت )تامین سرمایه ملت( بود.
گفتنی اســت که صندوق  های کاریزمــا، کاردان و نگین 
سامان نیز بهترین  های گروه صندوق  های سرمایه   گذاری با 

درآمد ثابت معرفی شدند.

سقف ۵۰۰ میلیارد تومانی تسهیلات بانکی که تا پیش از این در 
اختیار ایران  خودرو قرار می گرفت؛ به هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 

افرایش یافت.
مهندس فرشــاد مقیمی مدیرعامل گــروه صنعتی ایران خودرو 
در حاشیه مراســم انعقاد این تفاهمنامه؛ بانک تجارت را یکی از 
شــرکای استراتژیک ایران خودرو در حوزه تامین مالی خواند و با 
بیان اینکه تسهیلات مذکور با تائید ایران خودرو و ساپکو در اختیار 
سازندگان قرار خواهد گرفت، تصریح کرد: از محل این تسهیلات 
در راســتای افرایش ســرمایه در گردش و داخلی سازی قطعات 
استفاده خواهد شد.وی با بیان اینکه اوراق گام یکی از روش  های 
جدید تامین مالی بوده که مورد تائید بانک  مرکزی نیز قرار گرفته 
اســت، عنوان کرد: در مورد تخصیص این اوراق نیز توانســتیم 
توافقات خوبی با بانک تجارت داشــته باشــیم.مهندس مقیمی 
اظهار داشت: در مصوبات پیشین شورای پول واعتبار توانستیم با 
همکاری بانک تجارت تسهیلات مناسب و قابل  توجهی را تامین 
کــرده و تمام این مبلغ را در اختیار قطعه  ســازان زنجیره تامین 
ایران خودرو قرار دهیــم.وی تاکید کرد: با اجرای این تفاهمنامه 
و تامین مالی قطعه  ســازان می توان تحقق هدف تولید در سال 
۱۴۰۰ را تضمیــن کرد.رضا دولت  آبادی مدیرعامل بانک تجارت 
نیز در این مراسم گفت: این تفاهمنامه می  تواند فعالیت  های میان 
بانک، ایران خودرو و شــرکت های قطعه ساز را گسترش دهد.وی 
ابــراز امیدواری کرد که با توجه به اینکه یکی از مشــکلات حال 
حاضر شرکت های قطعه ساز کمبود نقدینگی و مطالبات آنهاست؛ 
این تفاهمنامه بتواند کمک بســیار زیادی به رونق این بخش و 
صنعت خودروســازی کشور کند.گفتنی است  تامین سرمایه در 
گردش شرکت  های قطعه  ساز زنجیره تامین ایران  خودرو با رعایت 
قانون عملیات بانکی بدون ربا و مطابق مقررات و ضوابط داخلی 
بانک متناسب با ســپرده  های این دو شرکت نزد بانک؛ موضوع 

تفاهمنامه سه  جانبه عنوان شده است.

 برترین صندوق های 
 سرمایه گذاری 

تا ابتدای خردادماه 1400

انعقاد تفاهمنامه همکاری سه جانبه میان 
ایران خودرو، ساپکو و بانک تجارت؛

 1۵00 میلیارد تومان تسهیلات 
برای تعمیق ساخت داخل 

اختصاص یافت
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دکتر روحانی رئیس جمهور در مراسم افتتاح طرح های شرکت ملی مس:

دستیابی به رتبه هفتم در ذخایر مس دنیا افتخارآمیز است
دکتر سعدمحمدی: شرکت ملی مس 7۰ درصد از نیاز کشور به کود فسفاته را تأمین می کند

دکتر روحانی رئیس  جمهور افتتاح طرح 
اسیدســولفوریک  صادرات  و  ذخیره 
توسط شــرکت ملی صنایع مس ایران 
در بندرعباس را بسیار مهم و با اهمیت 

دانست.
دکتر حســن روحانی رئیس جمهور در آئین 
بهره برداری از طرح هــای ذخیره و صادرات 
اسیدســولفوریک در بندرعباس که از طریق 
ویدئــو کنفرانس و با حضــور وزیر صمت و 
مدیرعامل شــرکت ملی مس برگزار شــد، 
گفت: اهمیت این طرح در آن اســت که در 
زمینه تأمین کود فســفاته حداقل ۷۰ درصد 
از نیاز کشــور تأمین شده و بخش کشاورزی 
بــه خودکفایــی می رســد.رئیس  جمهور با 
اشــاره به اهمیت افتتاح ایــن کارخانه برای 
کشــاورزی کشــور از اقدامات شرکت ملی 
صنایع مــس ایران قدردانی کرد و با اشــاره 
به اینکه باعث افتخار اســت که کشور ما در 
فولاد رتبه دهم و در مس رتبه هفتم )ذخایر 
مس( دنیا را دارد، اظهار داشــت: در بسیاری 
از زمینه هــا به خصوص مــس و فولاد وقتی 
به گذشــته نگاه می کنیم؛ می بینیم که قبلا 
واردات قابل   ملاحظه ای داشتیم، اما امروز به 

خودکفایی رسیدیم و حتی صادرات هم داریم. 
دکتر اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس نیــز در آئین بهره برداری از 
طرح های ذخیره و صادرات اسیدسولفوریک 
در بندرعباس و افتتاح طــرح آهک پخته و 
هیدراتــه در اهر خطاب بــه رئیس جمهور از 
تامیــن ۷۰ درصدی کود فســفاته موردنیاز 

کشور تا چهار سال آینده خبر داد.
وی تأکید کرد: طی دو ســال گذشته شرکت 
ملی صنایع مس موفق به اکتشاف ۱.۵ میلیارد 
تن ذخیره جدید مس با عیار نیم درصد شد 
و در پایان ســال ۱۴۰۰ نیز یک میلیارد تن 
ذخیره جدید دیگر در منطقه ســریدون به 
کشور تقدیم خواهیم کرد. مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس افــزود: حدود ۱۷ درصد به 
ذخایر مس طی دو ســال گذشته اضافه شده 
است و در حال حاضر رتبه هفتم ذخایر مس 
جهان را داریم. دکتر سعدمحمدی اعلام کرد: 
بیش از ۱۱۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 
در شــرکت ملی مس در حال اجراســت و 
امیدواریم ظرف چهار ســال آینده شــرکت 
ملی صنایع مس ایران جزء ۱۰ شــرکت برتر 
تولیدکننده مس جهان قرار گیرد و درآمدش 

به بیش از ۴.۵ میلیارد دلار در سال ارتقاء پیدا 
کند.وی همچنین خبر داد: در پایان امســال 
سه طرح کنسانتره افتتاح خواهد شد که بیش 
از ۳۰ درصد به ذخایر و تولیدات کنســانتره 
فلز مس کشور اضافه خواهد کرد. مدیرعامل 
شــرکت ملی صنایع مس ایران با اشــاره به 
افتتاح طرح ذخیره اسیدسولفوریک گفت: در 
این طرح که در منطقه هرمزگان افتتاح شد؛ 
نزدیک به ۶۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
شده و هشت مخزن با ظرفیت ۱۱۵ هزار تن 
با بیش از ۵ کیلومتر ریل ساخته شده است. 
وی ادامه داد: همچنین ۱۰۰ دســتگاه واگن 
مخزن دار و ۲۰۰ دســتگاه ایزو تانک ساخته 
شده و ۴.۷ کیلومتر خط لوله انتقال اسید به 
اسکله برای صادرات اسیدسولفوریک و انتقال 
به اقصی نقاط جهــان در این منطقه احداث 

شده است.
دکتر سعدمحمدی افزود: برای زنجیره بعدی 
نیــز برنامه ریزی کردیم تــا بتوانیم کارخانه 
اسیدسولفوریک که در سال گذشته در منطقه 
سرچشمه و خاتون آباد با سرمایه گذاری بیش 
از ۳ هزار میلیارد تومان افتتاح شــده است را 
با سرمایه گذاری جدید ۱۰۰ میلیون یورو به 
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اسیدفسفریک تبدیل کنیم. 
مدیرعامل شــرکت ملی مس اظهار داشت: 
قیمت اسیدســولفوریک در حــال حاضر در 
جهــان ۹۰ دلار و قیمــت اسیدفســفریک 
نزدیک به ۹۵۰ دلار اســت که ارزش  افزوده 
خیلی زیادی را با این ســرمایه گذاری جدید 
در کشــور ایجاد خواهد کرد و قابلیت تبدیل 
اسیدفسفریک به کودهای فسفاته برای کشور 
فراهم  شــده اســت و مانع از خروج ارز بابت 
واردات کود برای استفاده کشاورزی می شود.

وی همچنین با اشــاره به افتتاح طرح آهک 
پخته و هیدراته در اهــر گفت: معدن آهک 
اهر در ۲۴ کیلومتری این شهرســتان افتتاح 
می شود و سالانه یکصد هزار تن آهک تولید 
خواهد کرد و با دســتگاه های سنگ شکن با 

ابعاد ۴۰ تا ۸۰ میلیمتر کوچک خواهد شد.
دکتر سعدمحمدی تصریح کرد: از این معدن 
بــرای کارخانــه تولید آهک پختــه و آهک 
هیدراته مورد اســتفاده قــرار خواهد گرفت. 
بیش از ۶۵ هزار تن آهک هیدراته در ســال 
در ایــن کارخانه تولید خواهیم کرد و از امروز 
کلنگ آهک فاز ۲ را برای تولید از ۶۵ هزار تن 
فعلی به ۱۳۰ هزار تن را بر زمین خواهیم زد. 
مدیرعامل شرکت ملی مس اظهار داشت: این 
آهک هیدراته برای مصرف کنسانتره مس در 
ورزقان اســتفاده می شود. به ازاء هر تن تولید 
کنسانتره مس ســه کیلو آهک هیدراته نیاز 
داریم. وی افــزود: با تکمیل این زنجیره قادر 
خواهیــم بود که در کنتــرل هزینه ها نقش 
بسزایی داشــته باشیم و در برنامه ریزی برای 
تولید ۶۰۰ هزار تن کاتد مس که کیفیت آن 
منحصربه فرد و ۹۹/۹۹۹ اســت؛ نقش خود 
را در اقتصاد ملی و توســعه اقتصادی به نحو 

احسن به انجام برسانیم.
دکتر سعدمحمدی در ادامه و در پاسخ به سؤال 
رئیس جمهور در مورد زمان تولید کود فسفاته 
و تأمین نیازمندی ها و خودکفایی کشــور در 

این زمینه گفت: برنامه ریزی اولیه تا ماه آینده 
به اتمام می رســد و عملیات سرمایه گذاری 
تبدیل اسیدســولفوریک به اسیدفسفریک 
حدود ۱۸ ماه طول می کشد و سرمایه گذاری 

آن هم نزدیک به ۱۰۰ میلیون یورو است. 
مدیرعامل شــرکت ملی مــس تصریح کرد: 
محصــول این پــروژه تولیــد ۶۷۰ هزار تن 
اسیدفســفریک ۵۴ درصد معادل ۳۶۰ هزار 
تن اسیدفســفریک بر مبنای P۲۰۵ معادل 
۱۰۰ درصد است. در آن کارخانه بعد از ۶ ماه 
از شروع عملیات راه اندازی اسیدفسفریک با 
حدود ۲۵۰ میلیون یــورو دیگر برای تبدیل 
اسیدفســفریک به کودهای فســفاته اقدام 
می کنیم. وی گفــت: این کارخانه نزدیک به 
دو ســال زمان می برد و قــادر خواهیم بود با 
مصرف یک میلیون تن اســید و یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار تن خاک فســفات سالانه حدود 
۷۹۰ هزار تن از انواع کود فســفاته که مورد 
مصرف در کشــاورزی اســت را تولید کنیم. 
میزان نیاز کشــور حدود یک میلیون و ۳۰۰ 

هزار تن است.
به گفته دکتر ســعدمحمدی؛ شــرکت ملی 
صنایع مس ایران طی ۵ دهه گذشــته علاوه 
بر فعالیت تولیدی در حوزه مس و تولید کاتد 
مسی؛ در سال های اخیر با راه اندازی دو طرح 
زیست محیطی کارخانه تولید اسیدسولفوریک 
در سرچشــمه و خاتون آباد به تولید بیش از 
۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تن اسیدســولفوریک 
دست یافته است.وی با بیان اینکه  برای فروش 
و صادرات این محصول به کشــورهای هدف 
»طرح جامع انتقال، ذخیره  سازی و صادرات 
اسید ســولفوریک« را  در دســتور کار قرار 
داده ایم، گفت: شــرکت مس همچنین ورود 
به صنایع بــا ارزش افزوده بالا از محصول پایه 
اسیدسولفوریک و تولید اسیدفسفریک و انواع 
کودهای شیمیایی فسفاته را نیز در دستور کار 

خود قرار داده بود.

 طرح جامع انتقال، ذخیره سازی
 و صادرات اسیدسولفوریک

مدیرعامل شــرکت ملی مــس در خصوص 
اهــداف اجرای ایــن طرح  گفــت: هدف از 
اجرای این طرح انتقال اسیدســولفوریک از 
کارخانجات ذوب مس سرچشمه و خاتون  آباد 
به بندرعباس و صادرات آن از طریق ساخت 
یکصد دســتگاه واگن مخــزن  دار با ظرفیت 
حمل ۶۵ تن برای هر دستگاه، احداث خطوط 
ریلی در ســایت بندرعباس مجموعاً به طول 
۲,۷ کیلومتر و در ســایت سرچشمه به طول 
۲,۸ کیلومتر، تامین ۲۰۰ دستگاه ایزوتانک 
برای حمل اسیدسولفوریک با ظرفیت حمل 
۲۴ تن به ازاء هر دســتگاه از طریق خطوط 
جــاده ای و ظرفیت حمل ۳۰ تــن به ازاء هر 

دستگاه از طریق خطوط ریلی است.
به گفته وی این طرح شــامل چهار پروژه با 
مجموع سرمایه گذاری بالغ بر ۱۳,۴ میلیون 
یــورو و ۲۰۸۰ میلیارد ریــال )جمعاً بالغ بر 
۶۰۰۰ میلیــارد ریال( بــوده و امکان ایجاد 
اشتغال مستقیم برای حداقل ۵۰ نفر را فراهم 

می  کنند.
تجهیز معدن آهک گوره درق و احداث 

کارخانه آهک هیدراته اهر
مدیرعامــل شــرکت ملی صنایــع مس در 
خصوص سومین طرحی که افتتاح شد، گفت: 
»تجهیز معــدن آهک گــوره درق و احداث 
کارخانه آهک هیدراته اهر« نیز در منطقه اهر 
واقع در شــمال غربی کشور اجرا می شود که 
هدف از اجرای این طرح تولید ســالانه ۱۰۰ 
هزار تن سنگ آهک و احداث کارخانه آهک با 
ظرفیت ۱۵۰ تن در روز آهک کلوخه و واحد 
هیدراتاســیون با ظرفیت ۱۰ تن در ساعت 
است.به گفته وی این طرح )معدن وکارخانه( 
با مجموع سرمایه گذاری حدود ۲,۵ میلیون 
یورو و ۱۴۷ میلیارد تومــان )مجموعا ۲۰۰ 

میلیارد تومان( بوده و آماده افتتاح است.
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مهندس یزدی زاده  مدیرعامل ذوب آهن اصفهان:

با خصوصی سازی شرکت های سرمایه گذاری 
سهام عدالت حجم دولت کوچک خواهد شد

مهندس منصور یزدی زاده  مدیرعامل ذوب آهن اصفهان ضمن 
بیان مطلب فوق در گفتگو با رادیو اقتصاد نظر کارشناســی 
خود را در خصوص ســهام عدالت و راهکارهای مدیریت آن 

بیان داشت.
وی بر آموزش ســهامداران تاکید کــرد و افزود: پیش از ورود به 
مجمع آیا برای کســانی که ســهامدار عدالت هستند؛ آموزشی 
گذاشته ایم؟ کســانی که دارای ســهام عدالت هستند؛ نیازمند 
آموزش بیشــتری در این خصوص هستند؛ بنابراین باید دعوت 
شــوند، آموزش ببینند و کدسهامداری بگیرند که این خود یک 
جنبه است؛ همچنین کســانی که قرار است امانتدار این سهام 
با ارزش باشــند. بنابراین کار را باید به دســت افرادی سپرد که 
دارای ویژگی هایی باشــند که بتوانند مشــابه آن صندوق های 
ســرمایه گذاری با چهارچوب مشــخص زیر نظر سازمان بورس 
باشند؛ با توجه به اینکه اعضاء آنها چه کسانی هستند و رتبه  های 
حرفه  ای گری داشــته باشــند. این جزء ویژگی هایی اســت که 

عضو هیات مدیره ای که انتخاب می کنید را باید داشــته باشــند 
تا از سمت وسوی آن خارج نشــود.مدیرعامل ذوب آهن اصفهان 
تاکید کرد: در زمینه حفظ دارایی ســهامداران عدالت بهتر است 
سازمان بورس یک دستورالعملی را تعریف کند که تغییر نکند و 
به بیراهه نرود؛ چراکه چنین مجموعه ای می تواند خط  و ربط های 
سیاســی بگیرد.)بر اساس تجارب این چند ســال و دیدن افراد 
مختلف( بســیاری تلاش دارند که در این زمینــه بهره برداری 
سیاســی کنند و این جنبه برایشان بیشتر مدنظر است تا بحث 
اقتصادی آن.مهندس یزدی زاده ادامه داد: ســهام عدالتی که به 
امانت گذاشته شده است؛ باید درست استفاده شود و به سر منزل 
مقصود رسد و سهامدار از منافع آن بهره مند شود. همچنین پیش 
از آنکه انتخابی صورت گیرد؛ یک چهارچوب دستورالعملی تعیین 
شود و اگر قرار است چند نفر اعضاء هیأت مدیره باشند؛ باید دو یا 
سه نفر از صندوق های سرمایه گذاری باشند. اینها معرفی شوند، 
رزومــه دهند و چون فعالیت دارنــد؛ می توانند با تعهد صحبت 

ذوب آهن سهامدار عدالت نیست، اما با این مساله درگیر است. بخشی از بازار سرمایه ذوب آهن صندوق های سرمایه گذاری است و 
چندین سال است که فعالیت های مشخص و آزادی عمل دارد و می  تواند با شرکت  های بورسی خریدوفروش سهام انجام دهد و به صورت 

غیرمستقیم واحدهای سرمایه گذاری را خریداری کند.
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کنند .وی با بیان اینکه جمعیتی ۳۰ میلیون نفری توســط این 
شرکت های سرمایه گذاری استانی باید مدیریت شوند، خاطرنشان 
ساخت: اگر این صندوق ها درست مدیریت نشوند؛ منجر به بحران 
در کشور می شود و هر روز در هیأت دولت و مجلس پیرامون آن 
صحبت خواهد شــد. بنابراین جای بحث وکار بسیاری دارد تا به 
این جمع بندی برسیم که چه کاری باید انجام شود؟ خصوصیت 
صندوق های سرمایه گذاری این است که نقدشوندگی بالایی دارند 
و حتی اگر نتوانند بفروشند؛ می توانند خریدار شوند و این اجازه 
را دارند. اما در رابطه با اینها چنین بحثی نیســت و اگر این بازار 
به همین صورت ادامه پیدا کند؛ ســایه آن بر روی شــرکت های 
ســرمایه گذاری بسیار سنگین اســت. می توانند معاملات انجام 
دهند و اگر تعهد کاری نباشــد، مساله ســاز است؛ بنابراین یک 
آئین  نامه کاملا کار شده می خواهد و باید طوری طراحی شود که 
دچار این مشکلات نباشد.وی تبدیل شرکت های سرمایه گذاری 
سهام عدالت به صندوق های ســهام عدالت را ضروری دانست و 
اظهار داشت: این موضوع از راهکارهای کوچک سازی دولت است. 
حجم دولت به وســیله سهام عدالت بزرگ شده است و با اضافه 
شدن یک نهاد جدید بوروکراسی دولتی بیشتر می شود؛ این در 
حالی است که باید یک جایی پرونده سهام عدالت بسته شود. این 
حواشی و ابهامات راه به جایی نخواهد برد و به نفع مردم نیست.

رفع محدودیت های صادراتی
 با عرضه در بورس کالا

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان همچنین گفت: منوط کردن 

صادرات فولاد به رعایت کف عرضه برای جلوگیری از تنش 
در بــازار داخلی زمانی تاثیر مثبت دارد که توســط همه 

واحدها رعایت شود.
مهندس یزدی زاده افزود: در حال  حاضر ذوب آهن اصفهان، 
فولادمبارکــه، فولاد خوزســتان، فولاد خراســان و عمده 
شرکت های بزرگ فولادی کف عرضه ها را رعایت می کنند، 
اما متاسفانه سایرین رعایت نمی کنند.وی گفت: مساله مورد 
تاکید وزارت صمت هم عرضه محصولات فولادی در بورس 
کالا و پرهیز از فروش در بازار آزاد است تا سایر واحدها هم 
به میدان بیاینــد و با فرمول افزایش عرضه بتوان ثبات در 
بازار داخلی را حفظ کرد؛ لذا اگر همه شرکت ها محصولات 
خود را در بورس کالا عرضه کنند؛ دولت هم اطمینان خاطر 
پیدا می کنــد و دیگر دلیلی ندارد که صادرات را به رعایت 
کف عرضــه گره بزند.مهندس یــزدی زاده در پایان افزود: 
در چنین شــرایطی دیگر دلیلی بر دخالت دولت نیست و 
تنظیم بازار هم به عهده ســازوکار بورس گذاشته می شود 
که بازار را بر اساس اصول عرضه وتقاضا اداره کند و به جلو 
پیش رود. بنابراین اگر همه واحدها از بزرگ وکوچک بورس 
کالا را بــه عنوان محور اصلی عرضه بپذیرند و البته بورس 
کالا هم شرایط لازم برای عرضه و معاملات همه واحدها را 
فراهم کند؛ قیمت ها هم متأثر از یک ســری مؤلفه ها نظیر 
نوســان نرخ ارز و نرخ های جهانی و تورم انتظاری به طور 

منطقی شکل می گیرد.

چهارمین اجلاس سراسری رضایتمندی مشتری

ذوب  آهن اصفهان تندیس زرین رضایتمندی 

مشتری دریافت کرد
در چهارمین اجلاس سراســری رضایتمندی مشــتری با رویکرد نقش مدیران اقتصادی در پیشبرد 

اقتصادمقاومتی و جهش تولید که از طرف معاونت توســعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی در سالن همایش رایزن تهران برگزار شد؛ ذوب آهن اصفهان موفق به دریافت تندیس زرین 

رضایتمندی مشتری شد.تندیس مذکور طبق ارزیابی صورت گرفته در رابطه با فعالیت  های انجام شده 

در حوزه مدیریتی و رهبری بازار و مشتری مداری، برآورده کردن مناسب یا فراتر از انتظارات مشتری، 

میزان رضایت مشــتریان و ارزیابی آن، فعالیت های بهبود مربوط به رسیدگی به شکایات مشتری و 

... بــه ذوب آهن اصفهان اهدا شــد .در این اجلاس که با حضور غفاری معاون برنامه  ریزی و توســعه 

وزارت راه وشهرسازی، جنیدی معاون حقوقی رئیس جمهور، رسولی معاون وزیر راه وشهرسازی و رئیس 

هیات مدیره و مدیرعامل شــرکت راه آهن، پهلوانی رئیس سازمان ملی بهره  وری ایران، نیکویی رئیس 

سازمان گسترش اقتصادمقاومتی، قوامی معاون امور حقوقی و مجلس وزارت امور اقتصادی ودارایی، 

توانگری نماینده مجلس و برخی دیگر از مســئولان برگزار شد؛ محمدرضا کجباف مدیر بازاریابی و 

فــروش داخلی ذوب  آهن اصفهان تندیس زرین را دریافت کرد.بر اســاس این گزارش در این رویداد 

شرکت  های تولیدی وصنعتی از قبیل مجتمع فولاد بناب، شرکت سنگ  آهن مرکزی ایران، ایران خودرو، 

بانک صادرات، شرکت مخابرات ایران و ... تندیس رضایتمندی مشتری دریافت کردند.

دکتر روحانی رئیس جمهور در جلسه هیات دولت:

 تولید ریل 
یک افتخار است

رئیس جمهور گفت: سالیان سال ریل از خارج وارد 
می شد، اما امروز ما تولیدکننده ریل هستیم.دکتر 
حسن روحانی در جلســه هیأت دولت با اشاره به 
مجموعه افتخارات کشور طی 8 سال گذشته گفت: 
امروز دیگر ریل وارد کشور نمی شود و ما توانستیم 
با تکیه بر دانش جوانان ریل را در داخل تولید و به 
دیگر کشورها صادر کنیم.بر اساس آمار ارائه شده 
از سوی وزارت راه وشهرسازی سال گذشته بیش از 
300 کیلومتر ریل گذاری با استفاده از ریل تولیدشده 
در ذوب آهن اصفهان صورت گرفت که یک رکورد 
بی سابقه بود. سال گذشته ذوب آهن حدود 50 هزار 
تن ریل تولید کرد و امسال در تلاش است تا به تولید 
100 هزار تن ریل دست پیدا کند.ذوب آهن اصفهان 
 60 ، UIC54،U33 ،S49 قادر به تولیــد انواع ریل
UIC و ریل معدن بر اساس استانداردهای جهانی 
است که در پروژه های مختلف احداث خط راه آهن 
کشور در حال اســتفاده است و نه تنها نیاز کشور 
به این محصول استراتژیک را تامین می کند؛ بلکه 

امکان صادرات آن نیز فراهم شده است.
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مهندس تقی زاده مدیرعامل شرکت معدنی وصنعتی چادرملو:

 عرضه کامل زنجیره فولاد
 در بورس کالا ضروری است

معدنی وصنعتی  شــرکت  مدیرعامل 
چادرملو با بیان اینکه عرضه کل زنجیره 
فولاد در بورس کالا باید انجام شــود، 
گفت: با این اقدام در بستر شفاف بورس 
کالا قیمت گــذاری واقعی محصولات 
صورت می  گیــرد و در روند تصحیح 

مدیریت کمک شایانی می  شود.
مهندس ناصر تقی زاده برنامه ها و طرح های 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو را چنین 
تشریح کرد: در کچاد برنامه ها و طرح های 
توسعه ای واقعی فراوانی در حال پیگیری 
اســت. موافقت اصولی برای ۵ طرح صادر 
شده، اســناد مناقصه گندله سازی، ذوب 
ســرمد، دی ۱۹ و فروســیلیکم منگنــز 

منتشر شده است. همچنین در حال ثبت 
شرکت ها هستیم؛ دو واحد تولید ورق، یک 
واحد مگامودول آهن اســفنجی، نیروگاه 
ســیکل ترکیبی و دو نیروگاه خورشیدی 
در دست داریم. وی در ادامه افزود: تاکید 
در چادرملو بر اکتشاف است که در همین 
راستا با خرید تجهیزات جدید بیشتر زمان 
خود را صرف آن می کنیم. از ســوی دیگر 
در برنامه های چادرملو افزایش ســرمایه 
وجود دارد و پیش بینی می شــود که این 
موضوع حتما تا پایان ســالجاری محقق 
شود.مدیرعامل چادرملو درباره چالش های 
بخش معدن و صنایع معدنی نیز گفت: از 
جمله چالش های موجود در بخش صنعت؛ 

بروکراســی اداری و مداخلات بیجاست. 
از دیگــر مشــکلات موجــود بحث های 
مدیریتی اســت که اگر اجازه دهند روند 
قیمت گذاری روال طبیعــی خود را طی 
کند؛ فعالیت مجموعه ها خیلی راحت تر و 
بهتر انجام می شود.وی در بخش دیگری 
از صحبت هــای خود و در پاســخ به این 
ســؤال که آیا امکان عرضــه کل زنجیره 
فــولاد در بورس کالا وجــود دارد؟ اظهار 
داشت: امکان عرضه کل زنجیره فولاد در 
بــورس کالا وجود دارد و حتی به نظر من 
باید انجام شــود تا در بستر شفاف بورس 
کالا قیمت گذاری صورت گیرد و در روند 

تصحیح مدیریت کمک شایانی شود.
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مهندس تقــی زاده همچنیــن افزود: با 
افزایش میزان تولید و توسعه در چادرملو 
تــلاش می کنیم کــه از ســهم و منافع 
سهامداران حمایت کنیم و برای این کار 
استفاده از پروژه های توسعه ای و افزایش 

تولید مدنظر است.
نشست همکاری  های مشترک 
صنعت و دانشگاه در چادرملو

بر اســاس ایــن گزارش در پــی انعقاد 
توافقنامه همکاری میان دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر، دانشــگاه اردکان و شــرکت 
معدنی وصنعتی چادرملو و تأسیس مرکز 
نوآوری، تحقیق و توســعه این شرکت در 
برج فناوری و نوآوری دانشــگاه صنعتی 
امیر کبیــر؛ رئیس، اعضــای هیات علمی 
و جمعی از معاونان و اســتادان دانشگاه 
امیرکبیــر پــس از بازدیــد ۲ روزه از 
مجتمع های معدنی  وصنعتی چادرملو در 
نشســتی مشــترک با مدیران، مشاوران 
و مجریان طرح های توســعه شرکت به 
بررسی راه های توسعه همکاری فی مابین 

پرداختند.
 مهنــدس تقی زاده مدیرعامل شــرکت 
معدنی وصنعتی چادرملو در این نشست با 
ارائه گزارشی از موفقیت های سال گذشته 
این شــرکت در زمینه تولیــد، افزایش 
بهره وری، کاهش هزینه ها و مصرف انرژی 
و اجرای ضوابط زیســت محیطی و تدابیر 
کاهش دهند آســیب های ناشی از کرونا؛ 
مهمتریــن اســتراتژی  های چادرملو که 
مرتبط با توان و قابلیت های دانشگاهیان 
و مراکز علمی وتحقیقاتی و شــرکت های 
دانش بنیــان اســت را هوشمندســازی 
فرآینــد اکتشــاف، اســتخراج و تولید 
برای ارتقــاء بهــره  وری، کاهش مصرف 
انرژی و داخلی  ســازی قطعات صنعتی و 

ماشین آلات عنوان کرد.
وی در ادامــه افــزود: در حــال ورود به 
اکتشاف در معادن عمیق هستیم و قطعاً 
در این راه نیازمند بهره گیری از فناوری ها 
و نوآوری هــای  به روز هســتیم؛ لذا این 
همکاری دانشــگاه با صنعت گام عملی و 
بزرگی برای نزدیک کــردن نگرش های 
آکادمیــک و خــلاق بــا نگرش هــای 
صنعتی وتولیدی است که می تواند تحولات 
عظیمی را در بستر مراکز علمی وتولیدی 
کشور به ارمغان آورد.مدیرعامل چادرملو 
همچنیــن تاکیــد کرد: درب  هــای این 

شــرکت به روی تمامی محققان، نوآوران 
و متخصصان فنی وتخصصی باز است و از 
هرگونه پیشنهادهای عملی و اثربخش در 

تحقق اهدافمان استقبال می کنیم.    
مهندس تقــی  زاده ۲ اولویت دیگر این 
شــرکت که در دســتور کار قرار گرفته 
است را ســاخت سلول های خورشیدی 
و ممبران های آب شیرین  کن عنوان کرد 
و افزود: آماده هرگونه ســرمایه  گذاری 
در این زمینه هســتیم.دکتر معتمدی 
رئیس دانشــگاه صنعتی امیرکبیر نیز 
در این نشســت با اعلام اینکه در برنامه 
راهبری دانشگاه به دنبال حل مشکلات 
بخش  های تولید و صنعت و مهارت  افزایی 
هستیم، اظهار امیدواری کرد: دستاورد 
ایــن بازدید ارائه طرح  هــا و برنامه  های 
کاربردی وعملیاتی برای تداوم همکاری 

عملی وتنگاتنگ صنعت ودانشگاه است.
خانم دکتر بهجتی رئیس دانشگاه اردکان 
نیــز در این مراســم با ابــراز تمایل برای 
تطبیق گرایش  های تحصیلی این دانشگاه 
با نیازهــای صنعت گفت: خوشــبختانه 
دیوارهــای بی  اعتمــادی مابین صنعت 
و دانشــگاه برداشته شــده است و تلاش 
داریم که با بهره  گیــری از ظرفیت و توان 
علمی دانشجویان در خدمت رفع نیازهای 

صنعت باشیم.
استقرار 2 دستگاه حفاری در 

محدوده معدنی چادرملو
با ورود ۲ دســتگاه ماشــین  آلات حفاری 
عمیق خریداری شــده از ســوی شرکت 
معدنی وصنعتی چادرملو به مجتمع معدنی 
این شــرکت؛ چادرملو وارد فاز جدیدی از 
اکتشــافات  گســترده در فلات  مرکزی و 

ایران شد.
مهنــدس تقــی زاده مدیرعامــل و عضو 
هیات مدیره چادرملو بــا بیان اینکه یکی 
از اولویت های مهم این شــرکت موضوع 
اکتشــاف اســت، افزود: برای تحقق این 
اســتراتژی اقدام به خریداری ۱۰ دستگاه 

ماشــین آلات حفاری عمیق کرده ایم که 
۲ دســتگاه از آنها به محدوده معدنی این 
شــرکت وارد و اســتقرار یافت. وی تاکید 
کــرد: هم اکنــون چادرملو آمــاده انجام 
هرگونه عملیات اکتشاف عمیق در سراسر 

ایران است.
گفتنی است این ماشین  آلات حفاری که از 
فناوری روز دنیا و توان حفاری و مغزه  گیری 
تا عمق ۲۵۰۰ متر و توان موتور ۳۸۰ اسب 
بخار برخوردار هستند؛ با نظارت و راهبری 
مستقیم کارشناسان حوزه اکتشاف شرکت 
چادرملو در فرآیند تولید شــرکت سازنده 
ساخته شده است تا ســازگاری کاملی با 
شرایط دشوار حفاری در کشورمان داشته 
باشند. همچنین ادوات درون چاهی نیز  به 
گونه  ای انتخاب شده  اند تا ریسک عملیات 
حفاری مغزه  گیری عمیــق را تا حداکثر 

ممکن کاهش دهند.
مجوز تأسیس 5 واحد بزرگ صنعتی 

چادرملو اخذ شد
دومیــن گام بلند چادرملو بــرای اجرای 
طرح  های توسعه؛ با اخذ مجوز تاسیس ۵ 
واحد بزرگ صنعتی در استان یزد برداشته 
شــد .با صدور این مجوزها بیش از ۱۸۰۰ 
شغل جدید در شــرکت معدنی وصنعتی 

چادرملو ایجاد می شود.
این واحدهای صنعتی شامل:

۱- واحد گندله  ســازی آهــن با ظرفیت 
۵ میلیون تن در ســال  با سرمایه گذاری 
۲۴هزار و ۳۹۵ میلیارد و اشتغال ۸۵۰ نفر.
۲- واحــد تولیــد کنســانتره آهــن با 
ظرفیــت تولید ۴ میلیون تن در ســال با 
سرمایه  گذاری ۲۲ هزار و ۴۰ میلیارد ریال 

و ظرفیت و اشتغال ۴۰۰ نفر .
۳- واحد تولید آهن  اســفنجی با ظرفیت 
۲ میلیــون و ۲۰۰ هــزار تن در ســال با 
ســرمایه گذاری ۲۵ هزار و ۸۳۰ میلیارد 

ریال و اشتغال ۳۰۰ نفر .
۴- واحد تولید آجر نســوز با ظرفیت ۵۰ 
هزار تن در سال با سرمایه گذاری ۱۲هزار 

و ۸۸۵  میلیارد ریال و اشتغال ۲۶۰ نفر .
۵- کارخانه فروآلیاژها با ظرفیت ۵۰ هزار 
تن محصولات آلیاژی در ســال   و سرمایه 

اولیه ۴۹۲۵ میلیارد ریال .
یادآور می شود شــرکت معدنی وصنعتی 
چادرملو در برنامه توســعه ۱۰ ساله خود 
احداث ۱۱ طرح صنعتی ومعدنی عظیم را 

دستور کار خود قرار داده است.
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فولادمبارکه در بین ۵۰ تولیدکننده بزرگ فولاد جهان در سال ۲۰۲۰

بر اساس آخرین آمار منتشر شده در سال 2020؛ 
شرکت فولادمبارکه در میان 50 شرکت بزرگ 
تولیدکننده فولاد در جهان قرار گرفت و رتبه 46 
که در سال 2019 در اختیار داشت را با افزایش 
تولیــد همچنان حفظ کرد تا نشــان دهد که 
برخلاف تمام کارشکنی ها و فضاهای مسمومی 
که علیه فولادمبارکه توسط برخی افراد ایجاد 
شده؛ تلاش و اراده این شــرکت برای تولید و 

ارتقاء صنعت فولاد کشور کاملا جدی است.
بر اســاس فهرست منتشر شــده در خصوص میزان 
تولید ۱۳۷ فولادســاز بزرگ جهان در سال ۲۰۲۰؛ 
مشــاهده می کنیم که نام ۳ شرکت فولادساز ایرانی 
)فولاد خوزســتان، فولادمبارکه و ذوب آهن اصفهان( 
در میــان آنها قرار گرفته که بهتریــن رتبه نیز از آن 
شــرکت فولادمبارکه بوده است.شرکت فولادمبارکه 
طی ســال ۲۰۱۹ میلادی در رتبــه ۴۶ جهان قرار 
داشت و در سال ۲۰۲۰ نیز کماکان این رتبه را حفظ 
کرد. به این شکل که میزان تولید خود را از ۹ میلیون 
و ۱۲۰هزار تن در ســال ۲۰۱۹ به ۹ میلیون و ۸۴۰ 
هزار تن رســاند تا همچنان در رتبه ۴۶ و در میان ۵۰ 
شرکت بزرگ تولیدکننده فولاد در جهان باقی بماند. 
)شــرکت Baowu iron&Steel از کشــور چین با 
تولید ۱۱۴میلیــون و ۲۵ هزار تن رتبه اول تولید در 

سال ۲۰۲۰ را به خود اختصاص داده است.( 
فولادمبارکه بالاتر از کوبه استیل ژاپن قرار 

گرفت
نکته جالب در خصوص جایگاه شرکت فولادمبارکه 
در مقایسه با برخی از رقیبان این شرکت در آسیاست. 
برای مثال شــرکت کوبه استیل ژاپن به عنوان یکی 
از برندهای معروف در صنعت فولاد که ســال ۲۰۱۹ 
رتبه ۵۸ را داشت؛ در ســال ۲۰۲۰ به رتبه ۶۵ نزول 
کرده اســت و میزان تولید به ثبت رسیده توسط این 
شرکت در ســال گذشته میلادی برابر با ۵ میلیون و 
۶۹۲ هزار تن بوده است که این موضوع نشان می  دهد 
شرکت فولادمبارکه علیرغم همه مشکلاتی که سد راه 
تولید آن بوده اســت )مشکلات داخلی و تحریم های 

بین  المللی(؛ باز هم توانسته رکوردهای بسیار خوبی 
در تولید رقم بزند و مقــدار تولید محصولات خود را 
باز هم افزایش دهد.   در کنار شــرکت فولادمبارکه؛ 
شــرکت فولاد خوزستان نیز در سال ۲۰۲۰ رتبه ۹۵ 
را از آن خــود کرده و شــرکت ذوب  آهن اصفهان هم 
در رتبه ۱۳۱ قرار گرفته اســت. )در سال ۲۰۱۹ رتبه 
فولاد خوزستان ۸۸ و ذوب  آهن اصفهان نیز ۱۲۱ بوده 
است(. شایان ذکر است بسیاری از فولادسازان بزرگ 
در جهان به دلیل شرایط به وجود آمده ناشی از کرونا و 
بحران  های ناشی از آن تولید محصولات آنها با کاهش 
همراه شــده است و نمی توان این امر را به عنوان یک 

اشکال برای فولادسازان بزرگ کشورمان تلقی کرد.
 تلاش برای تولید پایدار 

در فولادمبارکه                                                    
اکنون نکته مهم اینجاســت که شرکت فولادمبارکه 
در ســال ۲۰۲۰ میــلادی )۱۱ دی ماه ۹۸- ۱۲ دی 
ماه ۹۹( با مشــکلات و چالش  های فراوانی همراه بود. 
تامین مواداولیه و خوراک برای واحدهای فولادسازی 
از یکسو، برهم خوردن نظم بازار داخلی از سوی دیگر 
به منظور تامین نیاز به مواداولیه، مشــکلات ناشی از 
کمبود منابع انرژی )قطع شدن گاز و ...( همگی سبب 
شد تا سالی سخت را پشت سرگذاشته و در کنار این 
موارد با ویروس کرونا نیز دســت وپنجه نرم کرده و به 

مسئولیت های اجتماعی خود نیز در این راستا عمل 
کند.در این میان بارها مشــاهده شد که برخی سعی 
به برهم زدن شــرایط پایدار بــه وجود آمده در تولید 
شرکت فولادمبارکه را داشتند؛ ایجاد فضای سیاسی 
و شایعه  پراکنی در راســتای تخریب فضای کار برای 
این مجموعه در داخل کشور، همچنین سعی بر نشان 
دادن کم  کاری در راستای تحقق شعار سال که همواره 
در راستای جهش تولید بوده و جریان  سازی خبری و 
... در کنار تمام موارد یاد شده؛ تحریم  های بین  المللی 
نیز باعث نشد تا این شرکت دست روی دست گذاشته 
و امید برای ادامه روند تولید با ارزش خود را از دســت 

بدهد.
سخن آخر...

تلاش بــرای حفظ جایــگاه فولادمبارکــه در میان 
تولیدکنندگان بزرگ منطقه و جهان ســبب شد تا 
این شــرکت ســال ۲۰۲۰ میلادی را نیز با شکوه به 
پایان برســاند و با دستانی پر به استقبال سال ۲۰۲۱ 
میــلادی برود. کمااینکه می بینیم طی ۶ ماهی که از 
سال ۲۰۲۱ میلادی می  گذرد؛ این شرکت کماکان در 
صدر تولیدکنندگان محصولات فولادی در کشــور و 
منطقه قرار داشته و توانسته است با تولید محصولات 
جدید و با کیفیت و استانداردهای جهانی بیش از پیش 

در راستای تحقق شعار سال گام بردارد.

تلاش بی  ثمر برخی جریان های داخلی برای 
کم فروغ نشان دادن فولادمبارکه در امر تولید
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مهندس غفارپور مدیر طراحی و مهندسی فولاد مبارکه:

مدیر طراحی و مهندسی فولادمبارکه با اشاره 
به طراحی و اجرای حــدود یک  هزار پروژه از 
ســال 95 تاکنون گفت: باید توجه داشت که 
فولادمبارکه هیچگاه روند توســعه ای خود را 

متوقف نمی کند.
به گــزارش روابط  عمومــی شــرکت فولادمبارکه؛ 
مهندس علیرضا غفارپور مدیر طراحی و مهندسی این 
شرکت با بیان اینکه تمامی پروژه های سرمایه گذاری 
فولادمبارکه )توسعه وبهینه سازی( در واحد طراحی و 
مهندسی تعریف می شوند، اظهار داشت: در این واحد 
ســالانه یک سبد پروژه تعریف و در کنار آن خدماتی 
از جنس طراحی برای نواحی مختلف ارائه می شــود. 
به  علاوه واحدهای خدمات فنی وقراردادی، جانمایی 
و مرکز اســناد نیز در کنار ایــن بخش حضور دارند و 
از عوامل مهم پیشبرد طرح های مهندسی محسوب 

می شوند.
وی در ادامــه افزود: جنس خدمات واحد مهندســی 
کارخانــه از جنس »توســعه«، »بهینه ســازی« و 
»پشتیبانی« است؛ این مسأله از ابتدا نیز در قالب نظام 

ایلوا برای فولادمبارکه پیش بینی شده است.
مدیر طراحی و مهندسی فولادمبارکه تصریح کرد: در 
تعریف و انجام مطالعات یک پروژه؛، آیتم های مختلفی 
مانند مصرف انرژی، مباحث زیست محیطی، جنبه های 
مالی واقتصادی و مباحــث مرتبط با ظرفیت تولید و 
کاهش تعمیرات لحاظ می شــود؛ هرچند که کاربرد 
یا هدف پروژه ها متفاوت باشــد. برای مثال آیتم های 
مذکور ممکن اســت در پروژه های اجرایی توسعه یا 
محیط  زیست یا موضوعات مرتبط با مسئولیت های 

اجتماعی با رویکردهای مختلفی لحاظ شود.
مهندس غفارپور گفت: به  طور متوسط سالانه حدود 
۱۵۰ تا ۲۰۰ پروژه اولویت دار از حدود ۷۰۰ پیشنهاد 
موجود به واحد مهندســی کارخانه وارد می شود. در 
همه پروژه های اولویت دار ســعی بر به اتمام رساندن 
پروژه در مدت زمان یک  سال اســت، اما گاه به  دلیل 
برخی مسائل اتمام فرآیند پروژه بیش از یک  سال طول 
خواهد کشید. با این حال باید توجه داشت که حداقل 
در ۷۰ درصد موارد این پیشرفت در یک  سال ابتدایی 

آغاز پروژه قابل دستیابی است.
وی ادامــه داد: در بازه زمانی ۵ ســال اخیر از ۱۲۵۰ 
پروژه ای که به این بخش وارد شــده اســت؛  نزدیک 
بــه یک هزار مورد انجام شــده و حــدود ۲۵۰ مورد 

نیز در دست اقدام اســت. باید توجه داشت که شاید 
بســیاری از پروژه های اجرا شده در این بخش به نظر 
توســعه ای نباشد، اما دقیقا یا از جنس توسعه و یا در 
راستای توسعه است. همچنین بسیاری از بهبودها و 
پروژه هایی که در این بخش تعریف می شود، به  نوعی 
پشتیبان تولید است؛ بنابراین فعالیت این واحد دقیقا 
در راستای پشــتیبانی و حمایت از تولید است.مدیر 
طراحی و مهندسی فولادمبارکه تصریح کرد: در سال 
جدید پروژه های متفاوتی در نواحی مختلف با هدف  
توسعه تعریف شده اســت. برای مثال در پروژۀ نورد 
گرم ۲ بسیاری از پروژه های پشتیبان و جنبی در این 
واحد تعریف و اجرا می شود. آزمایشگاه تست محصول 
و تجهیزات مربوطه، تأمین انــرژی )آب، برق و گاز(، 
تجهیزات و شبکه مخابرات و داده و همچنین جاده های 
دسترسی و مسیر ریلی برای ورود و خروج محصولات 
نهایی این بخش از جمله پروژه های حائزاهمیت این 
حوزه اســت که در حال انجــام مطالعات اجرایی آن 
هستیم. همچنین پروژه های دیگری در سایر نواحی 
تولیدی وپشتیبانی و ستاد در این مجموعه تعریف شده 
و در دست طراحی است.مهندس غفارپور اظهار کرد: 
از بین تقریبا ۲۰۰ پروژه موجود برای اجرا در هر سال؛ 
تقریبا ۳۰ تا ۴۰ پروژه از جنس توسعه کلان است، اما 
از نظر مالی همین تعــداد پروژه بیش از نیمی از کل 
بودجه سرمایه گذاری سالیانه شرکت را برای طرح های 
توسعه به خود اختصاص می دهد. سایر پروژه ها نیز از 
جنس بهینه سازی و در راستای بهبود یا پشتیبانی از 

شرایط موجود شــرکت است. ما به همراه متقاضیان 
پروژه هایی را در سطح شرکت تعریف می کنیم که یا 
به پشتیبانی و رفع موانع تولید مربوط می شود و یا با 
توسعه های خطوط تولید متناسب با شرایط داخلی و 
بازار در ارتباط است. این واحد همچنین بر اساس نیاز 
با مدیریت اجرای پروژه ها در زمینه اصلاحات احتمالی 

و یا تغییرات طرح ها همکاری نزدیکی دارد.
مدیر طراحی و مهندســی فولادمبارکه با اشــاره به 
اهمیت اجرای پروژه های توســعه ای و بهینه ســازی 
در این شــرکت اظهار کرد: انجام توسعه و هزینه در 
این مســیر از نشــانه های پویایی و بلوغ یک شرکت 
اســت. پیش بینی بودجه پروژه های ســرمایه گذاری 
فولادمبارکه در سالجاری در واحد مهندسی کارخانه 
۳۵۰۰ میلیارد تومان است؛ در حالی  که همین مبلغ 
در ســال گذشــته برابر با ۱۸۰۰ میلیارد تومان بوده 
اســت. ضمن آنکه باید توجه داشت که فولادمبارکه 

هیچگاه روند توسعه ای خود را متوقف نمی کند.
مهنــدس غفارپور در پایــان از تمامی مجموعه های 
همکار در طراحــی پروژه ها به  ویژه کارشناســان و 
مشــاوران امر طراحی در این بخش به  عنوان دو رکن 

اصلی در تعریف و طراحی پروژه ها تشکر کرد.

 
 
  

 روند توسعه ای فولادمبارکه 
هیچگاه متوقف نخواهد شد

43

14
00

اد 
رد

- خ
  6

1  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا



44

14
00

اد 
رد

- خ
  6

1  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

 دکتر نادری مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات تاکید کرد: 

 دو رویکرد مهم »ومعادن«
 تنوع در محصول، توازن در تولید

 وضعیت زنجیره فولاد کشور را در 
راستای تحقق چشم انداز 1404 چگونه 

می بینید؟
برای تحقق برنامه افق ۱۴۰۴ ظرفیت سازی 
لازم در بخــش فرآوری کنســانتره و تولید 
گندلــه آهن بالاتر از میــزان موردنیاز انجام 
شده اســت؛ به طوری که در موازنه زنجیره 
فولاد در ســال ۹۹ بر اساس ظرفیت اسمی 

مازاد کنســانتره سنگ  آهن حدود ۸ میلیون 
تن و مازاد گندله حدود ۱۲ میلیون اســت. 
در این بخــش اقدامات خوبی انجام شــده، 
اما برای حصول تــوازن در زنجیره در بخش 
آهن  اســفنجی لازم اســت که در تکمیل و 
عملیات اجــرای طرح های در دســت اجرا 
سرعت عمل بیشتری اعمال شود.در خصوص 
شــمش فولادی؛ ظرفیت ســازی لازم برای 

تحقق هدف تولید ۵۵ میلیون  تن فولاد خام 
محقق شده که با توجه  به نیاز داخلی در این 
بخش؛ امکان صادرات نیز پیش بینی شــده 
اســت.در بخش مقاطع طولی نظیر میلگرد، 
تیرآهن، نبشــی و ناودانی ظرفیتی که ایجاد 
شده؛ بسیار بالاتر از مقدار هدف   گذاری شده 
اســت که بیانگر اشــباع بودن این حلقه از 
زنجیره تولید اســت.نکته بسیار حائز اهمیت 

شرکت سرمایه  گذاری توســعه معادن وفلزات یکی از پنج شرکت بزرگ سرمایه  گذاری در ایران است که سرمایه  گذاری در بخش  های 
اســتخراج کانی های فلزی و فلزات اساسی معادل 90 درصد ترکیب دارایی های شرکت را در سال گذشته تشکیل می دهد. این شرکت 
از سهامداران عمده مجموعه  های بزرگ معدنی و فولادی ایران از قبیل شرکت  های معدنی وصنعتی گل گهر، معدنی وصنعتی چادرملو، 
سنگ آهن گهرزمین، شرکت ملی مس، معدنی وصنعتی صبانور، مجتمع فولاد خراسان و آهن وفولاد ارفع است. طی روزهای اخیر استقرار 
مدیریت جدید در این شرکت؛ آغاز تدوین استراتژی جامع برای هلدینگ و به ویژه نگاه مشارکت  جویانه در حوزه برنامه  ریزی استراتژیک 
این مجموعه بزرگ با شرکت  هایی همچون گروه سرمایه گذاری امید، سرمایه گذاری غدیر، ذوب آهن اصفهان و ... می  تواند به منزله نقطه 
عطفی در فعالیت ها و ورود به فصل دیگری از توسعه این شرکت قلمداد شود. در ادامه مصاحبه ما را با دکتر امیرحسین نادری مدیرعامل 
جدید این مجموعه درباره وضعیت تولید در زنجیره فولاد کشــور و همچنین طرح های توسعه شرکت  های گروه »ومعادن« می  خوانید:
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اینکه برای تحقق چشم  انداز ۱۴۰۴؛ ما سالانه 
به ۱۶۲ میلیون تن سنگ  آهن نیاز داریم؛ در 
حالی که ظرفیت تولید کشــور ۱۴۰ میلیون 
تن در ســال است. با این حســاب هر ساله 
به میزان ۲۲ میلیون تن کمبود ســنگ آهن 
داریم؛ بنابراین گلــوگاه اصلی زنجیره فولاد 
کشور تأمین ســنگ آهن و سرمایه گذاری در 

بخش اکتشاف است.
 وضعیت هلدینگ ســرمایه  گذاری 
زنجیره  این  در  معادن وفلزات  توسعه 
چگونه اســت و در چه موقعیتی قرار 

دارد؟
در حــال حاضــر عمده ســرمایه  گذاری این 
شرکت در زنجیره سنگ آهن و فولاد متمرکز 
اســت؛ بیشترین ســهم بازار شــرکت  های 
زیرمجموعه »ومعادن« در تولید کنسانتره و 
گندله است؛ بنابراین قصد داریم با همکاری 
و هماهنگی شرکای اســتراتژیک خود نظیر 
گروه ســرمایه  گذاری امید و ســرمایه  گذاری 
غدیــر برنامه  ای متمرکز برای ایجاد توازن در 
زنجیره تولید را به طــور جدی دنبال کنیم. 
همچنین بر اســاس اســتراتژی  های جاری 
برای ایجاد تنوع بیشتر در سبد محصولات و 
ورود به عرصه تولید فلزات استراتژیک آینده 

خواهیم کوشید. 
 اخیــراً تفاهمنامــه  ای بــا گروه 
ســرمایه  گذاری امید امضاء کرده  اید؛ 
توضیح  تفاهمنامه  این  مورد  در  لطفا 

دهید؟
شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن وفلزات و 
گروه سرمایه گذاری امید؛ دو هلدینگ بزرگ 
معدنی در سطح کشور هستند که سهام عمده 
شــرکت های بزرگ معدنی وصنعتی گل گهر، 
چادرملــو و گهرزمین به ایــن دو هلدینگ 
تعلق دارد. امضاء این تفاهمنامه کمک خواهد 
کرد که در راهبری شــرکت های زیرمجموعه 
هماهنگی و مشارکت بیشتری داشته باشیم. 
قطعا این هماهنگی و سیاستگزاری مشترک 
هم  افزایی و بهره  وری بیشــتر این شــرکت ها 
را هــم در مدیریــت کلان شــرکت  ها و هم 
در تعاملــی که با یکدیگر می  توانند داشــته 
باشــند؛ افزایــش خواهــد داد. اهمیت این 
مشارکت استراتژیک زمانی روشن تر می شود 
که در نظر بگیریم ســهم »ومعادن« و گروه 
امیــد مجموعاً در زنجیره فولاد کشــور بالغ 
بر ۶۵ درصد از تولید کنســانتره، حدود ۴۰ 
درصــد از تولید گندلــه، ۲۴ درصد از تولید 
آهن اســفنجی، ۱۲ درصــد از فولاد خام و ۵ 
درصــد از تولید محصولات فولادی اســت.
تدوین سند برنامه  ریزی توسعه مشترک این 
دو هلدینگ بــزرگ صنعتی ومعدنی بهانه ای 
است تا دو شرکت نهایت همکاری و همفکری 
را با یکدیگر داشــته باشند. اعتقاد داریم این 

همکاری در درجه اول منافع سهامداران هر دو 
مجموعه و در نگاه کلان توسعه بیشتر صنعت 
کشــور را در حوزه معدن و صنایع معدنی به 

دنبال خواهد داشت. 
 اجرای طرح  های توسعه شرکت های 
بر تولید در زنجیره  گروه چه تاثیری 
فولاد خواهد گذاشــت؟ کمی در این 

خصوص توضیح دهید.
در حال حاضر مجموع ظرفیت تولید کنسانتره 
و گندله در منطقــه گل  گهر به ترتیب ۲۶,۹ 
و ۱۹,۵ میلیــون تن اســت؛ در صورتی که 
طرح  های توســعه گهرزمین بــه مرحله اجرا 
برســد؛ این میزان بــه ۲۸,۴ و ۲۲ میلیون 
تن می  رســد. ما برای تحقق این میزان تولید 
کنســانتره به ۴۵ میلیون تن سنگ  آهن نیاز 
داریم که با توجه به برنامه اســتخراج منطقه 
امکان تولید این میزان سنگ  آهن تا ۱۵ سال 
آینده وجود دارد. با توجه به کمبود سنگ  آهن 
بــرای تأمین خــوراک پایدار کنســانتره و 

گندله  ســازی در منطقه گل  گهر و همچنین 
نیاز به تأمین بخشی از نیاز کنسانتره کشور؛ 
احداث واحد جدید کنسانتره و گندله   سازی با 
چالش های جدی رو به  رو خواهد بود.در حال 
حاضر مجموع ظرفیت واحدهای احیاء موجود 
در منطقه گل گهر ۷,۲ میلیون تن است که در 
صورت تحقق طرح های توسعه به میزان ۱۲,۴ 
میلیون تن خواهد رســید.همچنین مجموع 
ظرفیت واحدهــای احیاء در منطقه چادرملو 
۵,۱ میلیون تن است که با توجه به کمبود ۴ 
میلیون تنی گندله برای رسیدن به این میزان 
تولید آهن اســفنجی؛ احداث واحد ۴ میلیون 
تنی گندله سازی توجیه  پذیر به نظر می  رسد.

در منطقه گل  گهر مجموع ظرفیت واحدهای 
فولادی و تولید محصول نهایی به ترتیب ۵,۵ 
و ۶,۳ میلیون تن است که با اجرای طرح  های 
توســعه این مقدار به ۵,۸ و ۶,۶ میلیون تن 
خواهد رسید. همانطوری که قبلا اشاره شد؛ 
ظرفیت بــرای تولید محصول نهایی بســیار 
بیشــتر از هدف  گذاری است.شرکت چادرملو 
چندین طرح توســعه در دست اجرا دارد که 
با اجرای این طرح ها ظرفیت تولید کنسانتره، 
گندله و آهن اســفنجی بــه ترتیب به ۱۱,۴، 

۱۲,۵ و ۷,۸ میلیون تن ارتقاء می  یابد. سرمایه 
موردنیاز برای اجرای این طرح  ها چیزی حدود 
۱ میلیارد یورو اســت.با فــرض تولید ۱۱,۴ 
میلیون تن کنســانتره در سال و با احتساب 
ذخایر D۱۹؛ شرکت حدود ۸ سال سنگ  آهن 
موردنیاز را در اختیار دارد و برنامه  ریزی شده 
است که این شــرکت با توسعه اکتشافات و 
استفاده از منابع دیگر مواداولیه خود را برای 

سال های آتی تامین کند.
 شما چه راهکارهایی برای برون  رفت 
فولاد  زنجیره  فعلــی  چالش  های  از 
را  اقداماتی  چه  و  می    دهید  پیشنهاد 

انجام داده  اید؟
چالــش اصلی زنجیره فــولاد در حال حاضر 
تامین مواداولیه است. سرمایه  گذاری و توجه 
ویژه به بخش اکتشاف برای تامین مواداولیه 
مناســب وکافی و اســتفاده از دانش وفناوری 
مدرن می تواند تا حــدود زیادی نگرانی هایی 
که در این حــوزه وجود دارد را  برطرف کند. 
در ایــن خصوص برنامه های مهمی در زمینه 
اکتشــاف داریم که در زمان مناســب اعلام 
خواهــد شــد.مورد دیگری که لازم اســت 
مورد توجــه ویژه قرار گیرد؛ مســأله تأمین 
زیرســاخت  های مناســب بخش حمل ونقل 
است. توسعه حمل ونقل ریلی و دریایی امکان 
دسترسی آسان و به صرفه به بازارهای داخلی 
و خارجی را فراهم و امر مبادله در سطوح ملی 
و بین المللی را تسهیل می کند. از سوی دیگر 
از جایگاه ویژه ای در سیاســت های اقتصادی 
کشــور برخوردار اســت و شاخص مهمی در 
ارزیابی سطح توسعه اقتصادی کشورها تلقی 
می شود. در این زمینه هم سرمایه  گذاری  های 
مهمی در قالب یکی از شرکت  های زیرمجموعه 
به نام شــرکت مدیریــت بین  المللی همراه 
)جاده، ریل، دریا( شــده و اقدامات زیربنایی 
مهمی را دنبال می  کنیم.بســیار امیدواریم با 
اســتقرار دولت جدید همراهی  های بیشتری 
برای پشــتیبانی از صنعت کشور و رفع موانع 
تولید در حوزه معدن و صنایع  معدنی صورت 

گیرد. اقداماتی همچون: 
۱( عــدم اعمــال محدودیت در صــادرات 
محصــولات در میان مدت و امکان اســتفاده 
مســتقیم و بــدون واســطه از درآمدهــای 
صادراتی بــرای تامین مالی واردات مواداولیه 

و تجهیزات صنعتی.
۲( اصــلاح قوانین مالیاتــی، افزایش مالیات 
بر تقسیم ســود و کاهش مالیات بر افزایش 

سرمایه و درآمد شرکت ها.
۳( عدم دخالــت دولت در تنظیم قیمت ها و 

پرهیز از قیمت گذاری دستوری.
۴( تامیــن مالی ارزی صنایــع غیرصادراتی 
متضرر از تحریم ها با ارائه تســهیلات ارزی با 

سود و کارمزد پایین.
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   چــرا شــرکت پروژ ه محور را 
انتخاب کردید؟

از میــان ابزارهای مختلــف تامین مالی 
پروژه هــا؛ روش تامیــن از طریق جذب 
مشارکت عموم مردم بهترین مسیر است؛ 

چراکــه تامین منابع بــرای پروژه ها باید 
بلندمدت باشد. همچنین لزوم بازپرداخت 
ســریع در تامین مالی از طریق بانک ها و 
استفاده از ســایر ابزارهای مالی در بازار 
سرمایه )به دلیل پرداخت سود و کارمزد 

در مقاطــع ســه ماهه یا …( بــا نوع نیاز 
بلندمدت پروژه ها منافات دارد. از سویی 
دیگر شــرکت پروژه  محور راهی مطمئن 
برای تزریق مستقیم سرمایه های مردم به 

چرخه تولید است.

ثبت اولین شرکت پروژه  محور بازار سرمایه در حوزه معدن و صنایع معدنی؛

تلاش بزرگان بورس در شکل گیری 
مجموعه ای متفاوت به ثمر نشست

شــرکت تجلی توســعه معادن وفلزات پس از طی مراحل متعدد بابت پذیرش در تابلو دوم بورس و انجام شروط هیأت پذیرش مؤفق 
به ثبت شرکت نزد سازمان بورس واوراق بهادار تحت شــماره 11851 مورخ 1400/3/29 با عنوان اولین ناشر بورسی با محوریت پروژه 
شد.شرکت تجلی توســعه معادن وفلزات اوایل اردیبهشت سال 99 توسط شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و   فلزات با هدف ایجاد 
شرکت پروژه  محور سهامی عام به منظور تامین مالی پروژه های حوزه معدن وصنعت )از طریق شرکت های گروه و بازار سرمایه( ایجاد 
و از تیر ماه ســال 99 فعالیت رسمی خود را آغاز کرد.بر اساس شیوه نامه های جاری و معمول سازمان بورس امکان ورود سریع شرکت 
به بازار ســرمایه وجود نداشت، اما با حمایت و همراهی هایی که از سوی مسئولان سازمان بورس، ایمیدرو، وزارت صمت و مدیرعامل 
هلدینگ توسعه معادن وفلزات صورت گرفت؛ این مهم به سرانجام رسید و اجرایی شد.به گفته مرتضی علی اکبری مدیرعامل شرکت 
تجلی؛ تیم مدیریتی با سابقه در حوزه صنعت و بازار سرمایه، حضور سهامداران بزرگ و معتبر و وجود پروژه های پربازده و مناسب برای 
ســرمایه گذاری از مزیت های شرکت تجلی توسعه معادن وفلزات است. وی چشم انداز تجلی را برای ماندگاری شرکت تجلی به عنوان 

بزرگترین و برترین شرکت پروژه محور تخصصی می داند. با علی اکبری گفت وگویی داشتیم که در ادامه می آید: 
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  مزایای شرکت های پروژه  محور 
چیست؟

سرمایه گذاری مستقیم تمام آحاد مردم 
در پروژه هــای منتخب، امــکان جذب 
ســپرده خرد و هدایت آنها به پروژه های 
عظیم، تسهیل در تامین مالی پروژه های 
میان مدت و بلندمــدت، کم هزینه ترین 
روش تامیــن مالــی پروژه های منتخب، 
ســریع ترین روش تامین مالی پروژه ها و 
توسعه ابزارهای نوین کنترل کمی وکیفی 
و سرعت بخشــی در تکمیــل پروژه ها از 
مزایای شرکت های پروژه  محور محسوب 

می شوند.
شــرکت های  تفاوت هــای   
ســایر  با  تجلی  مانند  پروژه محور 
چه  در  را  بورســی  شــرکت های 

می بینید؟
اولویــت اول شــرکت های پروژه  محــور 
افزایش درصد پیشرفت پروژه هاست. این 
شــرکت ها به دلیل اهمیت اجرا، کنترل 
و افزایش درصد پیشــرفت کار پروژه ها؛ 
در ســاختار سازمانی خود واحد مدیریت 
کنتــرل پــروژه را ایجاد کــرده که این 
معاونــت از واحدهای با اهمیت و کلیدی 
شرکت پروژه محور محســوب می شود. 
در این نوع شــرکت ها عملکرد مدیریت 
در گرو پیشــرفت فیزیکی پروژه هاست 
کــه با افزایش پیشــرفت پروژه ها؛ اصولا 
قیمت سهام آن در بورس افزایش خواهد 
یافت.به عبارت دیگر ســود یــا بازدهی 
 Capital Gain در این شــرکت ها از طریق
حاصل خواهد شد. از سویی به محض به 
بهره برداری رسیدن اولین پروژه؛ معاونت 
جدیدی به نــام کنترل و بهره وری تولید 
شــکل گرفته و ستاد موقت پروژه منحل 
و به پروژه های جدید منتقل شــده است. 
این شرکت ها در ابتدا به جای سبد سهام؛ 
ســبد پروژه ها را مدیریت می کنند و به 
مرور زمان با بهره برداری از پروژه ها نسبت 
به هــر دو مورد فعال شــده اند. یادآوری 

می کنــم واحد مدیریــت پروژه ها دراین 
شرکت ها همیشــگی و دائمی است و با 
اتمام هر پــروژه؛ پروژه های دیگری فعال 

خواهد شد.
  لطفا اســتراتژی های تجلی را 

معرفی کنید؟
حضور مؤثر در شناســایی و بهره برداری 
از معادن و محدوده های اکتشاف جدید، 
تســریع، بهینه ســازی، توسعه و تکمیل 
واحدهای زنجیره معدن، توسعه فرهنگ 
ســرمایه گذاری در پروژه ها، گســترش 
ســرمایه گذاری و جــذب ســپرده های 
بهینه ســازی  و  خــردوکلان، توســعه 
فرآیندهای نظارت و کنترل کمی وکیفی، 
اجرای پروژه های منتخــب در کمترین 
زمان، تســریع در جذب منابع موردنیاز 
برای اجرای پروژه هــای منتخب، تامین 
مالی پروژه های منتخب با کمترین هزینه 
مالی و به کارگیری و توســعه روش های 
نوین تامین مالی از تمامی بازارهای پولی 
و سرمایه ای را باید از دیگر استراتژی های 

شرکت دانست.
  شرکت چه اقداماتی برای آینده 

در برنامه دارد؟
تصمیم گیــری نهایی در پروژه ســاخت 
اســکله بندرعباس به صــورت اجاره به 
شــرط تملیک ۳۰ ســاله بابت اســکله 
تخصصی موادمعدنی و فولادی طی ســه 
فاز کــه در مجموع ظرفیت پشــتیبانی 
حمل ونقل ۶۰ میلیون تن موادمعدنی را 
دارا خواهد بود. پروژه مذکور در شــرکت 
مدیریــت بین المللی همــراه جاده، ریل 
و دریا تعریف شــده اســت و از این بابت 
قــراردادی با ســازمان بنادرودریانوردی 
منعقد و زمینی به مســاحت ۶۷ هکتار 
کنــار دریــا تحویــل شــرکت مذکور 
شــده اســت. عملیات محصور کردن و 
فنس کشی آن خاتمه یافته است و برنامه 
عملیاتی در ســال ۱۴۰۰ در دستور کار 
خواهد بود.همچنین تصمیم گیری نهایی 

در ایجاد ســامانه حمل ونقل ریلی معظم 
در سطح ایران و کشورهای همسایه برای 
ترانسفر موادمعدنی وفلزی،  و  جابه جایی 
بررســی فرصت های ســرمایه گذاری با 
اولویت نخست در زنجیره معدن تا فولاد 
و در اولویت دوم سایر موادمعدنی وفلزی، 
بررســی فرصت های ســرمایه گذاری در 
معادن کشــور و شــرکت در مزایده های 
عمومی در معادنی که گواهی کشــف و 
مجوز برداشــت دارند نیــز از برنامه های 
دیگــر ایــن شــرکت اســت. بررســی 
ســرمایه گذاری و مشارکت در واحدهای 
جدید صنعتی از جملــه تولید ورق های 
سیلیکونی، ســرمایه گذاری و سهامداری 
در شرکت بازرگانی معدن و ایجاد سامانه 
مرجع و تخصصی معــدن و موادمعدنی 
www.kanima.ir، درج نماد شــرکت تجلی 

در تابلوی دوم فرابــورس و عقد قرارداد 
بازارگردانی ســهام نیــز در برنامه های 

شرکت برای سال آتی قرار دارد.
  در حــوزه ســرمایه گذاری ها 
انجام شــده  اقداماتی  تاکنون چه 

است؟
در ایــن حوزه آورده غیرنقدی شــرکت 
سرمایه گذاری توســعه معادن وفلزات به 
عنوان ســهامدار اصلی و بالفعل در قالب 
۵ پروژه انجام شــده اســت و آورده های 
غیرنقدی به اســتناد گزارش هیات سه  
نفره کانون کارشناســی ارزیابی و بالغ بر 
۱۴۲۴ میلیارد تومان اســت. همچنین 
آورده نقــدی شــرکت ســرمایه گذاری 
توســعه معادن وفلزات صورت پرداخت 
نقدی ۴۷ میلیارد تومان اســت. شرکت 
صنعتی ومعدنــی چادرملو نیز مبلغ ۴۲۹ 
میلیارد تومان آورده غیرنقدی داشــته و 
تعهدنامه واریز نقدی معادل ۶۲۵ میلیارد 
تومان را دارد. شــرکت صنعتی ومعدنی 
گل گهــر نیز مبلغ ۳۱۵ میلیارد تومان به 
صورت نقد واریــز کرده و تعهدنامه واریز 
نقدی معادل ۷۳۹ میلیارد تومان را دارد.
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اختصاص یک درصد تولید ماهانه 
ایرا ن خودرو به خودروهای سفارشی

از  ایران خودرو  صنعتی  گروه  مدیرعامل 
برنامه این شــرکت برای سفارشی سازی 
محصول در خط تولیــد و قبل از تحویل 
به مشتریان خبر داد و گفت: طبق برنامه 
یک درصد تولید ماهانه را به مشتریانی 
که مایل به دریافت خودروی آپشــنال 

هستند؛ اختصاص خواهیم داد.
مهندس فرشاد مقیمی در مراسم افتتاح مرکز 
تخصصی تیونینگ، دیتیلینگ و سفارشی سازی 
خودرو که با حضور رئیــس هیات عامل ایدرو 
برگزار شــد،  گفت: آمار حوادث خودرویی در 
ســال ۹۹ و بررســی های کارشناسی صورت 
گرفته نشان می دهد که عامل ۸۸ درصد از ۵۰۰ 
حادثه بررسی شــده در سال گذشته؛ مراجعه 
دارندگان خــودرو به مراکز غیرمجاز و یا نصب 
آپشن  های غیراستاندارد بوده است.   وی افزود: 
ایران  خودرو با ایجاد و توســعه مراکز مجاز که 
خدمات استاندارد و منطبق با مهندسی خودرو 

ارائه می کنند؛ درصدد اســت تــا امکانات در 
دسترس و مناسبی را به مشتریان عرضه کرده و 
از مراجعه آنان به مراکز غیرمجاز ممانعت کند.  
مهندس مقیمی بــا بیان اینکه ایجاد تغییر در 
سیستم  های مختلف خودرو سبب از بین رفتن 
گارانتی خودرو می  شود،  تصریح کرد: خدماتی 
که شــرکت خودروهای سفارشی ایران خودرو 
ارائــه می کنــد؛ منطبق با حوزه هــای فنی و 
مهندسی خودرو اســت که هیچگونه آسیبی 
به آن وارد نمی کند. وی بهره  مندی از خدمات 
آپکو را عاملی برای کاهش تنش میان مشتریان 
با شبکه خدمات پس از فروش دانست و گفت: 
این مجموعه نیازهای مشتریان را مورد سنجش 
و ارزیابــی قرار می دهد و بــه این ترتیب دایره 
خدمات خود را روز به روز گســترده تر می کند.  
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو با تاکید بر 
رعایت کیفیت قطعات آپشن محصولات گفت: 
ظرفیت های مناسبی در شبکه نمایندگی های 

ایران خودرو در سطح کشور برای ارائه خدمات 
آپشنال وجود دارد که در این بخش نیز به دنبال 
توســعه و افزایش این خدمات در نمایندگی ها 

هستیم.  
مهندس مقیمی  فعالیت برای سفارشی سازی 
محصــولات تجــاری و ســنگین را از جمله 
برنامه های آپکو دانست و گفت: در این بخش 
نیز خدمات ویژه ای را به دارندگان محصولات 
ســنگین و نیمه سنگین ارائه خواهد شد.  وی 
خواســتار نظــارت بر کیفیــت اقلامی مانند 
اســباب بازی های تولیدی با اســتفاده از برند 
محصولات ایران خودرو شــد و گفت: با دعوت 
از بخــش خصوصی و ســرمایه گذار می توان 
تولیدات مشــترکی برای ایــن بخش در نظر 
گرفت که عــلاوه بر حفظ کیفیــت؛ از ورود 
آســیب به برند ایران خودرو جلوگیری کرد و 
تولید این اقلام می تواند از طریق شرکت آپکو 

دنبال شود.  

معصومه صالحی

مهندس مقیمی مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو عنوان کرد:
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 سفارشی  سازی خودرو نمونه  ای از
 احترام به حقوق مصرف  کنندگان

مهندس محســن صالحی نیا معاون وزیر 
صنعت، معدن و تجــارت و رئیس هیات عامل 
ایدرو نیز در این مراسم اهتمام به رضایت مندی 
مشــتریان را در صــدر اهداف ایــن صنعت و 
سفارشی  ســازی خودروها را نمونه  ای مناسب 
از حرکــت جدی در این مســیر توصیف کرد 
و افزود: یکی از نمونه های مناســب احترام به 
حقوق و سلیقه مصرف کنندگان؛ فرآیندهای 
مطمئن و ایمن سفارش  ســازی خودرو است.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه حفظ 
ایمنی، اســتانداردهای فنی واصولی، کیفیت 
و همچنین  خارج نشــدن خودرو از خدمات 
پس از فــروش و گارانتــی دغدغه های اصلی 
و مهــم در توجه به ســلیقه و نیاز مشــتریان 
سفارشی اســت؛ فرآیندهای سفارشی سازی و 
شخصی سازی خودرو بر اساس سلیقه مشتری 
به صورت استاندارد در شرکت آپکو  تابعه گروه  
ایران  خودرو در سطح مطلوب و مطمئنی انجام 
می  شــود.رئیس هیات   عامل ایدرو با اشاره به 
اینکه  صنعت خودروسازی در مسیر قابل قبولی 
رو به بهبود اســت، تصریح کرد: در دو ماه اول 
امســال ۱۴۰ هزار خودرو تولید شده است که 
حدود ۷۲ هزار دستگاه مربوط به ایران خودرو 
می شود.  وی همچنین با بیان اینکه در گذشته 
وابســتگی زیادی به خارج از کشور داشتیم و 
امروز وابســتگی ها کاهش پیدا کرده اســت، 
گفت: داخلی ســازی با رعایت کیفیت مطلوب 
و قابل رقابت باعث خرســندی اســت.رئیس 
هیات عامل ایدرو در مراســم افتتاح پروژه های 
شرکت خودروهای سفارشــی ایران خودرو با 
اشاره به تحرک و پویایی ایجاد شده در صنعت 
خودرو اظهار کرد: حرکت هایی نظیر بهسازی 
محصولات، برندســازی، توسعه قوای محرکه، 
کاهش مصرف سوخت، تولید گیربکس داخلی 
و بهینه سازی خدمات و محصولات که با اتکاء 
بر توانایی ها و تجربــه داخلی و بدون کمک و 
حمایت شــرکت های خارجی صورت پذیرفته 
قابل  توجه است.وی تصریح کرد: ایدرو به عنوان 
مرکز تنطیم گر و سیاســتگذار صنعت خودرو 
کشــور از ایده های توســعه ای این صنعت از 
جمله پیشنهادات ایران خودرو در مورد توسعه 

محصولات سفارشی پشتیبانی خواهد کرد.
 فروش ماهانه 3 میلیارد تومان

 قطعه آپشن خودرو از ابتدای سال
حسن جلینی مدیرعامل شرکت خودروهای 
سفارشی ایران خودرو )آپکو( نیز در این مراسم 
با اشاره به پیشرفت  های این شرکت در فروش 
قطعات آپشــن گفت: از فروردین ماه امســال 

تاکنــون موفق به فروش ماهانه ســه میلیارد 
تومان قطعات آپشن شــد ه ایم که در صورت 
حمایت و سرمایه گذاری می توانیم این رقم را 
تا ۳۰ میلیارد تومان در ماه افزایش دهیم.وی با 
بیان اینکه تلاش کردیم پروژه سفارشی  سازی 
را از خــط تولید آغــاز کنیــم و تاکنون نیز 
حدود ۴۰ دســتگاه خودرو را نانو ســرامیک 
کرده ایــم، عنوان کرد: ایجــاد مرکز تخصصی 
تیونینگ و دیتیلینــگ یکی از پروژه   های این 
شرکت اســت که از امروز به خدمات شرکت 
آپکو اضافه می  شــود.  وی با بیان اینکه پروژه 
دیگر این شــرکت که در همکاری با شــرکت 
دانش بنیانــی متشــکل از فارغ التحصیــلان 
دانشگاه صنعتی شریف صورت می گیرد، پروژه 
کلاچ هوشــمند ایمورتال است، افزود: در این 
پروژه ریموت بر روی ســر دنده نصب می شود 
و دارای امکاناتی نظیر اپلیکیشن تلفن همراه، 
قفل کودک، ضد ســرقت بودن، ریموت درب 
پارکینگ و تمامی استانداردهای مربوطه است 
و این کلاچ هوشمند دارای پنجاه ماه خدمات 
گارانتی اســت.مدیرعامل شرکت آپکو با بیان 
اینکه نوســازی خودروهای کارکرده از دیگر 
پروژه هایی اســت که در همکاری با شــرکت 
آذین خودرو انجام می شود، اظهار کرد: در این 
پروژه خودروهای قدیمی و فرســوده در عرض 
چند ساعت نوسازی می  شوند.جلینی همچنین 
ضمن اشاره به برپایی نمایشگاه دایمی شرکت 
آپکو؛ به برگزاری نمایشگاه بین المللی تزئین، 
آپشن و خدمات خودرو و برپایی غرفه آپکو در 

این نمایشگاه خبر داد.
 تشکیل کمیته راهبری

 مدیریت استعدادها در ایران خودرو
در همین راســتا کمیته راهبری استعدادیابی 
با هدف ایجاد بســتر و فرصت مناســب برای 
رشد و شکوفایی کارشناسان کلیدی، نیروهای 
تحصیلکرده جوان و نخبــه در گروه صنعتی 
ایران خودرو تشکیل می شود.مدیرعامل گروه 
صنعتی ایران  خودرو در جلسه هم  اندیشی طرح 
توسعه اســتعدادهای مدیریتی در سطح این 
گروه صنعتی گفت: نیروی  انسانی خلاق و پویا 
آهنگ رشدوتوســعه صنعتی کشور را شتاب 
می بخشد. وی مهمترین هدف تشکیل کمیته 
راهبری استعدادیابی را ایجاد پشتوانه عظیمی 
از سرمایه انسانی متخصص برای صنعت خودرو 

و صنایع وابسته دانست و افزود: در این کمیته 
از نظرات پیشکسوتان صنعت خودروی کشور 

و صاحبنظران نیز استفاده می شود.  
تاکید کــرد: محصول  مهندس مقیمــی 
ایران  خــودرو تنهــا خــودرو نیســت؛ بلکه 
ســرمایه های اجتماعی آن اســت که مسیر 
ورود به بازارهــای صادراتی را هموار می  کند.  
مدیرعامــل گــروه صنعتــی ایران  خــودرو 
خاطرنشان کرد: سرمایه انسانی ایران خودرو از 
نظر مهارت، خلاقیت و هوش در سطح بالایی 
قرار دارد.  وی بر نهادینه شــدن عرق و تعلق 
سازمانی در بین ســرمایه های انسانی شرکت 
تاکید کرد و گفت: نقش مدیران منابع انسانی 
در پیاده ســازی و عملیاتی کــردن ایده های 
جدید مدیریتی بســیار مهم است.  مهندس 
مقیمی با اشــاره به هنر مدیریت منابع انسانی 
و ایجــاد انگیزه و دمیدن روح خلاقیت در بین 
پرســنل برای رشدوشکوفایی آنان اظهار کرد: 
نخبه  کشی در هر ســطحی از سازمان ممنوع 
است.در ادامه این جلســه هم اندیشی محمد 
گلچین راد معاون توســعه منابع انسانی گروه 
صنعتی ایران خودرو و فرزانه اصلی  بیگی مدیر 
مطالعات و برنامه ریزی منابع انســانی گزارشی 
در زمینه رویکرد منتخب مدیریت استعداد در 

شرکت ایران خودرو ارائه کردند.
گلچین راد گفت: بعد از شناســایی تخصصی 
مشاغل در سالجاری زمینه ای برای مشارکت 
کارشناســان و تکنیســین ها برای شناسایی 
شــاغلان کلیدی فراهم می آید. در این طرح 
شناسایی مدیریت مطلوب استعدادها به عنوان 
یک ضرورت استراتژیک در ارتقاء تاب آوری و 
توسعه پایدار سازمان در نظر گرفته و شاغلان 
کلیدی در مشــاغل کلیدی پس از شناسایی 
مورد حمایت مادی ومعنوی گروه قرار خواهند 
گرفت و با توســعه آنها آینــده گروه صنعتی 
ایران خودرو به دست پرتوان آنها سپرده خواهد 
شد.  وی افزود: ریســک منابع انسانی یکی از 
پنج ریســک مهم در صنایع اســت و ریسک 
مدیریت استعداد در این میان از اهمیت زیادی 

برخوردار است.  
گلچین راد تاکید کرد: ایران خودرو با داشتن 
سرمایه های عظیم انسانی توانمند و گروه های 
شغلی و تخصص های متنوع کلیدی مستلزم 
راهبری و معماری سازمانی است.گفتنی است 
در جلسه هم اندیشــی طرح مدیریت وپرورش 
اســتعدادهای سازمانی شــرکت ایران خودرو 
مدیران عامل ایساکو، گسترش سرمایه گذاری، 
ایران خودرو خراسان و نیرومحرکه و همچنین 
جمعی از مدیران ارشد به صورت رو در رو یا بر 

خط حضور داشتند و به تبادل  نظر پرداختند.

49

14
00

اد 
رد

- خ
  6

1  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا



50

14
00

اد 
رد

- خ
  6

1  
اره

شم
  -

م 
نج

ل پ
سا

به موجب تفاهمنامه ای صورت گرفت؛

احیاء مسئولیت های اجتماعی اقتصادمقاومتی 
توسط وزیر صمت و مدیرعامل سایپا

واسطه ها در تامین قطعات محصولات سایپا حذف شدند
معصومه صالحی

احیاء مسئولیت های اجتماعی شرکت ها در 
چارچوب اقتصادمقاومتی با امضاء تفاهمنامه 
مشــترک از ســوی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا 
و مدیران ارشد اســتان اصفهان در شرکت 

سایپاسیتروئن آغاز شد.
بــر اســاس ایــن گــزارش؛ ایــن تفاهمنامه در 
راســتای تحقق اقتصادمقاومتی ابلاغی از ســوی 
مقام معظم رهبــری و پیاده ســازی اقتصاد مردمی 
درون زا اجــرا شــد.به موجب تفاهمنامــه احیاء 
مســئولیت های اجتماعــی اقتصادمقاومتی که به 
امضاء مهندس علیرضا رزم حســینی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت و مهندس ســیدجواد ســلیمانی 
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا رسید؛ دستیابی 
به توسعه متوازن منطقه ای برای استفاده حداکثری 
از ظرفیت هــا و پتانســیل های بخــش مردمی و 
غیردولتــی در دســتور کار قــرار گرفت.آیت  الله 
عباسعلی  ســلیمانی نماینده ولی فقیه و امام  جمعه  
کاشان، عباس رضایی استاندار اصفهان، سیدجواد 
ســاداتی نژاد نماینده مردم کاشان وآران وبیدگل در 
مجلس، روح الله دهقانی دادستان کاشان، علی اکبر 
مرتضایی فرماندار ویژه کاشــان و ناصر آقامحمدی 
مدیرعامل سایپاســیتروئن از دیگر امضاء کنندگان 
ایــن تفاهمنامه بودند.تحقق بخشــی بــه رویکرد 
دولت برای دســتیابی به عدالت اجتماعی و توسعه 
متوازن با توجه به شــرایط اقتصــادی، اجتماعی، 

فرهنگی و طبیعی منطقه در کنار تکیه بر قابلیت ها 
و توانمندی های بومی وطبیعی در راستای مردمی 
و درون زا کردن اقتصــاد منطقه و ارتقاء تاب آوری 
جامعه محلی از مهمتریــن اهداف این تفاهمنامه 
است.توانمندســازی روســتاییان با اســتفاده از 
ظرفیت های بومی، اولویت دادن به رفع محرومیت، 
حفظ عزت نفس و کرامت انسانی محرومان و رفع 
مشــکلات اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی محلات 
شــهر کاشــان از دیگر اهداف تفاهمنامــه احیاء 
مســئولیت های اجتماعی اقتصادمقاومتی اســت.
موضوع دیگر تعیین شــده در این تفاهمنامه جلب 
مشارکت های مردمی و توانمندسازی جوامع محلی 
به منظور معیشــت پایدار و جذب سرمایه گذاری 

داخلی وخارجی است.
 افتتاح و راه اندازی اولین بازارچه

 قطعات یدکی کشور توسط گروه سایپا
بر اســاس این گزارش اولین بازارچه قطعات یدکی 
محصولات ســایپا با هدف حذف واسطه ها و تامین 
قطعات موردنیاز مشــتریان در ساختمان تاریخی 
جیپ واقع در خیابان اکباتان تهران راه اندازی شد 
و قرار است این امکان در سایر شهرهای بزرگ نیز 
عملیاتی شود تا مشتریان گروه خودروسازی سایپا 

برای تامین قطعات مشکلی نداشته باشند.
مهنــدس ســیدجواد ســلیمانی مدیرعامل گروه 
خودروسازی سایپا در حاشیه مراسم افتتاح اولین 
بازارچه قطعات یدکی در کشــور گفت: حدود ۵۰ 

درصد از خودروهایی که در ســطح کشور در حال 
تردد هســتند؛ متعلق به گروه خودروسازی سایپا 
است؛ از این رو ضرورت داشت که شرکت سایپایدک 
در راستای ارائه خدمات مناسب به مشتریان سطح 

کیفی خدمات پس از فروش خود را ارتقاء دهد.
وی با بیان اینکه جدی ترین مشکل در ارائه خدمات 
پس از فروش تامین قطعه است، اظهارداشت: تا قبل 
از راه اندازی بازارچه قطعات یدکی؛ تامین قطعات از 
منابع مختلف انجام می شد، اما با افتتاح این بازارچه 
مشکل مذکور به پایان خواهد رسید و مجموعه های 
مختلف می توانند به صورت مستقیم و بدون واسطه 

قطعات موردنیاز خود را خریداری کنند.
 ارتقاء سطح خدمات پس از فروش

 و دسترسی مستقیم مشتریان به قطعات 
اصلی سایپایدک

مدیرعامل گروه خودروســازی ســایپا همچنین 
اظهارداشــت: هدف از ایجاد بازارچه قطعات یدکی 
محصولات ســایپا این بود که دسترسی مشتریان 
به قطعات اصلی به راحتی صورت گیرد.وی با بیان 
اینکــه با ایجاد بازارچه قطعات یدکی مشــتری ها 
می  تواننــد قطعات را مســتقیم و بدون واســطه 
خریــداری کنند، تصریح کــرد: از آنجا که در این 
بازارچــه قطعات از منابع اصلی تامین می شــود و 
کیفیت مناســبی دارد؛ این امر سبب خواهد شد تا 
میزان رضایت مردم از خودروهای مجموعه ســایپا 

افزایش پیدا کند.
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از ابتد  ای سال مالی تا پايان مورخ 1400/2/31شرح

 مقد  ارنام محصول
تعد  اد   تولید  

 مقد  ار
مبلغ فروش نرخ فروش )ریال(تعد  اد   فروش

)میلیون ریال(
 سهم از کل
 تعد  اد   تولید  

 سهم از کل
 تعد  اد   فروش

 سهم از کل
 مبلغ فروش

۰۱۳۶۳,۰۰۰,۰۰۰۳۶۳۰,۰۰۰۰,۰۰2۰,۰۰۱خانواده پرايد

۳,۶2۶۳,۳۵۰۷۹2,۹۶۰,۰۰۰2,۶۵۶,۴۱۶۷,۴۶۷۷,28۶۶,۴۴۷وانت ۱۵۱

۴2,۷۵۷۴۱,۳۰88۴۱,۷۳۰,۶82۳۴,۷۷۰,2۱۱88,۰۵۰8۹,8۳۹8۴,۳8۵خانواده تيبا

2,۱۷۷۹۵۷2,۳۶۵,۰۰۰,۰۰۰2,2۶۳,۳۰۵۴,۴8۳2,۰8۱۵,۴۹۳شاهين

S۳۰۰۰۱۹2۴,۰۰۰,۰۰۰۹2۴۰,۰۰۰۰,۰۰2۰,۰۰2آريو

cs۳۵ ۰۳۶2۴,۱۷۱,۹۵8,۵۶۴۱,۵۱۰,2۴۹۰,۰۰۰۰,۷8۷۳,۶۶۵چانگان

۰۱2,۶۱۶,۰۰۰,۰۰۰2,۶۱۶۰,۰۰۰۰,۰۰2۰,۰۰۶سراتو

۴8,۵۶۰۴۵,۹8۰۱2,۰۷۴,۶۴۹,2۴۶۴۱,2۰۴,۰8۴۱۰۰۱۰۰۱۰۰جمع

مهندس ســلیمانی با اشــاره به اینکه سایپا یدک 
قطعات عرضه شــده در بازارچــه را از منابع اصلی 
و معتبر تهیه خواهد کــرد، گفت: امیدوارم فرآیند 
ایجاد بازارچه قطعات یدکی که در خیابان اکباتان 
تهران راه اندازی شــد در سایر شهرهای بزرگ هم 
دنبال شــود تا همه به راحتی بــرای تامین قطعه 
اقدام کنند و مجبور نباشــند برای خرید قطعه به 
تهران بیایند.گفتنی اســت اولین بازارچه قطعات 
یدکی سایپایدک که به مناسبت سالروز آزادسازی 
خرمشهر راه اندازی شد؛ با هدف دسترسی آسان به 
قطعات اصلی و با قیمت مصوب در محل فروشگاه 
سایپایدک در خیابان اکباتان تهران است و فعالان 
بازار قطعــات یدکی می توانند بــا مراجعه به این 
بازارچــه قطعات موردنیاز خود را تهیه کنند. بدین 
جهت در فاز اول مغازه داران سطح شهر می توانند از 
بازارچه ایجاد شــده قطعات را خریداری کنند و در 
فاز بعدی قرار است این فرصت برای تمام مشتریان 
محصولات ســایپا فراهم شــود.گفتنی اســت در 
راه اندازی این بازارچه شرکت های ایندامین سایپا، 
رینگ سایپا، رادیاتور ایران، سایپا شیشه، فنرسازی 
زر گلپایگان، پلاسکوکار سایپا، صنایع لنت پارسیان 
پیشرو، بهران موتور گلپایگان، ایدکو پرس، زامیاد، 
طیف سایپا، سنان شیمی، سایپاپرس، سایپا آذین، 
سایپا شیشــه، سایپا پلوس و ســایپا آذربایجان با 

شرکت سایپایدک همکاری کرده اند.
کاهش 50 درصدي تعهدات گروه سایپا

در همین راســتا مجید باقری قائم مقام مدیرعامل 
گروه خودروســازی سایپا در امور فروش و خدمات 
پس از فروش نیز در حاشــیه مراســم قرعه کشی 
طرح فــروش فوق العاده ۵ محصول ســایپا گفت: 
بــا توجه به کاهــش ۵۰ درصدی تعهــدات گروه 
خودروســازی سایپا؛ عرضه مناسب خودرو در بازار 
و حذف واســطه ها از فرآیند عرضــه خودروهای 
مجموعه سایپا قرار شد از برنامه آینده پیش فروش 
محصولات برخــی از محدودیت های ثبت نام برای 

فروش تعدادی از محصولات سایپا حذف شود.
وی در ادامه افزود: با اســتمرار برگزاری طرح های 
فروش فوق العاده و پیش فروش خودرو؛ بازار فروش 
برخی از محصولات سایپا به آرامش و ثبات رسیده 
اســت.باقری ادامه داد: در راستای استمرار آرامش 

بازار و حذف رفتارهای سودجویانه؛ در پیش فروش 
آینده که به زودی بخشــنامه آن اعلام خواهد شد؛ 
برخی از محدودیت های ثبت نام کاهش پیدا خواهد 
کرد که از جمله آن می  توان به حذف الزام در رهن 
بودن یکســاله ســند خودروها و حذف ممنوعیت 
ثبت نام و صدور فاکتور نزد مجموعه های ســایپا و 
ایران خودرو طی ۴۸ ماهه گذشــته اشاره کرد.وی 
خاطرنشان کرد: با حذف برخی از محدودیت هایی 
که در گذشــته و با دســتور کمیته خودرو وزارت 
صمت به منظور کنترل التهابات کاذب بازار خودرو 
اعمال شــده بود؛ تعداد بیشــتری از مردم امکان 
ثبت نام و خرید خودرو از کارخانه را خواهند داشت 
و این امر کمک خواهد کــرد که قیمت خودرو در 
بازار به صورت هیجانی افزایش پیدا نکند.قائم مقام 
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا در امور فروش و 
خدمات پس از فروش درباره تعهدات سایپا و اینکه 
روند تحویل خودروها به مشــتریان چگونه است، 
اظهارداشت: گروه خودروسازی سایپا در اوایل سال 
۹۸ حدود ۵۲۰ هزار دستگاه خودرو تعهد داشت که 
با همت مدیریت ارشــد گروه، تلاش کارگران خط 
تولید، شبکه تامین و سایر بخش های مرتبط موفق 
شــدیم تولید خودرو را به  گونه ای ساماندهی کنیم 
که کل تعهدات ســایپا ۵۰ درصد کاهش یافته و به 

حدود ۲۶۰ هزار دستگاه خودرو برسد.
 حذف برخی از محدودیت های

 ثبت نام متقاضیان
وی  در ادامه افــزود: در این میان تأخیر در تحویل 
خودروها به مشتریان هم کاهش قابل توجهی داشته 
اســت و مجموعه سایپا در تلاش است تا تأخیر در 
تحویل خودروها را به حداقل برساند.باقری درباره 
اینکه فروش فوق العاده که برای آن زمان ۹۰ روزه در 
نظر گرفته شده است آیا با تأخیر به دست مشتریان 
می رسد یا خیر، گفت: بر اساس برنامه ریزی صورت 
گرفته تمام سعی ما بر این است که خودروها کمتر 

از سه ماه آینده تحویل منتخبین شود.
 تولید 48 هزار و 560 دستگاه 

انواع خودرو در سایپا
بر اســاس گزارش کدال؛ گروه خودروسازی سایپا 
طی ۲ ماهه ابتدایی ســالجاری در مجموع توانست   
۴۸ هزار و۵۶۰ دستگاه انواع خودرو تولید و میزان 

۴۵ هزار و ۹۸۰ دستگاه خودرو به فروش برساند.
بر اساس این گزارش در دوره ۲ ماهه مورد بررسی؛ 
گروه صنعتی ســایپا در مجموع تعــداد ۴۸ هزار و 
۵۶۰ دســتگاه انواع خودرو در گــروه وانت ۱۵۱، 
خانواده تیبا و شــاهین تولید کرده است.همچنین 
در دوره مذکور تعداد کل فروش انواع خودرو در این 
شــرکت به میزان ۴۵ هزار و  ۹۸۰ دستگاه خودرو 
گزارش شــده که درآمد حاصل از فروش این تعداد 
خودرو در شــرکت ســایپا طی مدت مورد بررسی 
 بیش از ۴۱ هزار و ۲۰۴ میلیارد ریال بوده اســت.

بر اســاس این گزارش گروه خودروســازی سایپا  
۳هزار و ۶۲۶ دســتگاه وانــت ۱۵۱ تولید و ۳هزار 
و ۳۵۰ دســتگاه فروخته است که درآمد حاصل از 
فروش این خودرو ۲ میلیارد و ۶۵۶ میلیون و ۴۱۶ 
هزار ریال و میانگین نرخ فروش آن  ۷۹۲ میلیارد و 

۹۶۰ میلیون ریال گزارش شده است.
به این ترتیب این خودرو توانســت در مدت مذکور 
۷ درصــد از کل تعداد تولید و ۷ درصد از کل تعداد 
فروش را به خود اختصاص دهد که از لحاظ ارزشی 
نیز ۶ درصد از کل درآمد حاصل از فروش شرکت را 
شامل می  شود.تیبا یکی دیگر از خودروهای تولیدی 
گروه صنعتی سایپاست که طی دوره مذکور تعداد 
تولیــد این نوع خودرو ۴۲ هزار و ۷۵۷ دســتگاه و 
تعــداد فروش آن حدود ۴۱ هزار و ۳۰۸ دســتگاه 
بوده که درآمد حاصل از فروش آن در دوره مذکور 
۳۴ هــزار و ۷۷۰ میلیارد و ۲۱۱ ریال بوده اســت. 
میانگین نرخ فروش خــودروی تیبا در دوره مورد 
بررســی حدود ۸۴۱ میلیــون و ۷۳۰ هزار و ۶۸۲ 
ریال بوده اســت.به این ترتیب این خودرو توانست 
در مــدت مذکور ۸۸ درصــد از کل تعداد تولید و 
۹۰ درصــد از کل تعداد فروش را به خود اختصاص 
دهد که از لحاظ ارزشی نیز ۸۴ درصد از کل درآمد 
حاصل از فروش شرکت را شامل می  شود.بر اساس 
گزارش گروه صنعتی سایپا در مدت ۲ ماهه ابتدایی 
ســال ۱۴۰۰ حدود ۲ هزار و ۱۷۷ دستگاه خودرو 
شــاهین تولید و ۹۵۷ دستگاه به فروش رسید که 
درآمــد حاصل از فروش این خــودرو در این مدت 
حــدود  ۲ هزار و ۲۶۳ میلیــارد و ۳۰۵ ریال بوده 
اســت. ضمن  آنکه میانگین نرخ فروش این خودرو 

حدود ۲ میلیارد و ۳۶۵ هزار میلیون ریال است.
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 مجمع  عمومی عادی سالیانه
 شرکت فولاد خوزستان برگزار شد

شرکت  سالیانه  عادی  مجمع  عمومی 
فولاد خوزستان برای سال منتهی به 
99/12/30 با حضور 65/70 درصد از 

سهامداران برگزار شد.
مجمع عمومــی عادی ســالیانه شــرکت 
نمایندگان  با حضــور  فولاد خوزســتان 
از سهامداران، مدیرعامل، اعضای  جمعی 
هیات  مدیره، حســابرس مستقل و بازرس 
بــورس واوراق  قانونی، نماینده ســازمان 
بهادار و مسئولان شرکت فولاد خوزستان 
نهم تیر ماه ۱۴۰۰ در تالار طوبی دویست 
دستگاه و همزمان به صورت برخط برای 
مشاهده سایر ســهامداران برگزار شد.در 
ابتدای این مراسم با دعوت محمدمهدی 
مومــن  زاده رئیــس مجمع عمومی عادی 
ســالیانه شــرکت فــولاد خوزســتان از 
اعضــای هیات رئیســه؛ مجمع عمومی به 

صورت رســمی و با حضور ۶۵/۷۰ درصد 
سهامداران این شــرکت آغاز به کار کرد.

در ادامــه رئیس مجمع  عمومــی با بیان 
اینکه ســودآوری و حمایت از سهامداران 
وجه تمایز این شــرکت نســبت به دیگر 
تولیدکنندگان فلزات  اساسی است، افزود: 
در سال ۹۹ سیاست هیات مدیره حمایت 
حداکثری از سهامداران بود. بازارگردانی، 
حاشیه سود مناسب، خرید سهام خزانه و 
نقدشوندگی سهم  در بازار بورس از جمله 
مهمترین اقدامات سال گذشته بود. اعتقاد 
داریم زمانی یک بنگاه اقتصادی می تواند 
موفــق عمل کنــد که تحولــی در تفکر 

راهبردی ایجاد کند. 
وی تاکید کرد: هیات  مدیره با تفکر خلق 
ارزش  افــزوده برای ذینفعــان پا به عرصه 
گذاشته است. در این تفکر همه ذینفعان 

از جمله ســهامداران، کارکنــان، خانواده 
کارکنان، بازنشستگان و شهروندان اهوازی 
در نظر گرفته می شوند. در راهبرد نوینی 
که در دنیای امروز مبنای ســازمان های 
پیشــرو در نظر گرفته می شــود؛ ملاک 
تصمیم گیری تفکر ارزشــی است. در این 
روش فرصت های تصمیم گیری به صورت 
جمعی اجرایی می شــود و دیگر خبری از 
رفتارهای منفعلانه نیست.امین ابراهیمی 
مدیرعامل شــرکت فولاد خوزســتان با 
اشــاره به طرح های توســعه این شرکت 
اظهار داشــت: دســتیابی به فناوری های 
نوین، کاهش قیمت تمام  شــده محصول 
و یکپارچه سازی زنجیره فولاد از معدن تا 
نورد از مهمترین فاکتورهای دستیابی به 
موفقیت در عرصه  صنعت فولاد است. در 
سال ۱۴۰۰ ظرفیت تولید فولاد کشور ۳۹ 
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میلیون و ۴۰۰ هزار تن شــمش فولادی 
به روش احیاء مســتقیم است. بر مبنای 
ایــن مقدار تولید ۳۷ میلیون و ۲۰۰ هزار 
تن تولید آهن  اسفنجی موردنیاز بوده که 
در این شــرایط با ۱۰ میلیون تن کسری 
تعریف  با  مواجه هســتیم.  آهن اسفنجی 
طرح   هــای توســعه ای و افزایش ظرفیت 
تولید زیرسقفی باید این  مقدار کسری را 

جبران کرد.
ابراهیمی در ادامه گفــت: از ۵۵ میلیون 
تن شــمش فولادی در چشم انداز ۱۴۰۴؛ 
پنجاه میلیون تن به روش احیاء مستقیم 
اســت. برای دستیابی به این میزان تولید 
۶۰ میلیــون تن آهن  اســفنجی موردنیاز 
اســت. در افق ۱۴۰۴ سرانه مصرف فولاد 
به ازاء هر نفر ۴۴۰ کیلوگرم اســت. با در 
نظر گرفتن این رقم ۳۶ میلیون تن شمش 
تولیدی کشــور مصرف داخلی است. ۱۹ 
میلیون تن ظرفیت صادرات باقی می ماند. 
پیش بینی سهم صادرات فولاد ۱۰ میلیارد 
دلار است. فولاد خوزستان بستر مناسبی 
برای ســرمایه گذاری و اجرای طرح های 
توسعه است. نیروی متخصص، دسترسی به 
آب های آزاد و حامل های انرژی، موقعیت 
جغرافیایی و دارا بودن اسکله اختصاصی 
بخشــی از امکانات ویــژه مجموعه فولاد 
خوزستان در تعریف طرح های توسعه به 
شمار می آید. همچنین محصولات تولیدی 
شــرکت فولاد خوزســتان صادرات محور 
هســتند. مدیرعامــل شــرکت فــولاد 
خوزستان ضمن اشــاره به دستاوردهای 
سال ۹۹ افزود: تولید سه میلیون و ۸۰۰ 
هزار تن شــمش فولادی، پنج میلیون و 
۷۶۱ هزار تن گندله، ســه میلیون و ۹۰۰ 
هزار تن آهن اسفنجی، فروش ۳ میلیون و 
۶۰۰ هزار تن محصول اصلی در بازارهای 
داخلــی و صادراتی، صــادرات یک ونیم 
میلیون تن محصــول به ارزش ۴ میلیون 
و ۹۰۰ هــزار دلار، رشــد ۲۳۴ درصدی 
ســود خالص به ازاء هر ســهم  بخشی از 
دســتاوردهای شــرکت فولاد خوزستان 

در سال ۹۹ هســتند. در کنار این موارد 
کســب تندیس واحــد صنعتــی نمونه 
استانی، دریافت لوح تقدیر و تندیس مدیر 
عالی، دریافــت تقدیرنامه از بانک مرکزی 
در بازگشــت منابع ارزی و انتخاب طرح 
ساخت دستگاه جمع آوری وکیوم و تزریق 
گاز مبرد از جمله افتخارات شرکت فولاد 

خوزستان در سال ۹۹ به شمار می آیند.
وی از پیشرفت ۶۵ درصدی پروژه پست 
بــرق ۴۰۰ کیلوولت خبــر داد و اضافه 
کرد: توســعه و بهره برداری از شبکه آب 
RO، تکمیــل ســویچ گیر ۳۳ کیلو ولت 
پســت اصلی برق، راه اندازی اسکله آبگیر 
احداث  کوت عبــدالله،  آب  تصفیه خانــه 
کارخانه اکســیژن ۴ و نوسازی کابل های 
کــوره ۳ و راکتــور کــوره ۴ بخشــی از 
طرح های در دســت اقدام شرکت فولاد 
خوزســتان اســت. همچنیــن تکمیل و 
زیســت محیطی در  بهره برداری ۴ طرح 
زمینــه مهار انتشــار گردوغبــار، اجرای 
برنامه ممیزی شخص ثالث نظام مدیریت 
زیســت محیطی، بهره برداری و توســعه 
شبکه پایش آلاینده های زیست محیطی و 
تدوین گزارشات سه ماه خوداظهاری در 
زیست محیطی  آلاینده های  پایش  زمینه 
در حیطــه محیط زیســت در حال اجرا 
هســتند.ابراهیمی در پایان گفت: توسعه 
فولاد خوزســتان در پهنه کشور از شمال 
 شــرق تا جنوب  غرب اجرا شــده است. 
سرمایه گذاری در پهنه آباده جازموریان در 
تامین کنسانتره  ایساتیس،  طرح شرکت 
بــا راه انــدازی شــرکت صنعتی ومعدنی 
توســعه فراگیر ســناباد، تولید گندله و 
آهن اسفنجی در شرکت فولاد خوزستان 
و شــرکت صنعت فولاد شادگان و تلاش 

برای تملک ســهام فولاد اکسین؛ در واقع 
فرآیند شرکت فولاد خوزستان در تکمیل 
زنجیره ارزش فولاد را تشــکیل می دهند. 
شرکت فولاد خوزســتان با تدوین شعار 
محوری »تکمیل زنجیــره ارزش و تولید 
پایدار با تمرکز بر اجرای طرح های توسعه، 
ایمنی، محیط زیســت و بهداشت محیط 
کار و ارتقاء جایگاه ســرمایه های انسانی« 
اقدام به تدوین سند برنامه عملیاتی سال 

۱۴۰۰ کرده است.
از جمله مهمترین برنامه های در دســت 
اجرا در سال ۱۴۰۰ می توان به تولید سه 
میلیون و ۸۰۰ هزار تن شــمش فولادی، 
اجرای طرح های توســعه و متوازن سازی، 
ظرفیت خطوط تولیدی، به ظرفیت رساندن 
کارخانه احیاء مســتقیم فولاد شادگان و 
تکمیل پروژه فولادسازی، پیشرفت طرح 
احداث مگامدول آهن اسفنجی )زمزم ۳(، 
ارتقاء بهره وری نیروی انسانی و کاهش نرخ 
مصارف مواد و انرژی و بهینه سازی قیمت 
تمام شــده محصولات اشــاره کرد. فولاد 
خوزستان شــرکت پیشرو در تولید فولاد 
است. سیاســت مجموعه فولاد خوزستان 
صــادرات محصولات تولیــدی با اولویت 
تامین شرکت های نوردی داخلی است.در 
مومن زاده  مراسم محمدمهدی  این  ادامه 
رئیس مجمع و امین ابراهیمی مدیرعامل 
به سؤالات سهامداران که به صورت برخط 
این مجمع را مشــاهده می کردند؛ پاسخ 
دادند.گــزارش خبرنگار ما حاکی اســت؛ 
در نهایــت گزارش حســابرس و بازرس 
مؤسســه ارقام نگر آریا قرائت و به تصویب 
اعضاء رسید. در پایان مجمع و با تصویب 
ســهامداران از میزان ۲۳۳۸ ریال ســود 
خالص؛ به هر سهم مبلغ ۸۰۰ ریال سود 
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